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Večni veo 
današnjice

POZDRAV

Koliko uopšte možemo da budemo svesni društvenih 
promena i previranja u realnom vremenu?





NE TREBA okolišati: civilizacija je izgubila.
Ako taj relikt, taj omatoreli, zastareli termin „civilizacija“ i dalje znači nešto, a ne

kada je, uz nezanemarljive doze kolonijalizma i rasizma, predstavljao i ono najplodo
nosnije u ljudskoj zajednici, agregat svega što možemo da učinimo kao rod, društvo, 
familija – ako ta civilizacija i dalje znači nešto, onda je ona definitivno izgubila bitku 
koju je vodila od početka pandemije.

Da ne bude zabune, „civilizacija“ nije vodila bitku protiv virusa; za to su bili zadu
ženi mnogobrojni drugi, daleko manje efemerni, akteri. Ali dok su se vodile te materi
jalne borbe za život pojedinaca i zajednica, civilizacija se, u medijima, na internetu, u 
kafani, u glavama svih nas, borila protiv jednog anticivilizacijskog korova – razuđenog 
i sveprisutnog neoliberalizma, koji je u svojoj hegemoniji u poslednjih par decenija 
uspeo da nas ubedi u mnoge notorne izmišljotine: da nikome ne treba verovati, da 
su ljudi stoka, da je solidarnost iluzija, empatija slabost, a država neprijatelj.

Posledice izgubljene bitke koju je civilizacija vodila vidimo svuda. Kovid 19 je, 
usled nedostatka doslednih mera širom sveta, umesto kontrolisane pandemije po
stao dugoročna realnost. Nakon katastrofalnih odgovora na početku 2020. godine, 
bogate zemlje Zapada su grubom finansijskom i političkom silom uspele da se izvuku 
i popnu nazad na vrh, pa se valjda sad ponovo treba ugledati na društva koja su, 
onda kada je bilo najteže, radi ekonomskog takmičenja rizikovala uništenje života i 
zajednica. Nepoverenje, taj osnovni gradivni element neoliberalizma, kulminirao je 
u gotovo nezamislivoj situaciji u Srbiji u kojoj za vakcinaciju mahom nisu zaintere
sovani ni lekari. I tako dalje.

Izgleda da se svet, drugim rečima, mukom ali uspešno vratio u isto ono pretpande
mijsko stanje: države koje upravljaju društvima bez cilja i budućnosti, erozija svega 
„javnog“ i neprofitnog, vladavina nepoverenja, iracionalnosti i samoživosti, rast ma
terijalne nejednakosti, ekološka apokalipsa.

Ali i to može biti varka. Gotovo je nemoguće proceniti kuda se kreće ljudski rod, 
ovako, iz žablje perspektive savremenika. Naše intuicije su varljive, jer nas uporno 
vode ka prepoznavanju obrazaca na koje smo već navikli – a navikli smo, da se ne 
lažemo, na taj savremeni anticivilizacijski svet; usvojili smo ga, ogradili, osnažili, i 
izgradili sopstvene ličnosti u njegovom liku.

Samim tim, još uvek ima razloga za optimizam. Svet oko nas se menja, bilo da mi 
to vidimo ili ne, a civilizacija, mada jeste izgubila bitku, ne mora izgubiti i rat. (N. Z.)

KODA ZA REŠENJE 
PANDEMIJE

R E Č  U R E D N I K A
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Pandemija, medijska katastrofa
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Lansiranje teleskopa Džejms Veb
Kalibracija Veoma velikog teleskopa
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Filip Drije, Noć
Neopozivo ukidanje budućnosti

Ognjen Spahić, Pod oba sunca
Svetionik u buri – bura u svetioniku
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Vuk Vuković:  
Da li je univerzalni osnovni dohodak 
moguć u Srbiji?

Aleksej Kišjuhas:  
Zašto su kafići i restorani opasni?  
Zbog pljuvačke, eto zašto

Luna Đordević:  
Instagram majke i Instagram za majke

Margine
Sva koronina imena • O novom izveštaju 
IPCC • Rodom drugačiji • Iz ugla Barbike • 
Abortus u patrijarhatu
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Oaza u jezgru Beograda  
iz ugla njenih čuvara:  
da li je ugrožena i koliko?
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M O T I V :  Granice

D I Z A J N :  Milena Savić
F O T O :  Igor Mandić

Posetite   
www.odiseja.rs   
i pronađite još originalnih 
članaka, reportaža i kritika.

Više o Motivu broja na strani 23.

http://www.odiseja.rs/
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IZA MAŠINSKOG VELA
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NAUKA,  
JEDNOSTAVNA  
I PLODNA
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BLAGO NAŠE  
UGRABLJENO

Kako izgleda borba za povratak 
vrednih predmeta iz zapadnih 
muzeja u zemlje iz kojih su uzeti?

Dve priče iz istorije optike i 
astronomije otkrivaju jednu 
često zaboravljenu osobinu 
naučnih revolucija

46
NEVOLJE SA 
UDŽBENICIMA

Kada je reč o udžbenicima 
(savremene) istorije, 
đaci u Srbiji i na Kosovu 
izloženi su sličnim oblicima 
dezinformisanja

O projektu koji pokušava da postavi 
nove temelje razumevanja veštačke 
inteligencije
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Marija Nikolić 
je po obrazovanju sociološkinja, a po  
zanimanju naučna novinarka, koja je  
pokrenula brojne naučnopopularne 
programe. Popularnom naukom po
čela je da se bavi 2008. godine osni
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— 24 
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je naučna novinarka, nekadašnja 
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— 36

Aleksandar Pavlović  
je naučni saradnik na Institutu 
za filozofiju i društvenu teoriju 
Univerziteta u Beogradu. Pisao je o 
temama vezanim za kulturu Balkana u 
akademskim i popularnim časopisima 
i onlajn medijima u regionu i u 
inostranstvu (Danas-Beton, Politika, 
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— 59 
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GLAS IZ STENE

RAZGOVOR

P I Š E :  Staša Rosić

Razgovor sa Tanjom 
Bosak, naučnicom 
iz Hrvatske koja u 
okviru misije Mars 
2020 traga za 
ostacima života na 
Marsu

dukcija kuće pbs) snimala je epizodu o 
Marsu, pa su poslali kamermana da snima 
završne intervjue i nas kako gledamo spu-
štanje. Bili smo ispred GoPro kamere i bilo 
je lepo gledati da se sve odvija baš kako 
treba.“

Robot koji je tom prilikom spušten na 
tlo Crvene planete, najkompleksnija je ma-
šina ikad poslata na Mars. Njegov glavni 
zadatak je da „lovi“ tragove nekadašnjeg 
postojanja mikroorganizama na Crvenoj 
planeti i u tu svrhu prikuplja uzorke stena 
i tla, pakuje ih u posebne epruvete i ostavlja 
na površini Marsa, a buduće misije trebalo 
bi da ih vrate na Zemlju i omoguće njihovu 
detaljnu analizu.
*
U ovom procesu ključnu ulogu igra upravo 
Tanja Bosak. Ona je geološkinja i stručnjak 
Odeljenja za Zemlju, atmosferu i planetolo-
giju Tehnološkog instituta u Masačusetsu, 
sa višegodišnjim iskustvom u proučavanju 
fosilizovanih ostataka najstarijih oblika ži-
vota na Zemlji. Sada svoju ekspertizu de-
monstrira i van naše orbite.

„Ja sam geobiolog i bavim se tumače-
njem ranog života na Zemlji, a ova misija 
ima zadatak da traži uzorke koji bi mogli 
sadržati tragove ranog života na Marsu“, 
kaže Bosak. „Zato, kad je nasa objavila 
konkurs za naučnike koji će biti zaduženi 
za Return Sample Science (engl. nauka vra-
ćanja uzoraka), napisala sam predlog pro-
jekta i prijavila se. Srećom, odabrali su baš 
moj projekat. U mojoj laboratoriji se naro-
čito bavimo eksperimentima koji istražuju 
mogućnosti i uslove koji ne postoje danas 

P uderastu površinu Marsa u obla-
sti kratera Jezero u februaru je 
uzburkala letelica koja je no-
sila do sada najnapredniji rover 

američke Nacionalne svemirske agencije 
(nasa) nazvan Perseverance („Istrajnost“). 

„Tačdaun“ su iz svog porodičnog doma 
posmatrali Tanja Bosak i njen suprug Ben 
Vajs, naučnici uključeni u ovu misiju koje 
je pandemija sprečila da istorijski trenutak 
posmatraju iz kontrolne sobe Istraživačkog 
centra Langli, kao što su to mogle njihove 
kolege u ranijim spuštanjima na Crvenu 
planetu.

Tanja i Ben nisu nazdravljali jer su u njih 
sve vreme bile uperene kamere, ali je ra-
zloga za slavlje i te kako bilo.

„Atmosfera je bila dobra“, kaže Bosak za 
Odiseju. „nova (naučna televizijska pro-

Levo:  
Krater Jezero, Mars
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„Zajedno smo na svim mogućim virtuelnim sastancima i za
jedno učimo kako je to raditi na misiji, pa možemo pričati o 
svemu. Osim toga, počeli smo zajedno da radimo i na nekim 
laboratorijskim projektima vezanim za to i zanimljivo nam je“, 
kaže Bosak. 

ili su veoma retki, što je prednost kad se 
zanimamo za mogućnost života na Marsu 
pre više od tri milijarde godina.“

Tanja Bosak je rođena u Kumrovcu, u 
Hrvatskoj, a nakon stečene diplome geo-
fizike na Sveučilištu u Zagrebu provela je 
leto u Laboratoriji za mlazni pogon (Jet 
Propulsion Laboratory, jpl) u nasa, posle 
čega je odlučila da se preseli u Ameriku i 
upiše studije na Kalifornijskom tehnološ-
kom institutu u Pasadeni. Tu je, prouča-
vajući drevne sedimentne stene, stekla 
doktorat u oblasti geobiologije i nastavila 
dvogodišnje postdiplomske studije na Har-
vardu. Član je mit-a, Masačusetskog teh-
nološkog instituta, od 2007. godine, a sada 
je dobila možda i najveću priliku u svojoj 
karijeri.

„Ja sam jedan od trenutno 14 naučnika 
koji se posebno fokusiraju na Returned 
Sample Science u misiji Mars 2020 i za-
jedno sa još jednim kolegom predstavnik 
sam te grupe na Project Science Group“, 
objašnjava ona.

Njen zadatak je pionirski, budući da je 
ovo prva misija na Marsu koja podrazu-
meva vraćanje uzoraka koje rover prikupi 
sa i iz tla Crvene planete na Zemlju za dalje 
proučavanje. To znači da ćemo imati mo-
gućnost da istražujemo njegovu potenci-
jalnu nastanjivost, razvoj planeta Sunče-
vog sistema, klimatske promene, pa čak i 
poreklo života na Zemlji.

Zahvaljujući ovom projektu prvi put 
ćemo se usuditi da pitamo: da li ti uzorci 
sadrže nešto što je nekad možda bilo život? 
Ali rover Perseverance, uprkos tome što na 
sebi ima više opreme nego ijedan njegov 
prethodnik, samo je mrvica u nepregled-
nim bespućima Marsa. Kako možemo da 
budemo sigurni da smo ga poslali baš gde 
treba? 

„Krater Jezero je odabran jer je nekada 
davno, pre oko 3,5 milijardi godina, sadr-
žao tekuću vodu“, kaže Bosak. Naučnici su 
još ranije utvrdili da, geološki gledano, Je-
zero sadrži formacije koje svedoče o neka-
dašnjem postojanju delte neke reke.

„To znači da je klima na Marsu bila po-
voljnija, a i sama prisutnost vode je osnovni 
uslov za život. Mi nemamo uzorke sa Ze-
mlje koji su toliko stari a da su očuvani 
dovoljno dobro da možemo tražiti tragove 
ranog života, a ukoliko postoje, mogli bi 
da pripadaju samo nekim mikrobima“, kaže 
sagovornica Odiseje, dodajući da su najra-
niji tragovi života na Zemlji ostaci mikrobi-

Robot koji je spušten 
na tlo Crvene planete, 
najkompleksnija je 
mašina ikad poslata 
na Mars

Ipak, ona dodaje da su zbog pandemije imali mnogo problema 
da kompleksne procese, kakve podrazumeva slanje letelice u 
svemir, izvedu po planu. 

„Rad ljudi, uglavnom inženjera koji su završili sve što je po
trebno da bi rover mogao da bude lansiran u roku, a onda i da 
osiguraju da se sve odvija po planovima, bio je neverovatan“, 
kaže Bosak. „Nije bilo lako sve to raditi uz socijalnu distancu, 
ograničen pristup laboratorijima, strah od zaraze... Naučni tim 
još i sad radi uglavnom sve virtuelno, pa se nismo ni upoznali 
lično s većinom ljudi – svi su oni imena na ekranu. Komunikacija 
pod tim uslovima nije uvek najlakša“, kaže Bosak.

Tanja Bosak udata je za Bendžamina Bena Vajsa, planetologa 
koji radi na istom odeljenju u MITu i proučava formiranje, evo
luciju i istoriju planeta, s naglaskom na paleomagnetizam i geo
magnetizam. Takođe je uključen u misiju Mars 2020. 

jalnih zajednica koje su kolonizovale plitka 
područja oko mora.

Ti tragovi su sačuvani u sedimentnim 
stenama, a neki su stene i oblikovali u vid-
ljive oblike koji sadrže mnogo slojeva. Te 
stene se zovu stromatoliti i Bosak ih gotovo 
ceo svoj radni vek pomno proučava.

Na fotografijama koje je iz svoje pri-
vatne arhive ustupila Odiseji, Tanja Bosak 
pozira pored stena, koje nevičnom oku 
predstavljaju obično kamenje, dok su za 
nju u pitanju „vremenske kapsule“ koje 
svedoče o milijardama godina evolucije 
naše planete.

Ipak, ma koliko toga interesantnog 
kriju, one su ipak mlađe od stena na Marsu 
i kroz duži vremenski period izloženije  
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„Rover će početi da se kreće preko delte 
prema ivici kratera i skupljati uzorke. To 
će trajati skoro dve godine. Nakon toga će 
izaći izvan ivice i skupljati dodatne uzorke 
po terenima koji se razlikuju od onih u 
krateru. Rover (nasa i esa) koji treba da 
pokupi te uzorke trebalo bi da sleti neke 
2028, a uzorci bi na Zemlju stigli najranije 
2031. godine“, objašnjava Bosak.

Pošto je reč o potrazi za tragovima po-
stojanja nekadašnjih oblika života, da bi 
uzorci bili analizirani, moraju da se seku 
na „kriške“, toliko tanke da kroz njih 
može da se gleda mikroskopom. Za dalje 
molekularno ispitivanje potrebno je to-
liko instrumenata da nijedan rover ne 
može da ih nosi sa sobom i zato, kad se 

su ih menjali vodeni tokovi, kako se menjala 
klima na Marsu i koji su najbolji načini da 
se pripremimo za slanje ljudi na Mars. Neke 
od stena možda čak sadrže organske mate-
rije ili ostatke nekadašnjih ćelija mikroorga-
nizama. Sve u svemu, uzorci s Marsa imaju 
potencijal da donesu revoluciju u našem ra-
zumevanju da li je život ikad bio prisutan 
na Marsu.

Zato će verovatno proći godine pre nego 
što bilo ko izađe i pruži zvanična saopštenja 
u vezi sa otkrićima. 
*
Pre oko 13.000 godina na Zemlju je pao 
jedan relativno mali dar sa neba – oko dva 
kilograma težak meteorit sa Marsa nazvan 
Alan Hils 84001, koji će u devedesetim 
godinama prošlog veka zauvek promeniti 
način na koji proučavamo svemir. Meteorit 
je pronađen na Antarktiku 1987. godine i 
njegova starost procenjena je na 4,4 mili-
jarde godina, što ga čini najstarijim pozna-
tim objektom na našoj planeti. 

Naučnicima je trebalo devet godina da 
izađu pred javnost sa bombastičnim saop-
štenjem: na meteoritu su pronašli sićušne 
strukture koje su oblikom podsećale na pri-
mitivan oblik bakterija. Tadašnji predsednik 
Sjedinjenih Američkih Država Bil Klinton 
održao je istorijski govor o tom otkriću i na-
javio ulaganja u svemirski program, koji će 
ispitivati mogućnost postojanja mikroorga-
nizama na Crvenoj planeti. Time su udareni 
temelji sasvim novom naučnom polju astro-
biologije i otvorena vrata svim budućim mi-
sijama na Marsu. Takođe, bio je to prvi put 
da vanzemaljski život postane ozbiljna tema 
u kabinetu jednog američkog predsednika.

Međutim, mnogi naučnici i dan-danas 
sumnjaju u opravdanost euforije, otkriće 
je u međuvremenu više puta bilo ospora-
vano, a njegova nepouzdanost često je bila 
predmet političkih potkusurivanja prilikom 
raspoređivanja budžeta za misije u buduć-
nosti. Zato je odgovornost tima koji radi 
na misiji Mars 2020 ogromna. Pitali smo 
Bosak kakav bi, prema njenom mišljenju, 
uticaj na nauku imalo otkriće da je na Cr-
venoj planeti nekada bilo života.

„Ogroman!“, smatra ona. „Taj život bi 
bio jako star, verovatno najstariji dokaz za 
život bilo gde. Osim toga, ako je na Marsu 
bilo života, to bi značilo da se život lako 
širio s planete na planetu – sa Zemlje na 
Mars ili obrnuto.“

Međutim, pronalazak tragova nekadaš-
njeg života na Marsu nije jedini cilj ove 

razornijim vremenskim uticajima od onih 
kakvi već milionima godina vladaju na  
Crvenoj planeti, i zato prikupljanjem uzo-
raka sa Marsa otvaramo prozor u vreme o 
kom trenutno znamo vrlo malo. 

Misija Mars 2020 će prikupiti više od 30 
uzoraka tla veličine olovke unutar i izvan 
kratera Jezero, ali to Bosak, naravno, ne 
može da uradi lično, kao što to obično čini 
u svojim istraživanjima na Zemlji. Svaki 
pokret rovera mora brižljivo da se planira, 
kako bi bili sigurni da će njegovi instru-
menti pokupiti željeni uzorak, a pošto u 
funkcijama nema opciju direktne analize 
prikupljenih materijala, moraće da čeka 
godinama pre nego što bude mogla da ih 
bliže ispita.

Gore:  
Rover Perseverance
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uzorci vrate, naučnici će ih istraživati  
decenijama.

„Analize će trajati veoma dugo jer će ti 
uzorci biti dostupni celoj naučnoj zajed nici, 
slično uzorcima koje su Apolo misije donele 
s Meseca sedamdesetih, a koje se prouča-
vaju i dan-danas“, kaže Tanja Bosak.

Analiza uzoraka s Marsa odrediće kako 
i kada su formirane različite stene ili kako 
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G eofizičari procenjuju da je in-
tenzitet magnetnog polja Ze-
mlje u poslednjih 150 godina 
oslabio oko deset procenata i 

da bi, ako bi se takav trend nastavio, za dve 
hiljade godina ono potpuno nestalo. Čak i 
male promene u magnetizmu naše planete 
mogu imati velike posledice na njenoj po-
vršini, jer se magnetno polje ponaša kao 
štit od konstantnog bombardovanja kosmi-
čkog zračenja, i zato su naučnici uvek u 
potrazi za novim načinima za predviđanje 
njegovog ponašanja. U tome je važne odgo-
vore dalo novo istraživanje koje su sproveli 
univerziteti iz Tel Aviva, Rima i San Dijega 
a koje je pokazalo da su velike varijacije u 
snazi i pravcu delovanja magnetnog polja 
Zemlje već postojale u prošlosti, ali je dalo 
i inovativan metod za datiranje arheoloških 
i geoloških uzoraka kod kojih nije prime-
njivo karbonsko datiranje.

GEOLOGIJA

P I Š E :  Miona Kovačević

SAKRIVENO U 
NEOLITSKOM 

KREMENU

misije. Čak i nenaseljeno okruženje šalje 
određenu poruku. Ako života nije bilo, a 
bilo je vode možda i pre nego što se poja-
vila na Zemlji, naučnici će moći da tragaju 
za odgovorom na pitanje zašto je naša pla-
neta toliko specifična u odnosu na najbli-
žeg „komšiju“. 

Analizom uzoraka iz perioda nastanka 
Marsa, uvek možemo mnogo toga naučiti 
o organskim molekulima i procesima koji 
su prethodili životu na Zemlji, a neka od 
otkrića na koja naiđemo analizirajući te 
uzorke možda će potpuno izmeniti našu 

interpretaciju toga kakav je bio početak 
života i kako bismo mogli da ga otkrijemo. 
Mnoga otkrića, ako ne i sva, takođe će biti 
važna i za buduće misije na Marsu. 

Osim toga, kako kaže Tanja Bosak, 
„uzorci koje pokupi samo jedna misija s 
jednog mesta, ne mogu definitivno poka-
zati da života nikad nije bilo“ – tako da se 
u svakom slučaju rizik isplati. 
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P I Š E :  Miona Kovačević

SEIZMIČKA 
PROGNOZA

OTKRIĆA

N aučnici decenijama poku-
šavaju da pronađu pouzdan 
način predviđanja zemljo-
tresa, koji bi pomogao naro-

čito najugroženijim zajednicama da spasu 
živote ljudi, infrastrukturu i lokalnu pri-
vredu, a najnovija inicijativa Univerziteta 
u Teksasu mogla bi biti ohrabrujući korak 
ka tom cilju.

„Postojeći načini za predviđanje zem-
ljotresa mogu da nam pomognu da dobi-

Da li je moguće 
predvideti mesto i 

silinu zemljotresa? 
Jedno novo 

istraživanje možda 
će, najzad, ponuditi 

potvrdan odgovor

jemo takozvanu dugoročnu prognozu, koja 
nam okvirno daje podatke o tome kolike 
su maksimalne magnitude zemljotresa 
koje možemo očekivati u nekoj seizmičkoj 
zoni“, kaže za Odiseju dr Ana Mladenović, 
naučni saradnik Rudarsko-geološkog fa-
kulteta u Beogradu. 

„Ipak, pošto je vremenski period instru-
mentalne registracije zemljotresa veoma 
kratak, za tačno predviđanje zemljotresa 
je neophodno da krenemo od njegovog 

Studija objavljena u časopisu Procee-
dings of the National Academy of Sciences 
(pnas) otkrila je da je moguće izmeriti tra-
gove magnetne aktivnosti Zemlje u osta-
cima kremena i bakra pronađenim u neolit-
skim naseljima drevnog Levanta. Naučnici 
su već znali da glina može da čuva podatke 
o istoriji Zemljinog magnetnog polja tako 
što „ulovi“ određena svojstva magnetnog 
polja nakon izlaganja visokim temperatu-
rama prilikom pravljenja grnčarije. Kao i u 
slučaju bazaltnih stena koje nastaju vulkan-
skim erupcijama, to jest na velikoj toploti, 
i u grnčariji magnetna informacija ostaje 
„zamrznuta“ unutar sićušnih kristala fero-
magnetnih minerala. Taj elektromagnetni 
otisak naučnici nazivaju termalnim ostat-
kom magnetizacije.

Međutim, u kontekstu proučavanja geo-
loške istorije, grnčarija je mlad izum i zato 
je izuzetno važno otkriće da se slični tragovi 
promena u magnetizmu Zemlje mogu naći 
čak i u kamenim alatima. Kremen je jedan 
od najzastupljenijih materijala od kog su se 
u dalekoj prošlosti pravili alati, a smatra se  

novo da ojača, što znači da će se aktuelno 
slabljenje verovatno u jednom trenutku za-
ustaviti i preokrenuti, zaključuje se u studiji. 

Ovo otkriće donosi i neočekivane pred-
nosti za arheološka proučavanja na Bli-
skom istoku, koja su izuzetno važna za 
razumevanje istorije čovečanstva. Na lo-
kalitetima na prostoru današnjeg Jordana 
očuvani su neki od najstarijih tragova pre-
laska ljudi sa lova na zemljoradnju, kada su 
nomadski život lovaca-sakupljača zamenili 
sedelačkim načinom života i trajno nase-
ljavali određene oblasti. Ravničarska oblast 
Fejnan tako poseduje tragove života iz svih 
faza neolita, a pre otkrića grnčarije.

Time bi ovo istraživanje moglo biti 
važno i u „suprotnom“ smeru: merenja 
magnetnog polja u praistorijskom kamenu 
mogu i sama postati vremenske odrednice, 
uz pomoć kojih će arheolozi u budućnosti 
moći da procene relativnu starost pred-
meta napravljenih ljudskom rukom, čak i 
kada su u pitanju materijali koji nisu po-
godni za karbonsko datiranje.  

da su ljudi čak i u neolitu znali da zagreva-
njem kremena mogu lakše da ga obrađuju, 
što ga čini idealnim za proučavanje pro-
mena u magnetnom polju Zemlje. Iako kre-
men nema izražena magnetna svojstva, u 
ovoj studiji istraživači su uspeli da prikupe 
podatke čak i iz sićušnih nečistoća materi-
jala i pronađu tragove promena Zemljinog 
magnetizma.

Tim je analizirao 129 uzoraka kremena 
čija je starost prethodno procenjena kar-
bonskim datiranjem na između osam i deset 
hiljada godina. Kako bi utvrdili intenzitet 
njihovog magnetizma, koristili su specijalni 
protokol, koji iznova zagreva uzorke, a onda 
poredi intenzitet njihovog magnetnog polja 
sa današnjim magnetizmom Zemlje. 

Ogled je pokazao da je pre 10.000 go-
dina magnetno polje Zemlje imalo oko dve 
trećine snage današnjeg, a da bi samo 600 
godina kasnije već imalo veću snagu od da-
našnjeg. Onda je oko 5200. godine pre nove 
ere ponovo oslabilo. Ovo otkriće je važno 
jer naučnici sada znaju da magnetno polje, i 
posle velikog pada njegove snage, može po-
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uzroka, odnosno da pravilno razumemo 
procese rasedanja koji generišu zemljo-
trese, pa da na osnovu toga izvodimo za-
ključke o tome šta će se dešavati.“ 

Upravo ovaj pristup proučavanja suptil-
nih upozorenja koja kriju tektonske ploče 
– da li bi neki veliki rased mogao uskoro 
da pukne – primeniće tim naučnika sa Uni-
verziteta u Teksasu. Vođa projekta Torsten 
Beker izjavio je da će on i njegove kolege 
pokušati da dobiju „vremensku prognozu 
zasnovanu na fizici“. 

Petogodišnji projekat, koji finansira 
američka Nacionalna fondacija za nauku 
(nsf), razviće nove računarske alate, soft-
vere i nastavni materijal zasnovan na mo-
delu vremenske prognoze. Tim će obuča-
vati studente, držati radionice i angažovati 
mlade, perspektivne geoinformatičare.

Krajnji cilj je dobijanje kompjuterskih 
modela koji bi mogli da predvide šanse 
za nastanak zemljotresa i silinu njegovog 
udara, modela sličnih onima koji se koriste 
za vremensku prognozu, ali na duži rok.

Beker ne očekuje da ćemo za tih pet 
godina dobiti preciznu prognozu za zem-
ljotrese, ali veruje da je ta ideja sada tehnički 
izvodljiva. Ostaje još mnogo toga da se uradi 
da bismo dotle stigli, između ostalog da se 
podrobno analiziraju i izračunaju fizički pa-
rametri koji upravljaju zemljotresima i ne-
izvesnost koja s njima ide ruku podruku.

Naučnici sa Univerziteta u Teksasu 
udružiće se sa istraživačima sa drugih uni-
verziteta i državnih laboratorija koji rade 
na tri najveća seizmička žarišta: na severo-
zapadnom američkom Pacifiku, na Novom 
Zelandu i u Japanu. Sve odabrane lokacije 
su ujedno i zone subdukcija – mesta gde se 
sudaraju tektonske ploče – a razlike među 
njima omogućiće istraživačima da na više 
primera isprobaju svoje modele i otkriju za 
kojim uslovima treba tragati pri određiva-
nju verovatnoće udara zemljotresa.

Zone subdukcija su značajne jer su to 
mesta najsnažnijih zemljotresa na Zemlji, 
koji mogu da pokrenu i opasne cunamije. 
Međutim, njihovo proučavanje predstav-
lja nemali izazov jer se oni obično deša-
vaju daleko od obale i vođeni su dubokim 
geo loškim silama kojima treba i po stotinu 
miliona godina da se „razmašu“, u rasponu 
od delića centimetra do nekoliko hiljada 
kilometara, a za to će seizmolozi koristiti 
kompju tere za simulaciju raseda i njihovih 
tektonskih promena. Novi projekat će tra-
gati za „rupama“ u fizici i odgonetnuti šta 

treba meriti da bi simulacija prognostiča-
rima bila što korisnija.

„Teoretski, to je odličan način da se uđe 
u trag procesu generisanja zemljotresa“, 
kaže dr Mladenović. „Jedino je pitanje da 
li je tehnički moguće izmeriti veoma male 
pomake po rasedu ili veoma male prinose 
energije u sistem, što su parametri koji 
utiču na vreme u kome možemo očekivati 
naredni zemljotres u posmatranom po-
dručju. Iako nije opisan način na koji će 
se prikupljati ovi podaci, projektni tim iz 
Teksasa tvrdi da sa tehničko-tehnološkog 
aspekta to nije preveliki problem, sa čime 

„Da bismo to mogli da kažemo, neophodno je da 
dobro poznajemo svaku konkretnu seizmogenu zonu 
koju proučavamo, kao i da tačno i veoma precizno mo
žemo da utvrdimo najmanje promene koje bi mogle da 
ukazuju u kom smeru teče seizmički ciklus.“

Prvi problem u vezi s tim je relativno kratko vreme 
od kada instrumentalno beležimo zemljotrese – 120 
godina – u odnosu na dužinu trajanja seizmičkog ci
klusa od nekoliko stotina ili čak desetina hiljada go
dina. Drugi problem tiče se merenja pomaka po ra
sedu ili malih promena u energiji sistema.

„Čak i ako bismo uspeli da izmerimo te parametre, 
pitanje je da li bismo mogli da ih iskoristimo“, kaže dr 
Mladenović, „s obzirom na to da je neophodno po
znavanje ponašanja čitavog sistema pre dešavanja 
zemljotresa da bi se moglo reći da li neka promena 
vodi ka povećanju šanse za dešavanje zemljotresa u 
datom sistemu ili ne. Kada bi se te dve stvari rešile, 
predviđanje zemljotresa ne bi bilo nemoguće.“

Predviđanje zemljotresa, koje bi podrazumevalo 
da znamo tačan dan i vreme kada će se zemljotres 
dogoditi, još uvek nije moguće iz nekoliko razloga, 
ističe dr Ana Mladenović.

se generalno slažem kada je reč o subduk-
cionim zonama, gde ima mnogo veoma 
jakih zemljotresa.“

Kako je primetila članica projektnog 
tima Lora Volas, sve ovo pomalo liči na 
proračunavanje verovatnoće pandemije. 
Ne zna se gde i kada će sledeća pandemija 
da se desi, ali možete da potražite faktore 
koji će ih učiniti verovatnijim i napraviti 
model kako bi odatle mogle dalje da se ra-
zvijaju, dodala je ona.

Čitav projekat košta 2,8 miliona dolara i 
u njemu, sem Univerziteta u Teksasu, uče-
stvuju i univerziteti Kalifornije, Utrehta, In-
dijane, mit, eth Cirih, Agencija za nauku 
i tehnologiju o Zemlji i morima iz Japana, 
Institut za istraživanje zemljotresa pri  
Tokijskom univerzitetu, nied iz Japana i 
gns sa Novog Zelanda. 
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REPORTAŽA

Z elena suza u srcu mape Beograda 
koja vizuelno spaja Gardoš i Ka-
lemegdan nalazi se pod zaštitom 
države kao predeo izuzetnih od-

lika kojim od 2005. godine upravlja Javno 
komunalno preduzeće „Zelenilo Beograd“. 

„Upravljanje“ možda i nije prava reč, 
budući da beskompromisni prirodni pro-
cesi, uporni bagremac, trave i puzavice, 
često odvlače vodu na svoju vodenicu i 
opiru se svakom kroćenju, ali s prirodom 
svakako sarađuje tim biologa, šumar-
skih inženjera, lugara i ostalih službenika 

Odiseja vas slikom 
i rečju vodi u 

obilazak Velikog 
ratnog ostrva 
kroz prostor i 

vreme, i otkriva 
kako izgleda 

briga o uređenju 
te ade i njenog 

bogatog biljnog i 
životinjskog sveta

P I Š E :  Staša Rosić
F O T O :  Bojan Džodan

ostrva, koji se svakodnevno staraju o ovom 
plućnom krilu Beograda. 

Među njima je i Luka Tubić, inženjer šu-
marstva zadužen za nadgledanje i koordi-
naciju svih poslova „Zelenila“ na Velikom 
ratnom ostrvu, koji nas je čekao na malom 
pristaništu za čamce na Zemunskom keju, 
odakle smo za manje od pet minuta vožnje 
stigli na ostrvo. Iskoračili smo na metalni 
ponton, koji ima funkciju pristaništa. 

„Nekada je stajao na suprotnom kraju 
ostrva, na kanalu Galijaš, i bio je fizička ba-
rijera koja je sprečavala ribolovce da ulaze 
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ostalog, čine nekadašnje obradive povr-
šine i deo obale okrenut Zemunu koji je 
delimično zauzet bespravno izgrađenim 
objektima, dok je prva zona oblast koja je 
prepuštena prirodi i na koju radnici „Zele-
nila“ odlaze samo u slučaju preke potrebe.

Prvoj zoni je lakše pristupiti sa vode 
nego s kopna, pa se jednom desilo da na toj, 
severoistočnoj strani ostrva, rezervisanoj 
za povučeno krdo divljih svinja, nikne kri-
šom improvizovana kafana. Luka kaže da 
su posle prvog upozorenja vlasnici „ugo-
stiteljskog objekta“ vrlo brzo otišli, ali da 
je zaštita ostrva od nesavesnih posetilaca 
često zahtevnija od borbe sa bagremcem. 
*
Ne tako davno, Veliko ratno ostrvo bilo je 
„bašta Beograda“ i na njemu je Poljopri-
vredni kombinat Beograd gajio kukuruz, a 
građani negovali različito voće i povrće, a 
mnogi ih i prodavali na obližnjoj Zemun-
skoj pijaci. 

U to vreme, bilo je moguće dobiti do-
zvolu Opštine Zemun za izgradnju kućica 
i vikendica, kao i zakupa za korišćenje po-

u kanal. Pre tri godine je sklonjen, jer je ra-
đeno izmuljavanje dna i od tada ga držimo 
ovde“, objašnjava Luka, dok pokušava da 
obuzda oduševljenje mešanca Rokija, lju-
bimca radnika „Zelenila“ na ostrvu. 

Roki i Luka nas vode do sojenice u kojoj 
odsedaju lugari, čistači i ostali radnici „Ze-
lenila“, inače jedinog legalno podignutog 
trajnog građevinskog objekta na Velikom 
ratnom ostrvu. Već pri prvom koraku shva-
tamo zašto nas je naš vodič upozorio da 
ponesemo gumene čizme u obilazak. Rosa 
se leti na ostrvu zadržava pri tlu skoro do 
podneva i naša neadekvatna obuća vrlo 
brzo je postala potpuno mokra. 

Zajedno posmatramo mapu ostrva na 
kojoj su iscrtane tri zone, određene Reše-
njem o stavljanju pod zaštitu prirodnog 
dobra „Veliko ratno ostrvo“, kao predela 
izuzetnih odluka. 

Najliberalnija je treća zona, zona tu-
rizma, koja obuhvata plažu Lido i rekrea-
tivne sadržaje poput teretane na otvore-
nom i rustičnog amfiteatra za predavanja 
pod vedrim nebom. Drugu zonu, između 

Jednom se desilo da 
na toj, severoistočnoj 

strani ostrva, 
rezervisanoj za 

povučeno krdo divljih 
svinja, nikne krišom 

improvizovana kafana
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OAZA KOJA 
NEPRESTANO RASTE

Veliko ratno ostrvo nastalo je taloženjem sedimenata usled usporavanja i zau
stavljanja peščanih nanosa na ušću Save u Dunav. Njegovo postojanje prvi put 
je zabeleženo na mapi mađarskog kartografa Lazara Deaka oko 1514. godine, 
kada je bilo samo mali peščani sprud. Ostrvo je, međutim, nastavilo da raste. 
Kada su posle Drugog svetskog rata rađena geodetska merenja, ostrvo je imalo 
156 hektara, pa je za pedeset godina poraslo za još 50. Matematički gledano, 
ostrvo je raslo po jedan hektar godišnje, ali je zapravo do najveće ekspanzije 
došlo nakon izgradnje hidroelektrane Đerdap, kada se Dunav usporio i proširio. 

Ostrvo je kroz istoriju nosilo i mnogo različitih imena. Zvali su ga Dunavsko, 
Cigansko, Veselo, Vojno, Sirotinjsko, pa i Babalik ada. U zavisnosti od istorijskih 
i klimatskih prilika, sastojalo se od dve ili tri ade. Veliko i Malo ratno ostrvo po
stoje i danas, dok se treća ada, koja se zvala Vrbak, nasipanjem peska spojila 
sa obalom na potezu od današnjeg hotela „Jugoslavija“ do ušća Save u Dunav.

ljoprivrednog zemljišta. Sve se promenilo 
2005. kada je ostrvo stavljeno pod za-
štitu države, ali su navike ostale. Uživao-
cima kućica dozvoljeno je da ih zadrže i da 
imaju baštu za sopstvene potrebe, ali ne i 
da grade nove građevine. 

„Bilo je ljudi sa baštama dugim i po 300 
metara“, kaže Luka dok nam pokazuje du-
gačke plastenike i zasade paradajza, bora-
nije, kukuruza… „Nema šanse da ljudi ne 
razumeju da to ne smeju da rade, ali onda 
dođe čovek i kaže: ’To je dvadeset godina 
moj plac.’ Kada iscrpimo sve mogućnosti 
lepe komunikacije, primorani smo da zo-
vemo inspekciju“, kaže Luka. 

Duž rekreativne zone, prošavši pored 
kućica, baštâ i leja raznobojnog cveća, za-
lazimo u deo ostrva na kome se u stvrdnu-
tom blatu mogu videti tragovi divljih svinja. 

„One se uglavnom drže svoje strane 
(koja se nalazi u prvoj zoni zaštite, prim. 
aut.), ali noću priđu blizu ovoj strani ostrva. 
Evo, ovaj hrast su sigurno one izvalile“, kaže 
Luka pokazujući nam presavijenu sadnicu 
plemenitog drveta koja će morati da bude 
zamenjena. 

Doktor Snežana Antonijević, biolog 
„Zelenila“, koja potpisuje Plan upravljanja 
javnim dobrom „Veliko ratno ostrvo“, kaže 
da svinje u „prašumi“ ostrva imaju sve što 
im je potrebno. 

„Intenzivno su se pojavile tokom 2018. i 
2019. godine, a tragovi dopiru sve do naše 
sojenice. Tokom poplava su mnoge jedinke 
preplivale Dunavac ka novobeogradskoj 

*
Divlje svinje nisu jedini „egzotični“ sta-
nari ostrva. Među njima su i orlovi belore-
pani, čije je gnezdo zahvaljujući kamerama 
„Zelenila“ moglo da se posmatra putem 
interneta. 

„Nažalost, pre nekoliko godina je u jakoj 
oluji gnezdo srušeno zajedno s kamerama, 
a orlovi su se preselili nedaleko od starog 
staništa“, kaže dr Antonijević. 

Iako nove kamere nisu postavljene, na 
proleće su stručnjaci Instituta za biološka 
istraživanja „Siniša Stanković“ dvadesetom 
mladuncu orlova Radovana i Ruže, kog su 
nazvali Dušan, postavili satelitski odašiljač 
za praćenje, koji bi trebalo da nam pruži 
jasniji uvid u život ovih stvorenja. 

Iako su orlovi belorepani možda najpo-
znatiji, postoji još najmanje 208 vrsta ptica 
koje nastanjuju Veliko ratno ostrvo. 

„Ostrvo je tačka najvećeg biodiverzi-
teta na teritoriji Beograda, kada je reč o  
pticama“, kaže za Odiseju dr Snežana Anto-
nijević. „Pored toga, na Dunavu uz ostrvo u 
zimskom periodu svrate i neke vrste iz se-
vernih krajeva, koje se samo tu mogu sresti  
u Srbiji.“ Takvi su ledenjarka, šarena patka 
iz Sibira i obični morski gnjurac, koji re-
dovno zimuju u Beogradu. 

Na ostrvu zbog tako velikog broja „gla-
sova“ nikad nije tiho, pa uz raznolike cvr-
kute stižemo do najjužnije tačke. Luka 
razmiče guste grane belih vrba da bi nam 
pokazao pogled koji puca na Kalemegdan. 

„Pogledajte, vazdušnom linijom smo 

strani, a neke su u tom poduhvatu i na-
stradale“, kaže dr Antonijević. 

Dežurne ekipe „Veterine Beograd“ i do-
brovoljci iz Lovačkog udruženja „Zemun“ 
hvatali su svinje i njihove mladunce, koji 
su stigli sve do Bloka 30. Neke su se same 
vratile na Veliko ratno ostrvo, dok su neke 
prevezene u prihvatilište u Surčinu kojim 
gazduju zemunski lovci. Nekoliko životi-
nja tada je stradalo od udara automobila, 
jedna jedinka se udavila, a jedna izgubila 
život skočivši sa javne garaže na Obiliće-
vom vencu. 
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samo nekoliko stotina metara od Knez Mi-
hailove“, kaže nam on.
*
Današnji naziv ostrva prvi put se pominje 
1717. godine, kada je Beograd zauzela au-
strijska vojska pod komandom Eugena Sa-
vojskog. Ostrvo je bilo strateška tačka sa 
koje je Beograd napadan i branjen i u dru-
gim ratovima, a jedno vreme nalazilo se u 
dve države: 1741. Carigradskom konven-
cijom Turskoj je pripala polovina prema 
Beo gradu, a Austriji ona prema Zemunu i 
Banatu. 

Oslobođenje Beograda pod rukovod-
stvom Karađorđa takođe je krenulo sa 
ostrva, kada je srpska artiljerija sa 500 
vojnika tukla iz topova Kalemegdansku tvr-
đavu. Za vreme odbrane 1915. godine od 
Austrougarske, protivnici su opet koristili 
ostrvo za izvođenje napada na Kalemegdan. 

Međutim, u mirnodopska vremena Beo-
građani su u njemu umeli da uživaju kao 
u jedinstvenoj oazi za odmor i rekreaciju. 
Plaža Lido je po okončanju Prvog svetskog 
rata važila za jednu od najlepših rečnih 
plaža Evrope, imala je svu potrebnu infra-
strukturu i svakodnevno je čišćena, sve do 
Drugog svetskog rata. Budući da rastinje 
nije moglo da preživi česte poplave, deša-
valo se da ostrvo duži vremenski period 
izgleda poput golog, peščanog spruda. 
Zato je nakon rata predstavljalo važan re-
surs potrebnih materijala za učvršćivanje 
močvarnog tla Novog Beograda, koji je tada 
tek počeo da niče. Gradski oci 1948. imali 
su plan da praktično unište ostrvo izvlače-

njem peska, ali su aluvijalni nanosi, od kojih 
je ostrvo i nastalo, sačuvali adu od propasti. 
*
Kao i mnogim drugim prirodnim dobrima, 
i Velikom ratnom ostrvu neprestano preti 
prekomerna eksploatacija, naročito u tu-
rističkom smislu. 

Dok se istim putem sa južnog kraja vra-
ćamo do Lida, Luka nam priča da tokom 
leta ljudi na ostrvu za sobom ostavljaju 
ogromne količine smeća. „Za Prvi maj su 
žena koja se bavi higijenom i lugar skupili 
40 džakova đubreta, a tada još nije bio po-
stavljen pontonski most! To je dovoljno da 
se napuni kontejner od pet kubika. Ja to 
nikad neću razumeti“, kaže Luka. 

Pored svakodnevnog tihog ugrožavanja 
ostrva smećem, odjeknula je vest da Grad 
na tom mestu planira izgradnju reni bu-
nara za vodosnabdevanje. Uprkos uvera-
vanjima iz gradskog vrha da su mediji tu 
informaciju izvukli iz konteksta i da Grad 
samo ispituje mogućnost da proširi uže 
zone vodoizvorišta i koristi Veliko ratno 
ostrvo kao alternativni izvor snabdevanja 
vodom, ima mesta za podozrenje. 

Snežana Antonijević nam objašnjava 
da bez jasno definisanih uslova Zavoda za 

Dežurne ekipe 
„Veterine Beograd“ 

i dobrovoljci iz 
Lovačkog udruženja 

„Zemun“ hvatali 
su svinje i njihove 
mladunce, koji su 

stigli sve do Bloka 30

očuvanje prirode nema ništa od izgradnje 
bilo čega, ali kaže i da joj je poznato da su 
u planu istražni radovi ispitivanja tla, kao 
i kvaliteta vode. „To istraživanje još nije ni 
počelo i mi ne znamo da li na ostrvu ima 
uslova za vodosnabdevanje i kakvi su oni. 
Ja sam biolog po struci i meni bi na za-
štićenom području sve smetalo, jer čim se 
nešto kopa, nešto se sigurno i remeti. U 
kojoj meri, ja to ne znam. To će bolje Zavod 
sagledati i nama kao upravljačima dati in-
formacije“, kaže dr Antonijević. 

„Ja lično sam protivnik toga, zato što 
mislim da je Veliko ratno ostrvo zaštitni 
znak Beograda zajedno sa Kalemegda-
nom. Pogledajte bilo koju sliku, gravuru iz 
istorije Beograda, na svakoj je Veliko ratno 
ostrvo u ovom ili onom obliku. Mislim da 
u Beogradu i oko Beograda ima stvarno 
mesta gde treba to raditi, a ne na zaštiće-
nom području gde ima dvesta zaštićenih 
vrsta ptica. To treba sačuvati makar kao 
jednu zelenu oazu.“

Odiseja je pokušala da kontaktira sa Za-
vodom za očuvanje prirode Srbije i dobije 
informacije o tome da li je neko već tražio 
dozvolu za istraživanje mogućnosti upo-
trebe ostrva za nova vodoizvorišta, kao i 
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šta bi trebalo da ispuni izvođač radova, 
ali do zaključenja ovog broja nismo dobili 
odgovor. 

Dok se mokrih nogu čamcem vraćamo 
na obalu, tokom kratke vožnje pitamo Luku 
šta on misli o takvim planovima. 

„Sve što stanovnici Novog Beograda 
i Zemuna bace u ve-ce šolju, izlazi tu“, 
kaže Luka pokazujući prstom na zemun-
sku stranu. „Ljudi zaista nemaju svest da 

KOMENTAR

P I Š E :  Nikola Zdravković

PANDEMIJA: 
MEDIJSKA 

KATASTROFA

U sceni iz filma U igri (State of 
Play, 2008), holivudske adap-
tacije istoimene britanske  
mini-serije, protagonista koji 

je iskusni istraživački novinar odlučuje da 
ne objavi relativno tabloidnu ispovest jedne 
konobarice jer nije uveren da ona govori 
istinu. Par dana kasnije, ista ta konobarica 
odlazi u druge medije, i njena priča postaje 
udarna vest. Naš novinar, sa druge strane, 
dobija oštru kritiku od svoje urednice: 
naime, šta to znači da nije bio siguran u 
istinitost priče? Jer, kako mu urednica kaže:

„Konobarica izađe u javnost sa tvrd-
njom o seksualnom skandalu. Super, to je 
priča za naslovnu. Onda je on demantuje. 
Eto još jedne priče. Onda jedno od njih 
dvoje popusti, i eto još jedne priče. U me-
đuvremenu, ljudi to čitaju, i to čitaju kod 
nas, jer smo mi to objavili prvi!“

Mada se u beskraj može raspravljati o 
istinama, informacijama i nijansama no-
vinskog jezika, priroda medija je u osnovi 
relativno kruta. Grubo rečeno, mediji pre-

nose informacije – ili izjave trećih lica ili 
činjenice u koje medijski autor ima uvid. 
Stići do tih uvida ili tih izjava može biti lako 
ili teško, ali jednom kada se to desi, pitanje 
faktualnosti je uslovno rečeno čisto, i ono 
najčešće ne zavisi, zapravo, od sadržaja. 

Drugim rečima, medijski sagovornik 
može pogrešiti, lagati, dezinformisati, 
manipulisati, ali je njegova izjava svejedno 
(medijska) činjenica. Stvari se, naravno, 
komplikuju u organizaciji, rasporedu, na-
glašavanju ili kontekstualizaciji svih tih či-
njenica – uostalom, tu bi trebalo i da se 
razlikuju tabloidi od medija koji to nisu. 
Ali, mada je izazova oduvek bilo, bazična 
pravila novinskog formata su, jednom kada 
su se susrela sa pandemijom kovida 19, iza-
zvala katastrofu.

Pandemija, naime, nije utakmica, nije 
skandal, nisu izbori. Ona se ne uklapa u 
„medijski ciklus“ gde teme zažive, uhvate 
pažnju, dobijaju rasplete, kulminacije, 
izlaze iz mode. Ona je posebno osetljiva 
na tip, ton i količinu informacija kojih o 

Problemi sa 
izveštavanjem 

o pandemiji nisu 
ograničeni na 

tabloide i na pojedine 
„loše aktere“, već 

prodiru u samu 
prirodu savremenog 

novinarstva

u gradu imamo takvo blago koje proizvodi 
kiseonik i koje se pritom nalazi na manje 
od 500 metara vazdušnom linijom od Po-
bednika. Budimo realni“, kaže Luka. 
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Navikli na iluzije, 
predstave, 

manipulacije i 
cirkuse, lako smo 

utonuli u onaj 
inicijalni utisak da je 
u pitanju paravan za 
nešto drugo, lažna 
vest ili maliciozno 

širenje panike

čime su postajale ne samo opravdane, već 
i neophodne medijske teme: svaki korak 
u daljem razumevanju virusa, i mera po-
trebnih da se on pobedi, bio bi time odmah 
sukobljen sa novim kontingentima jeftinih 
priča, namerno zloupotrebljenih podataka, 
pogrešnih tumačenja i zabluda. 

Treće, pandemija je globalna pojava bez 
presedana. Dezinformacije koje bi inače 
bile lokalne lako su prelazile državne gra-
nice – pa je ovdašnje stanovništvo, pored 
domaćih prevaranata, bilo zasipano i po-
grešnim prebrojavanjima mrtvih iz Italije, 
opasnim farmakološkim preporukama iz 
Francuske, lošim istraživanjima lekova 
(opet iz Francuske), teorijama zavera iz 
sad, lažnim brojkama iz Belorusije, skan-
daloznim epidemiološkim odlukama iz 
Švedske, tehnološkom samouverenošću iz 
Nemačke... Mediji su, jednako uvučeni u 
međunarodne okvire, među sobom delili 
dezinformacije, lažne vesti, propagandu i 
teorije zavera, a koristeći gotovo isključivo 
jedni druge kao relevantne izvore.

S obzirom na to kakav je teren bio pri-
premljen u godini koja je prethodila, uop-
šte nije iznenađujući porazni odziv na vak-
cinaciju tokom 2021. godine – i to ne samo 
u Srbiji. Isti medijski mehanizmi odradili 
su još jednom svoj posao: od novih, na-
vodno nedovoljno istraženih tehnologija 
vakcina, do besmislenih i pogubnih geo-
političkih pozadina vakcina različitih ze-
malja, sumnja je kroz medije postala du-
boko impregnirana u načine na koje se o 
vakcinama govori i sluša. Diskurs je danas 

njoj usvajamo. Takođe je i posebno opasna, 
kao što to već skoro dve godine možemo da 
vidimo, ukoliko joj mediji priđu kao samo 
još jednoj novinskoj temi – jer ona to ni-
kako nije.

Pandemija je, naime, jedna globalna či-
njenica koja je toliko temeljno materijalna 
da nas je uhvatila nespremne: navikli na 
iluzije, predstave, manipulacije i cirkuse, 
lako smo utonuli u onaj inicijalni utisak 
da je u pitanju paravan za nešto drugo, 
lažna vest, ili maliciozno širenje panike. 
Jednom kada je postalo jasno da kovid 19 
neće tek tako nestati iz dnevne štampe 
posle tri meseca, bilo je kasno: pandemija 
je već bila postala hronični, nezaustavljivi 
deo naše realnosti. Njene posledice ćemo 
tek osećati, u godinama, pa i decenijama 
koje dolaze; u međuvremenu, neophodno 
je mapirati zašto je ona bila (i ostala) tako 
pogrešno shvaćena u medijima.
*
Prvo, tradicionalni ciklus tvrdnji i deman-
tija je poguban kada je pandemija u pita-
nju: mnoge osobine virusa su i dan-danas 
naučna nepoznanica, ali se to posebno ose-
ćalo u prvim mesecima pandemije, kada se 
na globalnom nivou tek pravila jedna os-
novna baza prihvaćenih stanovišta. Tada su 
se ukorenile neke od najistrajnijih pogreš-
nih ideja, kao što je ona o navodnom ne-
postojanju opasnosti za mlade, ili o upitnoj 
efikasnosti zaštitnih maski. A pristupivši 
pandemiji kao samo još jednoj vesti sa na-
slovne strane, mediji su epidemiološke 
direktive prenosili kao političke izjave, a 
iskustva država koje su prve bile pogođene 
kao geopolitičke kuriozitete. 

Drugo, oslanjanje na izjave trećih lica 
uveliko je pomoglo širenju „klasičnih“ de-
zinformacija: ako mnogo šta nije poznato, 
za svaku teško stečenu informaciju mo-
guće je lako generisati deset dezinforma-
cija jednake ili veće medijske snage. A te 
dezinformacije nisu bile ograničene samo 
na obod medijske stvarnosti, već su dola-
zile iz usta pre svega lekara i političara, u 
slučaju Srbije i iz samog Kriznog štaba, 

DISTRIBUCIJA TEKSTOVA  
KOJI SU ŠIRILI PANIKU,
PREMA MEDIJIMA I DANIMA
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jednako zatrovan kao da je kovid 19 bio 
samo još jedan zupčanik u medijskoj ma-
šini, negde između političkih skandala i 
fudbalskih utakmica.

Način na koji su se savremeni mediji 
ophodili prema pandemiji nisu definisale 
samo uredničke politike. Postoje, pri-
mera radi, formalne odlike koje razdva-
jaju prostor štampanih novina, TV pri-
loga, veb-portala i sadržaja na društvenim 
mrežama. Ove potonje posebno nemaju 
dovoljno mehanizama razlikovanja sadr-
žaja: tamo gde bi štampani medij mogao 
društveno relevantne teme da gurne na na-
slovnu stranu, a kontroverzna mišljenja u 
posebnu rubriku, a gde je TV programima 
jedino ograničenje vremensko, medijske 
stranice na društvenim mrežama gotovo 
su isključivo nizovi sadržaja bez ikakve 
hijerarhije, gde je svaki prilog (tj. post) 
istog formata, oblika i opreme kao i svaki 
drugi. Samim tim, svaki je članak na druš-
tvenim mrežama jednak, i svi su u istoj trci 
za reakcije publike, komentare i deljenja, 
čime je sasvim uklonjen jedan važan aspekt 
uredničkog rada i medijskog izraza. 

Tipična posledica toga jeste da su od 
relevantnih brojki, istraživanja ili epide-
mioloških preporuka medijski uspešniji 
na društvenim mrežama bili „kontrover-
zni“ prilozi – od prenaduvanih štetnih 
nuspojava vakcina, preko učitavanja sva-
kakvih političkih skandala u inače važnu 
misiju szo u Vuhanu, do pružanja pozor-
nice svakom sumnjičavom glasu širom pla-
nete: redom su se, vest po vest, iz meseca 
u mesec, bušile rupe u onoj neophodnoj, 
realnoj društvenoj slici pandemije koja je 
odavno trebalo biti naširoko usvojena.
*
Savremeni medijski mehanizmi – oni koji 
služe njihovom međusobnom takmičenju 
u privlačenju publike – tako su se poka-
zali kao temeljno neadekvatan alat za in-
formisanje stanovništva o pandemiji. Da li 
je moglo biti drugačije?

Naravno da jeste. Problem je u tome što 
nam je teško (ili nemoguće) da zamislimo 
društvene okvire koji bi omogućili ne „me-
dijski uspešno“, već istinito, pažljivo i od-
govorno izveštavanje o pandemiji. Jedan 
od njih, svakako ne idealan, jeste kon-
trola: onaj bauk savremenog društvenog 
imaginarijuma, cenzura. U vreme korum-
piranih, manipulativnih državnih vrhova 
opravdano je nezamisliva ideja da državna 
kontrola medija može doneti ikakvo dobro, 

ali kontrola medijskog sadržaja zapravo je 
jedna sasvim normalna, svakodnevna stvar, 
a relevantne primere možemo naći već u 
Zakonu o javnom informisanju i medijima 
Republike Srbije. 

Između ostalog, u Srbiji je zakonom de-
finisana zabrana (po potrebi) distribucije 
medijskog sadržaja koji „poziva na akt ne-
posrednog nasilnog rušenja ustavnog po-
retka“, kao i onog koji poziva na nasilje na 
osnovu diskriminacije; medijima je zabra-
njeno da proglašavaju krivce dok još traju 
sudski postupci, da šire mržnju i diskri-
minaciju, da izlažu maloletnike i malolet-
nice pornografskom sadržaju; postoji za-
štita integriteta maloletnika, kao i pravo 
na pristanak drugih lica, pravo na odgovor 
i ispravku... Mediji, drugim rečima, nisu 
Divlji zapad, i to ne treba da budu: s obzi-
rom na to do kakve su katastrofe u infor-
misanju o pandemiji doveli uvreženi medij-
ski mehanizmi, možda je pravo vreme da 
se otvori pitanje kontrole medijskog rada – 
kada je u pitanju izveštavanje o masovnoj, 
lako prenosivoj, smrtonosnoj bolesti koja 
će nam, kako stvari stoje, još godinama uti-
cati na svakodnevni život.

Druga potencijalna rešenja su uslovno 
rečeno mekša. Pored zakonskih odredbi, 
medijskim radom upravlja i sijaset usvojenih 
autorskih i uredničkih navika i nepisanih 
pravila – oni su dovoljno prisutni i konzi-
stentni da među publikom vrlo brzo postaje 
jasno kada neki medijski prilog „prelazi gra-
nice“ pristojnosti, odgovornosti ili dobrog 
rada. Od postupka navođenja broja umrlih u 
nekoj nesreći ili oružanom sukobu, do nekih 
novijih načela kao što su ona o izveštavanju 
o samoubistvima, ti često prećutni medijski 
alati mogu biti sasvim dovoljni ukoliko bi se 
razvio korpus smernica adekvatan za jedno 
drugačije – dobro – izveštavanje o pande-
miji, ovoj ili nekoj budućoj.

Bilo da rešenja dođu odozgo ili odozdo, 
kovid 19 je pokazao da su ona neophodna. 
Ta činjenica će se, doduše, teško danas pri-
hvatiti među medijima i medijskim radni-
cima, odavno naviklim na tržišno utrkiva-
nje, pa se samim tim mora početi od kritike. 
Medijski problemi nisu pojedinačni i nisu 
ograničeni na tabloide; oni zahtevaju struk-
turalne izmene u načinu njihovog rada. Pre 
bilo čega drugog, hajde prvo da se ta granica 
probije, da se problem prepozna. 

PODELA IZVORA PREMA PRISTUPIMA U SVIM MEDIJIMA
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M O T I V

GRANICE  
NE SLUŽE 
OGRANIČAVANJU

„SUVEREN stoji van pravnog poretka, 
ali mu istovremeno i pripada, jer je na 
njemu da odluči da li će ustav biti suspend
ovan… suveren, kao neko ko ima pravnu 
moć da suspenduje validnost zakona, le
galno postavlja sebe izvan zakona“, piše 
Đorđo Agamben, italijanski filozof, o 
prirodi suverene vlasti u svojoj knjizi Homo 
Sacer.
Agamben ovo naziva paradoksom suv
ereniteta (gorenavedeni citat preuzima 
od nacističkog pravnika i teoretičara 
Karla Šmita). Nije u pitanju nekakav kuri
ozitet – ovaj paradoks otkriva sam karak
ter, prirodu suverenosti: suveren nije tek 
nekakav izvršilac pravnog poretka, već 
pre svega onaj koji ima pravo i moć da ga 
ukine, da uvede vanredno stanje.

*
Roditeljima se obično kaže: važno je da u 
vaspitanju deteta dobro „postavite gra
nice“. A nije poenta samo u tome da dete 
nauči šta sme, a šta ne sme, već granice 
služe da omoguće detetu da se razvije, da 
uči o sebi i drugima, pa i da razume svet, 
njegove uzroke i posledice.
Šta nam, uostalom, znače zidovi našeg 
doma? Da nam bude toplije zimi, prijatnije 
leti, suvo kad pada kiša, mirno kada je na
polju oluja – to je fizička stvar. Ali zidovi 
su i granice naše intime, našeg komfora, 
sigurnosti, mira, našeg životnog prostora. 
Kućni prag je sveto mesto. 
Zamislite da vidite dvoje ljudi koje ne 
poznajete kako razgovaraju. Koliko biste 
informacija mogli da dobijete samo na os
novu odnosa njihovih ličnih prostora – o nji
hovoj bliskosti, poznanstvu, opuštenosti, 
komunikaciji – sve samo na osnovu toga 
gde se tačno nalaze i kakve su granice iz
među njih.
Mada ove pojave imaju malo toga za
jedničkog, jedna misao se nameće: da, 
granice i uključuju i isključuju, ali je nji
hova priroda ta da to rade istovremeno. 
Samim tim, granice nisu puki obodi, već 
one definišu, omogućavaju, daju smisao, 
opisuju i stvaraju, zatvaraju i otvaraju. One 
razdvajaju, ali kroz razdvajanje povezuju 
i spajaju – prave, drugim rečima, odnos.
Sledi nekoliko priča o granicama i o stvar
nosti koju otkrivaju. (N. Z.)



P I Š E :  
Marija Nikolić
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dok su se u njegovom rodnom kraju već više 
stotina godina unazad prepričavale priče o 
moćnom Hefesu, Zevsovom sinu koji je pra-
vio mehaničke naprave i bronzanog čoveka 
Talosa u kog je ubacio ljudsku inteligenciju, 
kao i veštačku ženu Pandoru i njenu čuvenu 
kutiju, Aristotel je žurio da negde u 4. veku 
pre nove ere definiše silogistiku – prvi for-
malni deduktivni sistem zaključivanja. Iako 
je bilo mnogo filozofa, naučnika, teoretičara 
i umetnika koji su pokušali ljudski um da 
pogledaju, opišu i objasne iz najrazličitijih 
uglova, mi ni danas nismo odmakli dalje 
od te ideje da je život nešto izračunljivo, na 
neki način opisivo, da ima mnogo veze sa 
načinom procesuiranja informacija te da su 
organizmi nalik mašinama za izračunavanje 
i donošenje odluka. 

Naravno, moguće je čak i sasvim obr-
nuto, da je sveprisutna analogija organi-
zama i algoritama samo gubljenje vremena. 
*
Dugo je trebalo ljudima da se otresu ideje da 
jedino bog stvara druga bića po svom liku, 
a onda im se isprečila još jedna prepreka: 
pomisao da kompjuteru ipak nedostaje neki 
deo koji bi mu omogućio da oseti emocije 
– da digitron uspe da iskaže bol kad mu po-
nestaje baterije, ili da se internet pojavno 
razgali kada neko na njega okači video no-
vorođenih mačića u korpici za uskršnja jaja. 
Ukazala se nova ideja: da bi kompjuter za-
ista mogao dovoljno složeno da se razvije 
tako da iskaže svest i ljudsku inteligenciju. 

Međutim, još uvek je nejasno šta su to 
tačno svest i inteligencija, a filozofi i na-
učnici milenijumima ne uspevaju čak ni da 
dokažu da neko drugi sem onog ko promi-
šlja uopšte ima um. Zaista je moguće da, 
u stvari, samo ja imam svest, da samo ja 
osećam emocije i da su svi ostali ljudi samo 
u mojoj glavi, i da su sve mačke i druge 
životinje zapravo nesvesni roboti. Prema 
vodećim naučnim shvatanjima, sve što 
„iskusim“ zapravo je rezultat električne 
aktivnosti mog mozga, i teoretski bi bilo 
izvodljivo da u istom postoji stimulacija 

Neki savremeni 
istraživači 

smatraju da je 
tradicionalni 

naučni metod koji 
koristi hipoteze, 
uzročne modele 
i testove prosto 

prevaziđen

I L U S T R O V A O :  Bratislav Milenković  

čitavog virtuelnog sveta koji ja nikako ne 
bih uspela da razlikujem od onog stvarnog. 

Ova zavrzlama poznata je pod nazivom 
„problem Drugog uma“, i jedan test koji bi 
mogao da razreši ovu dilemu je Tjuringov 
test (Alan Tjuring izumeo 1952. godine). 
Prema Tjuringovom testu, da bismo znali 
da li kompjuter ima um, moramo da razgo-
varamo s njim i čovekom paralelno, a da ne 
znamo ko je ko. Možemo da igramo igre, da 
se raspravljamo, čak i flertujemo, i potom 
da probamo da odredimo ko je čovek a ko 
kompjuter. Ako nismo u stanju da odre-
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dimo ko je ko, značilo bi da nismo uočili 
nikakvu nepravilnost ili nam bar nimalo 
neobično nije zvučao nijedan odgovor, te 
bi trebalo da je kompjuter prošao Tjuringov 
test, što znači da ima um. Međutim, setite 
se koliko puta vam je očigledan Homo sa-
piens, predsednik ili komšija, dao neki pot-
puno besmislen odgovor a vi ga i dalje sma-
trate bićem koje ima um, što je verovatno 
još jedan pokazatelj da Tjuringov test ipak 
ne može biti dovoljan dokaz postojanja in-
teligencije. Stiče se utisak da je potvrda po-
stojanja uma, tj. svesti i inteligencije, puka 
društvena i pravna konvencija. Ali zašto 
onda ljudi i dalje nisu društveno i pravno 
prihvatili postojanje uma kod životinja, od-
nosno kada će to učiniti sa robotima? 
*
Šest godina nakon što je Alan Tjuring 
izumeo test, formalno je osnovana istra-
živačka oblast veštačke inteligencije i to 
tokom Darmutovog letnjeg istraživačkog 
projekta veštačke inteligencije u Hano-
veru, u Nju Hempširu. Vodeći se idejom 
da bi ljudski misaoni procesi mogli biti 
definisani i replicirani u kompjuterskom 
programu, američki matematičar Džon 
Mekarti skovao je termin „veštačka inte-
ligencija“, koji je zamenio do tada važeći 
„automatske studije“. 

Dvadeset godina potom, 1976, profe-
sor sa mit-a i kreator čuvenog programa 
„Eliza“ Džozef Vajzenbaum u svojoj knjizi 
Kompjuterska snaga i ljudski razum pro-
blematizuje čitav koncept veštačke inteli-
gencije, praveći suptilniju razliku između 
kompjutera i ljudskog uma. Prema Vaj-
zenbaumu, ljudski um može da obuhvati 
Aristotelovu razboritost i mudrost: ima 
sposobnost da uči i donosi ispravne odluke 
u konkretnim situacijama sa jedne strane, 
ali i da sagleda stvar iz šireg ugla tj. da uoči 
celinu. Te sposobnosti nisu algoritmične i 
zato Vajzenbaum smatra da kompjuter ne 
može i ne treba da zameni ljudski razum. 

Budući da je ljudska inteligencija tako 
široka, tj. generalna, ideja o kompjuterskoj 

inteligenciji nalik čovečijoj nazvana je ge-
neralna veštačka inteligencija (agi), koja se 
često naziva i jaka veštačka inteligencija. 
Sa druge strane je ona koja ima specifičnu 
namenu (a čiji je ubrzan razvoj vrlo impre-
sivan), te se ona zove slaba veštačka inte-
ligencija odnosno uža (ani), a napredak u 
jednoj ne znači nužno napredak i u drugoj. 

Primeri najrazvijenijih sistema veštačke 
inteligencije su oni koji funkcionišu na 
osnovu „dubokog učenja“ i „velikih poda-
taka“, a njihovi predstavnici su mišljenja da 
će se upravo dobrim metodama korelacija, 
kojima su postigli uspeh u ovim sistemima, 
doći do razvoja i generalne veštačke inte-
ligencije (agi). Neki savremeni istraživači 
smatraju da je tradicionalni naučni metod 
koji koristi hipoteze, uzročne modele i te-
stove prosto prevaziđen, te da iako je kau-
zalitet možda najvažniji deo ljudskog raz-
mišljanja, posebno u nauci, oni veruju da 
su korelacije sasvim dovoljne za uspostav-
ljanje jake veštačke inteligencije. 

Na primer, ukoliko bi bili digitalizovani 
svi krivični podaci, na osnovu njih bi bilo 
moguće zaključiti gde će se i kada dogo-

diti sledeće krivično delo, i shodno tome 
bi možda moglo biti predupređeno ras-
poređivanjem većeg policijskog nadzora. 
Navodno bi bilo suvišno znati uzroke tipa: 
zašto neko ima veću predispoziciju da učini 
krivično delo, odakle dolazi taj poriv, da li 
je to posledica načina odrastanja i vaspita-
nja ili rezultat nesrećnog slučaja.

Veštačka inteligencija ima ogroman 
potencijal da pomogne ljudima da do-
nesu bolje odluke, međutim, ako se radi 
po šablonu ljudske inteligencije, nemo-
guće je zaobići pojavu greške, predrasuda 
i pristrasnosti. Predrasude su neizostavna 
karakteristika života. Rezultat su nužno 
ograničenih pogleda na svet pojedinca ili 
čitave grupe. Kod veštačke inteligencije, 
društvene predrasude se odražavaju i po-
jačavaju i to na brojne opasne načine, bez 
obzira da li je reč o odluci o bankarskom 
kreditu ili o tome koga bi trebalo pojačano 
nadzirati. Rastuća upotreba veštačke inte-
ligencije u osetljivim oblastima, kao što su 
zapošljavanje, krivično pravosuđe, zdrav-
stvo, već su uveliko uzburkale debate na 
teme pravičnosti. Modeli po kojima se ona 
trenira baziraju se na podacima koji sadrže 
ljudske odluke prirodno sklone predrasu-
dama, ili na podacima koje odražavaju već 
postojeće društvene ili istorijske nejedna-
kosti. Predrasude se takođe mogu uvesti u 

Da li su mašine koje uče uopšte 
sposobne da stvaraju nešto novo što 

već nije imitacija iz prošlosti; odnosno 
– da li mašine mogu da stvaraju 

umetnost?
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podatke kroz način na koji se prikupljaju 
ili biraju za upotrebu. 

Na primer, u modelima krivičnog pra-
vosuđa moguća su zakrivljenja tipa: grad-
ske četvrti u kojima postoji veći policijski 
nadzor nužno pokazuju veću evidenciju 
kriminala, što rezultira još većim poli-
cijskim nadgledanjem. To se zove algori-
tmička pristrasnost u sistemima veštačke 
inteligencije. Algoritmička pristrasnost 
se iskazuje kao rodna pristrasnost, rasne 
predrasude ili pristrasnost prema starosnoj 
diskriminaciji. 

Tokom osnovnih studija na Institutu za 
tehnologiju Džordžija 2011. godine, mlada 
istraživačica po imenu Džoj Bulamvini pri-
metila je da u igri peek-a-boo, koju je igrala 
sa robotom, mašina nije u stanju da prepo-
zna njeno tamnoputo lice. Kasnije, 2015. 
godine, kao master student na mit Medija 
labu uvidela sličan problem dok je radila 
na naučno-umetničkom projektu Aspire  
Mirror, ovaj put sa softverom koji anali-
zira lice: njeno lice je bilo prepoznato samo 
onda kada bi stavila na njega belu masku. 
Šansa da su oba primera kod iste osobe re-
zultat slučajnosti je veoma mala.
* 
U maju 2020. godine, Vladan Joler, profe-
sor na Akademiji umetnosti u Novom Sadu 
i osnivač share fondacije, istraživač koji 

Paskvineli nazivaju problemom crne kutije.  
Njihova definicija veštačke inteligencije 
je jednostavna: mašina koja uči sastoji se 
od objekta koji se posmatra (zadati data 
set), instrumenta koji posmatra (algori-
tam koji uči) i krajnje reprezentacije (sta-
tističkog modela). Ovakvo definisanje AI 
usput objašnjava i suštinu algoritmičkih 
predrasuda.

Prvo, Joler i Paskvineli iznose da je efe-
kat crne kutije zapravo problem dubokih 
neuronskih mreža (koje toliko filtriraju in-
formacije da njihovi lanci rezonovanja ne 
mogu biti preokrenuti) te smatraju da je to 
ujedno i izvor uvreženog generičkog od-
nosa prema sistemima veštačke inteligen-
cije i stava da su oni ne samo zagonetni i 
nerazumljivi, već čak i „vanzemaljski“ pa 
samim tim van naše kontrole. 

Prema Projektu Nooskop, efekat crne 
kutije se pojavljuje kod gotovo svakog novog 
tehnološkog otkrića koji je u ranoj fazi ra-
zvoja (navode kako je i sama parna mašina 
izgledala čudnovato dugo i nakon što je 
uspešno testirana). Dakle, autori ističu da je 
konkretan problem efekta crne kutije sama 
retorika, koja je često usko vezana za teorije 
zavera i onaj deo koji se odnosi na veštačku 
inteligenciju kao okultnu moć kojoj se ne 
može stati na put, niti se može društveno, 
ni bilo kako drugačije kontrolisati. 

Samim tim, ako se rodne, rasne i klasne 
diskriminacije pojačavaju putem AI algori-
tama, to onda mora biti deo šireg problema 
diskriminacije i normalizacije u samoj za-
datoj logici mašinskog učenja. Autori su se 
posebno bavili problemom prepoznavanja 
i predikcije novih događaja kod sistema sa 
mehaničkim učenjem. Oni kažu da logička 
ograničenja u klasifikaciji ili prepoznava-
nju šablona navode mašinu na nemoguć-
nost prepoznavanja jedinstvene anomalije 
sa kojom se prvi put ista susreće, kao što su 
nove metafore u poeziji, ili novi vic u sva-
kodnevnoj konverzaciji, ili neka neobična 
prepreka u scenariju na putu. 

AI umetnik i istraživač Adam Harvej 
napravio je kamuflažni tekstil nazvan 

HyperFace, kojim je uspeo da nasamari 
kompjuterski algoritamski vid tako da 
prepoznaje više ljudskih lica tamo gde 

zapravo nema nijednog

se bavi tehničkim i društvenim aspektima 
algoritmičke transparentnosti, zajedno sa 
Mateom Paskvinelijem, koordinatorom 
grupe za Veštačku inteligenciju na Univer-
zitetu za umetnosti i dizajn u Karlsrueu, 
izdao je vizuelni esej The Nooscope Project 
(Projekat Nooskop), u kojem su mapirali 
veštačku inteligenciju sa idejom da je, kako 
kažu, sekularizuju. 

Od ideološkog statusa „inteligentne ma-
šine“ oni veštačku inteligenciju prevode na 
puki „instrument znanja“ – instrument 
koji nam pomaže da sagledamo karakte-
ristike, šablone, korelacije u ogromnom 
prostoru informacija koji je izvan ljudskog 
domašaja. Na isti način na koji su naučnici 
tokom istorije pronalazili druge pomoćne 
instrumente kao što su digitron, teleskop 
ili mikroskop, tako i Joler i Paskvineli prave 
analogiju sa mašinama koje imaju moguć-
nost učenja, te za to pozajmljuju termin 
„nooskop“ od Vilhelma Lajbnica (od grč. 
skopein istražiti, pogledati i noos znanje). 

U prikazu vizuelnog eseja koji sledi, po-
sebna pažnja posvećena je tehničkim ogra-
ničenjima veštačke inteligencije koja Joler i 
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U ovom vizuelnom eseju se podseća i na 
činjenicu da je neprepoznavanje novog vrlo 
opasan problem kod autonomnih vozila (da 
li je novi neklasifikovani objekat pešak ili 
plastična kesa koja leti?). Joler i Paskvineli 
zato postavljaju vrlo logično pitanje: da li 
su mašine koje uče sposobne uopšte da 
stvaraju nešto novo što već nije imitacija 
iz prošlosti; odnosno – da li mašine mogu 
da stvaraju umetnost? Jer ako je kreativ-
nost mašina koje uče ograničena zadatim 
stilovima iz postojeće baze podataka te na-
sumičnom improvizacijom u okviru tih sti-
lova, autori predlažu da bi onda naziv za 
umetnost koju stvara veštačka inteligencija 
mogao biti „statistička umetnost“. 

Problemi sa veštačkom inteligencijom 
ne leže samo u informacijskim pristrasno-
stima i neinovativnosti, već i na polju rada 
i radne snage. U eseju se kao primer dobre 
inicijative navodi Institut Evropske trgo-
vinske unije, koji definiše nekoliko najos-
novnijih pravila na koja bi buduće regula-
cije morale da obrate pažnju u cilju zaštite 
radnika: da se obezbede privatnosti rad-
nika i zaštita podataka; da se adresira nad-
zor, praćenje i nadgledanje; da se obezbedi 
da AI algoritmi budu transparentni; da se 
omogući „pravo na objašnjenje“ u vezi sa 
odlukama koje donose algoritmi ili modeli 
mašinskog učenja; da se očuva bezbednost 
i sigurnost radnika u interakciji čovek–ma-
šina; da se ojača autonomija radnika u in-
terakciji čovek–mašina; kao i da se omo-
gui radnicima naučna pismenost, posebno 
u domenu veštačke inteligencije.

Svejedno da li predrasuda dolazi iz ljud-
ske ili veštačke inteligencije, ukoliko zna-
čajnije ugrožava ljudska prava i slobode, 
otpor ugnjetavanih je neminovan. Mada 
pravne regulative koje se time bave postoje 
u realnom svetu, virtuelni svet je što se 
toga tiče još uvek obavijen nepoznanicama. 
Na primer, sistem prepoznavanja lica za-
snovan na dubokom učenju kod nekih ljudi 
budi osećaj nelagode i ugroženosti, ali su 

inicijative za transparentnu upotrebu ove 
tehnologije za sada samo na nivou peticija. 
Joler i Paskvineli se slažu sa drugim AI di-
sidentima u tome da su današnje hakerske 
prakse vrlo važne jer upiru prstom direk-
tno, između ostalog, i u te neregulisane de-
love sveta veštačke inteligencije.
*
AI umetnik i istraživač Adam Harvej napra-
vio je kamuflažni tekstil nazvan HyperFace, 
kojim je uspeo da nasamari kompjuterski 
algoritamski vid tako da prepoznaje više 
ljudskih lica tamo gde zapravo nema nijed-
nog. HyperFace jasno pokazuje da ljudsko 
oko ima drugačiji algoritam prepoznava-
nja u odnosu na kompjuterski, jer ljudsko 
oko nikako ne može biti prevareno na ovaj 
način. Upravo ovim primerom, Projekat 
Nooskop uvodi preporuku kako se mogu 
ograničiti nepravilnosti veštačke inteli-
gencije – pomoću „protivničkog napada“  
(adversarial attacks). 

U vizuelnom eseju se princip „protiv-
ničkog napada“ objašnjava kao aktivnost 
koja koristi mrtve uglove i slabosti delova 
statističkog modela neuralnih mreža, tako 
što vara klasifikatora i čini da on perce-
pira nešto što tamo ne postoji. Kod pre-
poznavanja objekata, primer napada može 
biti prepravljena slika kornjače, koja ljud-
skom oku izgleda potpuno bezopasno, dok 
pogrešno klasifikovanoj neuralnoj mreži 
može da izgleda kao nož. Joler i Paskvi-
neli navode da se primeri „protivničkih 
napada“ mogu raditi i tehnikama 3D obje-
kata, pa i u vidu nalepnica koje mogu da 
budu nalepljene na saobraćajne znake po-
kraj puta te mogu prevariti autonomna vo-
zila (ograničenje brzine od 50 km/h može 
biti pročitano kao 120 km/h). Dakle, kada 
znamo da mašine ne mogu da prepoznaju 
stvari koje ranije nisu videle, odnosno 
imaju nedostatak podataka u zadatom data 
setu, unosom namerno korigovanih poda-
taka može se uticati na tačnost statistič-
kog modela i generalno krajnje odluke koju  
predlaže AI. 

Nedostatak uvida i kontrole data se-
tova predstavlja realnu opasnost od zlo-
upotreba ili prosto loših ishoda mašinske 
inteligencije.

*
Jedan od predloga rešenja ovih i sličnih 
problema buduće veštačke inteligencije 
jeste da joj se pridruži takozvana kolek-
tivna inteligencija. Novije shvatanje ko-
lektivne inteligencije može se razumeti 
kao poboljšani kapacitet korišćenja širo-
kog opsega informacija, ideja i uvida, koji 
je nastao kao rezultat udruženog rada više 
ljudi uz pomoć tehnologije. Iako pomalo 
zvuči kao otrežnjenje od utiska na koji nas 
je individualistička kultura navela – da se 
proboji i inovacije dešavaju samo u brili-
jantnim umovima – izgleda da se novim 
pristupom kolektivnoj inteligenciji, uz 
pomoć veštačke, možemo ponašati inte-
ligentnije od bilo koje pojedinačne osobe, 
grupe ili najpametnijeg računara. 

Dakle, ako prvo krenemo od ljudi, mo-
guće je uvesti nove tehnologije u naše ži-
vote na promišljeniji i manje destruktivan 
način. Uključivanjem namenskih programa 
veštačke inteligencije u kontekst participa-
tivnih projekata kao što su crowdsourcing, 
digitalna demokratija, građanska nauka, 
moguće je pojačati sve delove društva za 
koje je potrebna kolektivna snaga i prema 
tome oblikovati buduće pravce razvoja ma-
šinske inteligencije. 
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Nauka, 
jedno  - 
stavna 
i plodna
Šta čini neku naučnu teoriju privlačnom? 
Dve priče iz istorije optike i astronomije

P I Š E :  
Nikola Zdravković 

P ostoji jedan otklon, postupak iz 
opreza, koji je relativno popu-
laran među istraživačima, a koji 
otprilike glasi: nauka ne zavisi 

ni od kakvih presudnih eksperimenata. Ako 
bismo je mogli plastično opisati, nauka je 
istraživački rad u okviru najbolje aktuelne 
paradigme koja još uvek nije opovrgnuta. 
Pod uticajem Karla Popera, legendarnog fi-
lozofa nauke, osnova naučnog rada su tzv. 
oborive tvrdnje: naučna tvrdnja je, za ra-
zliku od nenaučnih, ona koja ostavlja pro-
stora da se posmatranjem ili eksperimen-
tom opovrgne. A refutacije su ili važnije, ili 
češće, ili informativnije od potvrda.

Ali ta slika nauke, naravno, nije potpuna.
*
Rani je avgust 1818. godine; Pariz. Prošlo 
je tek par godina od (ponovne) restauracije 
monarhije. Društvo je još uvek u tranziciji, 
a posebno na jugu zemlje, i dalje traje „beli 
teror“ rojalista u ime kralja Luja XVII protiv 

poraženih republikanaca i bonapartista. Ali 
u srcu uveliko centralizovane Francuske, u 
odajama Kraljevske akademije nauka, tada 
vrhovne naučne institucije u zemlji, daleko 
od svakodnevne politike ranog devetnaestog 
veka, vlada jedna sasvim stručna rasprava.

Prethodne godine, Kraljevska akademija 
je bila objavila konkurs. Tražio se odgovor 
na jedno konkretno pitanje – i to hitno. 
Tema je bila svetlost.

Naime, u to doba, eksperimentalne pu-
kotine u inače nepokolebljivoj Njutnovoj 
teoriji optike, koja je svetlost opisivala kao 
snop čestica, više se nisu mogle ignorisati. 
Bilo je nečeg neobičnog u ponašanju sve-
tlosti u susretu sa preprekama i prilikom 
promene okruženja (tzv. difrakcija i refrak-
cija) – ovi fenomeni rezultirali su oblicima 
nalik na pruge ili vence. Petnaest godina ra-
nije, britanski istraživač po imenu Tomas 
Jang pokazao je interferenciju u svom ču-
venom eksperimentu sa dva bliska otvora, 
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Pa ipak, nije bio nepoznat Kraljevskoj akademiji: već 
par godina je bio pisao i slao naučne radove upravo na 
temu ponašanja svetlosti, razvijajući dalje ideje Tomasa 
Janga. Poznavao ga je i podržavao predsednik komisije, 
veliki francuski naučnik i tada upravnik matematičkog 
odeljenja Kraljevske akademije, Fransoa Arago – mada 
ni on sam nije bio ubeđen u talasnu teoriju.

Nasuprot naizgled neuglednom Frenelu, komisiju je 
činio sam vrh tadašnje francuske nauke: Arago; zatim 
Pjer Simon Laplas, matematičar i jedan od najvećih 
statističara svih vremena; Žan- Batist Bio, pionir optike 
i magnetizma po kome je nazvan Bio-Savarov zakon 
elektromagnetizma; Žozef Luj Ge-Lisak, hemičar koji 
je otkrio molekularni sastav vode i vezu između tem-
perature i ponašanja gasova; i Simeon Deni Poason, 
matematičar koji je današnjim istraživačima poznat 
najpre po Poasonovoj distribuciji, često korišćenom 
pravilu distribucije nezavisnih događaja. Od njih, Po-
ason, Bio i Laplas bili su izraziti pobornici Njutnove 
teorije, iste one koju je Frenel nameravao da pobije.

Frenel nije došao samo sa rezultatima eksperime-
nata: u delu nazvanom O difrakciji svetlosti, sa epigra-
fom „Priroda jednostavna i plodna“ (Natura simplex et 
fecunda), on je izveo jednačine koje su objašnjavale i 
predviđale ponašanje svetlosti u susretu sa preprekama. 
Mada je pogrešno iz današnje perspektive pričati o Fre-
nelu kao proponentu „talasne teorije svetlosti“, koja će 
se u svom punom obliku razviti tek kasnije, njegove 
jednačine su podrazumevale upravo to.

S obzirom da ona druga konkursna prijava, isto-
riji zaboravljena, nije zadovoljavala uslove, komisija je 
imala dve opcije: da nagradu ili dâ Frenelu ili da od nje 
odustane. Ne želeći da tek tako nagradi delo talasne 
optike, našli su se u nezgodnom položaju. Odluka se 
na kraju otegla do kraja godine, a neki članovi komi-
sije dali su se u dublju analizu Frenelovog dela, reći će 
neki kasniji izvori, samo kako bi ga opovrgli. U tome 
je naizgled najuspešniji bio Poason. 

Naime, kao vrhunski matematičar, Poason je uspeo 
da otkrije jednu nepredviđenu posledicu Frenelovih 
jednačina. Ako se svetlost zaista ponaša kako on kaže, 
onda bi važilo sledeće: snop svetlosti, usmeren pravo 
u centar pravilnog diska, napravio bi senku u čijem 
centru bi se, zbog pravilne interferencije talasa, našla 
ni manje ni više nego – svetla tačka, kao da diska 
(ni senke) nema. Ovako sumanut rezultat odmah je 
nagnao Poasona na pomisao da je oborio Frenelovu 
teoriju.

Međutim, Arago se usprotivio, i predložio dobri 
stari naučni metod: eksperiment. 

Postavili su izvor svetlosti, disk i podlogu iza, sa 
svim neophodnim parametrima kako bi ispunili Poaso-
nove uslove. I gle, tačno tamo gde je i rekao, u samom 
centru pravilnog diska, pojavila se svetla tačka. Ako 
biste uspeli da izvršite ovaj eksperiment kod kuće (naj-
lakše uz pomoć lasera, ali je svakako potrebno potrefiti 
konkretne parametre), videli biste i sami.

Kraljevska akademija  
raspisala je konkurs  

i dobila je, u tih godinu  
i po dana, samo  

dve prijave.
Jedna je bila dovoljno 

neubedljiva da je istorija 
nije ni zapamtila;  
druga je zauvek  

promenila tok nauke

a koju čestična teorija nikako nije mogla da 
objasni.

Jang je zagovarao jednu potpuno druga-
čiju teoriju – da svetlost uopšte nije skup 
čestica, već talas. Ako je svetlost talas, onda 
je interferencija ne samo objašnjiva, nego i 
neophodna posledica sudara dva svetlosna 
talasa nakon prolaska kroz dva bliska otvora.

Međutim, pripadnici Kraljevske akade-
mije u Parizu, kao i većina njihovih kolega 
u ostatku sveta, i dalje su verovali da se svi 
ti problemi mogu rešiti u „njutnovskim“ 
okvirima. Uostalom, talasna priroda sve-
tlosti nije bila nova stvar: nju je Njutnova 
optika već bila pobedila, više od veka ra-
nije, u fer borbi naučnih argumenata i (ta-
dašnjih) eksperimentalnih rezultata.

U takvim okolnostima, u potrazi za 
njutnovskim rešenjem difrakcije i refrak-
cije, Kraljevska akademija raspisala je kon-
kurs 1817. godine, sa avgustom naredne 
godine kao rokom. I dobila je, u tih godinu 
i po dana, samo dve prijave.

Jedna je bila dovoljno neu-
bedljiva da je istorija nije ni za-
pamtila; druga je zauvek pro-
menila tok nauke.

Autor tog drugog rešenja 
zvao se Ogisten Žan Frenel. 
Mršav i bolešljiv, sa tada tek 
punih 30 godina, Frenel je par 
godina ranije, zbog svojih ro-
jalističkih stavova, bio izgu-
bio posao inženjera; živeo je 
u kući svoje majke na severu 
Francuske, gde je vršio optičke 
eksperimente bez gotovo ikak-
vih sredstava. Nije se uklapao 
ni u francusko društvo nakon 
restauracije, pre svega zbog 
toga što je, zajedno sa svojom 
porodicom, pripadao tzv. jan-
senistima, tada već gotovo ne-
stalom katoličkom pokretu koji 
se, zbog bliskosti kalvinističkoj 
teologiji, smatrao jeretičkim. 
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Najbolji dokaz 
Frenelove 

teorije otkrio 
je njen najveći 

protivnik

Drugim rečima, najbolji dokaz Frene-
love teorije otkrio je njen najveći protiv-
nik. Ovaj fenomen i dan-danas nosi naziv 
„Poasonova tačka“.

U godinama koje slede, Frenel će umreti 
od tuberkuloze, ali će talasna teorija svetlo-
sti postati jednako prihvaćena kao i nekad 
Njutnova. Sa njom će stići i onaj poznati 
problem – kroz šta se to kreće taj talas 
svetlosti – koji će dovesti do pretpostavke 
postojanja „etra“ kao prenosioca svetlosti, 
sve dok i potrebu za etrom ne bude odba-
cio Ajnštajn, čitav jedan vek nakon Frenela. 
Ali Poasonova tačka je ostala, kao lekcija, 
priča i podsetnik, samo često zaboravljen.

Naime, i to možda zbog činjenice da 
su pioniri istorije nauke bili Britanci, ali 
danas se često spominje pre svega Tomas 
Jang kao ključna figura u revoluciji optike 
19. veka, a kao presudan upravo njegov ek-
speriment sa dva bliska otvora, pre nego 
Poasonova tačka – kao trenutak kada je 
Njutnova optika pala a talasi zauzeli njeno 
mesto. Ali ima razloga zašto je ova slika 
pogrešna, ili makar nepotpuna, i ne samo 
to: ti razlozi otkrivaju nam nešto o prirodi 
nauke same.

Pretpostavka je sledeća: Jangov ekspe-
riment, u kojem se svetlost pušta kroz dva 
bliska otvora i usled interferencije dva no-
vonastala talasa sa druge strane nastaje 
poznati niz svetlosnih „pruga“, bio je neo-
bjašnjiv u Njutnovoj optici a sasvim očeki-
vani rezultat u talasnoj teoriji. Međutim, to 
izgleda nije pokolebalo njutnovce: vidimo 
čak i u Francuskoj, petnaest godina kasnije, 
najviše naučno telo i dalje je dominantno 
zagovaralo čestičnu teoriju, i još uvek je 
tražilo rešenje za aktuelne probleme u tom 
ključu.

Reći će neki kasniji istoričari: Njutnov 
uticaj bio je prejak; nije se on mogao tako 
lako odbaciti. Bilo je potrebno još vremena, 
i još eksperimenata kao što je Frenelov (od-
nosno Poasonov), da se breme Njutnove 
greške konačno prevaziđe. Drugim rečima, 
nije bilo do nauke – tadašnja struka nije 
prihvatila Junga zbog predrasuda i inercije. 
Ovaj narativ može se pročitati i dan-danas 
širom popularne literature.

Ali, mada nije obavezno pogrešan, ovaj 
narativ propušta nešto jako važno – i čisto 
naučno.

Naime, postoji jedna ozbiljna razlika iz-
među Jangovog eksperimenta i Poasono-
vog; tu razliku istraživači lako osećaju, upi-
jaju, za nju imaju kefalo, mada je nije uvek 

lako artikulisati. Ali iz ugla čestične teorije, Jangov re-
zultat nije samo bezmalo neobjašnjiv, on je takođe i 
prekomplikovan: u vreme kada naučnici širom sveta 
pokušavaju da objasne fenomen difrakcije svetlosti u 
sudaru sa samo jednim objektom, Jang nudi eksperi-
ment gde sudara svetlost kroz dva otvora. Dva! Šta su 
mogli da pomisle „poasoni“ i „laplasi“ tog vremena: 
kako bi to moglo da bude opovrgavanje čestične teo-
rije? Pa ko zna kako se čestice svetlosti ponašaju kad 
se toliko pomete njihovo kretanje? Treba, drugim re-
čima, prvo rešiti difrakciju sa manje varijabli, posle će 
se vratiti eksperimentu sa dva otvora.

Mada je naučna inercija sigurno postojala, ovakav 
argument bio je sasvim smislen – i naučan – razlog da 
se čestična teorija ne odbaci odmah posle Jangovog re-
zultata. Ali Poasonova tačka je sasvim drugačija priča. 
Svetla tačka usred senke diska – to niti je kompliko-
vano, niti „malo verovatno“. Nije bilo šta da se čeka: 
čestice se prosto ne ponašaju tako. A talasi, kako je 
pokazao Poason, moraju dati takav rezultat.

I zaista, mada pokolebana, Njutnova teorija je bila 
preživela Janga, ali nakon eksperimenta u Parizu, po-
sebno sa Frenelovim jednačinama difrakcije i refrakcije, 
vrlo brzo odlazi u naučnu istoriju. Jang je imao fan-
tastičan eksperiment, ali on nije zapravo bio dovoljno 
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presudan; Poason je bio taj koji 
je talasnu teoriju pogurao do 
njenih krajnjih granica, van 
ljudske svakodnevice, do pri-
rode same, kako je rekao Fre-
nel, „jednostavne i plodne“, do-
vevši jedan predloženi zakon do 
tačke u kojoj više nema nazad: 
do tačke u kojoj on ili pada, ili 
postaje deo sveukupnog ljud-
skog znanja. Naučno obrazo-
vanje i naučni rad vrlo dobro 
utreniraju osećaj za tu tačku, tu 
granicu, ali nju često ispuštamo 
iz vida. Između ostalog, nije ona 
uvek tako jasna, čak i kada mi-
slimo da razumemo neki isto-
rijski događaj.
*
Vekovima pre Frenela, sredi-
nom 16. veka, Nikola Kopernik 
promenio je lice ne samo astro-
nomije, već i sveukupnog čo-
vekovog shvatanja sveta i svog 
položaja u njemu. Ali De Revo-
lutionibus…, njegov magnum 
opus, knjiga u kojoj je izložio 
svoj heliocentrični svet, nije 
baš bila „pun pogodak“ kako 
je često predstavlja popularna 
istorija nauke.

Naime, najveći i najduži 
praktični problem antičke geo-
centrične astronomije bio je u 
moći predviđanja (što je i bilo 
normalno, pošto se prevas-
hodno koristila za pravljenje 
astroloških tablica). Pošto su 
astronomi od pozne antike na-
dalje pretpostavljali da se nebe-
ska tela kreću u pravilnim kruž-
nim putanjama oko Zemlje, što 
je posledica pogrešne pretpo-
stavke o „savršenim propor-
cijama“ nebeskih sfera, u tom 
milenijumu od Ptolemeja (oko 
100–170. godine n. e.) do Ko-
pernika (1473–1543), razvila se 
čitava nauka „prepravljanja“ tih 
navodno kružnih putanja kako 
bi se geocentrični model ukla-
pao sa posmatračkim podacima.

Ta nauka se naširoko ko-
ristila danas opskurnim ele-
mentima pod nazivima epicikl, 
ekvant i ekscentrik. Pošto su pla-
nete pokazivale „retrogradno“ 
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kretanje, kada se prividno za-
ustavljaju i jedno vreme kreću 
u suprotnom smeru od uobi-
čajenog (danas znamo da su u 
pitanju posledice mimoilaže-
nja naše i drugih planeta u or-
bitama oko Sunca), uvedeni su 
epicikli: planete se ne kreću u 
jednoj kružnoj putanji oko Ze-
mlje, već na svojoj kružnoj pu-
tanji i same oko nekog zamišlje-
nog centra kruže – ta kružnica 
se zove epicikl. Pošto se samo 
epicikli nisu pokazali dovoljnim 
da se objasni planetarno kreta-
nje, Ptolemej je uveo ekvante i 
ekscentrike, čime je razdvojio 
centar kružnice (ekscentrik) od 
centra brzine kružnog kretanja 
planete (ekvant). 

Da ne ulazimo dalje u nepo-
trebne detalje: danas znamo da 
ni ove intervencije nisu bile do-
voljne. Ni sa epiciklima, ekvan-
tima i ekscentricima, antička i 
srednjovekovna astronomija 
nisu uspevale da dovoljno pre-
cizno predvide položaje pla-
neta. Odavno znamo da je to 
ne samo zbog toga što Zemlja 
uopšte i nije u centru Sunče-
vog sistema, već i zbog toga što 
putanje planeta nisu savršene 
kružnice, već elipse.

Ali za razliku od nas, Nikola 
Kopernik to nije znao. Štaviše, 
umro je sasvim sigurno ubeđen 
u istu tu pretpostavku o „savr-
šenim kružnicama“ koja je vo-
dila i Ptolemeja.

Naravno, Kopernik je u 
svom delu preuredio čitav ta-
dašnji kosmos: nije u centru 
Zemlja, već Sunce. Ali De Revo-
lutionibus je u mnogo čemu 
drugom i dalje čedo srednjo-
vekovne astronomije. Nebesa 
i dalje čine sukcesivni svodovi; 
planete se i dalje kreću u savr-
šenim kružnim putanjama; šta-
više, mada ne koristi Ptoleme-
jeve ekvante, Kopernik je bio 
prinuđen da svejedno zadrži 
epicikle. Jer inače bi njegov 
model, zbog kružnog kretanja, 
davao zapravo lošije rezultate 
od antičkih autora.

Ni sa epiciklima, ekvantima i 
ekscentricima, antička i srednjovekovna 
astronomija nisu uspevale da dovoljno 

precizno predvide položaje planeta
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Ako svet oko 
nas funkcioniše 

po nekim 
pravilima, ako je 
konzistentan do 
krajnjih granica, 
onda je zadatak 

otkriti te granice; 
pritisnuti ih,  

gurati, opipati

Kada su se Kopernik i nje-
govi pratioci prvi put upustili 
u pravljenje astroloških tablica 
na osnovu novog modela koji 
će kasnije dobiti naziv helio-
centrični, zatekli su još jedan 
problem: čak i sa epiciklima, 
Kopernikov model svejedno 
ne daje bolja predviđanja od 
geocentričnih. Nešto kasnije, 
veliki Tiho Brahe ponudiće 
kompromisno rešenje – model 
po kojem je Zemlja u centru 
kosmosa, oko nje obilazi Sunce, 
a oko Sunca sve ostale planete. 
Zbog njegove neverovatne po-
smatračke preciznosti u vre-
menu pre teleskopa, Braheov 
model imaće do tada najpreci-
znije tablice.

Tu se priča mogla završiti, 
makar na neko vreme – ali i 
dalje je bilo sumnje da je kosmos 
ipak heliocentričan. Presudna 
ličnost bila je Kepler, koji je 
najzad napravio taj eksplana-
torni skok u nepoznato, i usu-
dio se da pretpostavi nemoguće: 
putanje planeta nisu kružnice, 
već elipse, a njihovo kretanje 
opisuju relativno jednostavne 
jednačine planetarnog kretanja 
koje i danas nose njegovo ime. 
Kasnije ih je proširio Njutn, kao 
što je Frenelove jednačine pro-
širio prvo Maksvel, pa Ajnštajn; 
ali su brojke, jednom otkrivene, 
ostale dobre.

Kao i u slučaju Janga i Fre-
nela, kasnije istoričare nauke 
kopkao je taj trenutak pro-
mene. Na stranu sad pitanje da 
li je za kopernikanski obrt za-
pravo ključan sam Kopernik ili 
pre Kepler. Ključno pitanje je: 
zašto su prvo Brahe, pa zatim 
i Kepler, najveći astronomski 
umovi svog vremena, uopšte 
razvijali heliocentričnu teo-
riju, ako ona u svojim rezulta-
tima nije bila ništa bolja od 
geocentrične?

U svom čuvenom delu Ko-
pernikanska revolucija, američki 
istoričar nauke Tomas Kun dao 
je jedan uticajan predlog: ra-
zlozi nisu obavezno bili naučni. 

pernikovi modeli davali slične rezultate u 
predviđanjima, da li se zaista može reći da 
naučnici nisu imali naučnog razloga da iza-
beru jedan naspram drugog?

Zapravo, imali su. Mada ovde nije u igri 
presudni eksperiment, kao u doba kada je 
talasna teorija svetlosti prevazišla čestičnu, 
u pitanju je svejedno jedna duboko stručna 
stvar, gotovo logička. Iako su rezultujući 
podaci bili slični, Kopernikova heliocen-
trična teorija, krnja kakva je bila, imala je 
jednu kvalitativnu prednost u odnosu na 
geocentrizam – retrogradno kretanje pla-
neta, ta nedokučiva antička misterija i za-
majac u zamišljenoj slici savršenih, kružnih 
nebesa, bilo je prirodna posledica posma-
tranja ako je kosmos heliocentričan. Ko-
pernik ga nije samo objasnio, već je pred-
ložio sistem u kojem takvo kretanje mora 
da se desi.

Naravno, brojke se i dalje nisu bile ukla-
pale, epicikli su još uvek bili tu, jer se u 
realnom svetu planete ne kreću po kružni-
cama – ali u nauci nije sve u brojkama. Ne 
možemo znati o čemu su i kako razmišljali 
ljudi kao Kepler, ali zar ih nije ovakav uvid 
mogao navesti na pravi trag?
*
Naučne teorije nisu puki generatori ni 
tvrdnji, ni argumenata, ni predviđanja. 
Posmatrati ih isključivo kroz poperovski, 
ili bilo koji drugi analitički ključ, ume da 
zaseni neke mekše odlike njihove prirode. 

Zašto je, uostalom, pre par godina uz 
onoliko pompe propraćeno „otkriće“ gra-
vitacionih talasa, kada je, zapravo, u pita-
nju bila pre svega potvrda teorije koja je 
bila u nauci opšteprihvaćena već čitav vek? 
U pitanju je jedna, može se reći, igra: ako 
svet oko nas funkcioniše po nekim pravi-
lima, ako je konzistentan do krajnjih gra-
nica, onda je zadatak otkriti te granice; 
pritisnuti ih, gurati, opipati. Nekada se to 
radi proaktivno, kao u slučaju Frenela i Po-
asona; nekada nova rešenja daju nove od-
govore na stara pitanja, kao u slučaju Ko-
pernika i retrogradnog kretanja; nekad je 
dovoljno samo da postoji razlika između 
mora i može, očekivanog i neočekivanog, 
konfuznog i jasnog. S vremena na vreme 
se od naučnika može čuti o lepoti teorija, o 
njihovoj elegantnosti, ali to su samo načini 
da se objasni nešto nemerljivo, što se naj-
pre oseća, a retko artikuliše. Čini se da je 
to najbolje, zapravo, opisao Frenel u onom 
epigrafu: možda je nauka, kao i priroda, 
jednostavna i plodna. 

Između Kopernikove smrti i Keplerovog rođenja bilo 
je prošlo skoro trideset godina: piše Kun, u to doba re-
nesanse i nastanka moderne nauke, u Evropi se na ra-
zličite načine napuštao stari aristotelovski svet, koji je 
dominirao ljudskim promišljanjem u vekovima koji su 
prethodili. Jedna od „novina“, dugo zaboravljena, bio 
je i Platon: naspram Aristotelu, čija fizika je u evrop-
skom srednjem veku postala okosnica geocentričnog 
sveta, platonizam je bio okrenut Suncu, ne obavezno 
kao fizičkom centru kosmosa, ali svejedno kao centru, 
kao izvoru svetlosti, istine i znanja. Ako nam je potre-
ban razlog zašto su se Brahe i Kepler, pre Keplerovih 
jednačina, okrenuli Suncu kao centru kosmosa, eto 
ga: bili su ili sami platonisti, ili je njihova razmišljanja 
oblikovao tadašnji promenljivi svet evropske misli, uk-
ljučujući i one mističke i okultne.

Ali opet smo, u potrazi za objašnjenjem, propu-
stili jednu naučnu priču. Mada su geocentrični i Ko-
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akon Drugog svetskog rata Evropa se nije 
suočila samo sa ogromnim ljudskim i ma-
terijalnim gubicima. 

Već u prvim posleratnim godinama po-
velo se i pitanje kako oporaviti kulturu, i 
započeta je potraga za izgubljenim umet-
ničkim delima i drugim dragocenostima 
koje su nacisti nasilno prisvojili iz javnih 
muzeja i privatnih kolekcija. Dobar deo tog 
blaga bio je vraćen, ali kome? 

Mada pojedinci i dan-danas pronalaze 
umetnička dela koja su pripadala njihovim 
porodicama od kojih su ih nacisti odneli, 
u Evropi se odavno „odomaćilo“ mnoštvo 
predmeta drugih, najčešće kolonizovanih 
kultura koji su takođe bili stečeni silom. 
Samim tim, kada su nacisti došli do nekih 
od njih, to je svakako bilo otimanje, ali ne 
od pravih vlasnika. 

Podstaknut nacističkim pljačkama, 
unesco u Hagu 1954. godine donosi Kon-
venciju o zaštiti kulturnih dobara u slučaju 
oružanih sukoba, što je prvi međunarodni 
dokument ove vrste. Mada prvobitni cilj 
dokumenta svakako nije bio ispravljanje 
starih nepravdi prema dalekim zajedni-
cama, on u neku ruku jeste pokrenuo raz-
mišljanja i o onim slučajevima kada nisu 
Evropljani bili ti koji su trpeli štetu. Šta-
više, evropski muzeji su vekovima bogatili 
i popunjavali svoje muzejske zbirke, kojima 
se i danas divimo, predmetima sumnjivog 
porekla. Ne treba uvek da budu okrivljeni 
oni koji su ih prvobitno doneli, jer na kraju 
krajeva prve arheologe ne možemo jasno 
razdvojiti od razbojnika i pljačkaša. 

Međutim, šta je sa muzejima koji ni 
danas ne žele da vrate oteto?
*
Poslednjih godina rasprava o repatrijaciji, 
tj. povratku umetničkog i kulturnog na-
sleđa, dobija sve veće razmere, a svetski 
mediji izveštavaju o primerima uspešnih 
dogovora i dostizanju pravde na koju se  
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čekalo vekovima. Ali ova borba nije sasvim 
nova. Mnoge afričke i azijske države su, 
nakon što su stekle nezavisnost i prestale 
da budu kolonije, počele da traže predmete 
koji im pripadaju, ali su decenijama gotovo 
svi pokušaji bili bezuspešni. 

Jedna od značajnijih figura u prego-
vorima o vraćanju otetog blaga dolazi iz 
Egipta, države koja je jedna od najošteće-
nijih i čije se bogato kulturno nasleđe na-
lazi u muzejima širom sveta. Bivši ministar 
antikviteta Zahi Havas, inače arheolog, za-
počeo je i pre formalnog osnivanja ovog 
ministarstva veliku borbu koju nastavlja i 
danas sa privatnim timom stručnjaka. Po-
četkom 2021. godine Egipat je dobio obe-
ćanje od Muzeja Biblije u Vašingtonu da će 
biti vraćeno nekoliko hiljada predmeta. 

Iz sad je Egipat nedavno uspeo da vrati 
i zlatni sarkofag sveštenika Nedžemanka 
iz prvog veka nove ere. Naime, zvaničnici 
su 2019. godine apelovali jer je na izložbi 
u muzeju Metropoliten u Njujorku glavna 
atrakcija bio ovaj artefakt, tvrdeći da je 
on bio ukraden iz Egipta osam godina ra-
nije, za vreme velikih egipatskih protesta. 
Reč je o drvenom sarkofagu prevučenom 
zlatom, u kojem se zapravo više ne nalazi 
mumija sveštenika. Mada ga je muzej platio 
oko četiri miliona dolara jednom pariskom 

trgovcu antikvitetima, američke vlasti su 
donele odluku da bude vraćen. Predmet je 
drugim rečima bio plaćen, ali kome? Čo-
veku koji im je prikazao lažnu istoriju vla-
sništva u kojoj se našla i navodna doz vola 
za izvoženje iz zemlje 1971. godine. Egi-
patski zvaničnici su nekoliko godina i pre 
ovog događaja upozoravali da bi bilo manje 
krađa kada bi muzeji prestali da kupuju 
kradene predmete.

U svojoj borbi Zahi Havas je iz prote-
sta odbijao saradnju sa pojedinim svetskim 
muzejima poput Luvra, koji je odbijao da 
vrati freske iz grobnice u blizini Luksora. 
Dve suprotstavljene strane su imale razli-
čite verzije o tome kako su freske došle do 
Francuske; Havas je suspendovao iskopa-
vanja istraživača iz Luvra u blizini Kaira, a 

Godine 1801., 
britanske trupe 

zauzimaju 
Aleksandriju i tako 

kamen dospeva 
u njihov posed, 

nakon prepirki da li 
pripada Francuskoj ili 
Britaniji. O Egiptu ni 

govora
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nadležni iz ovog muzeja su na kraju pristali 
da freske vrate. 

Međutim, one najvrednije egipatske 
predmete ni Havas nije uspeo da vrati. 
Planirani Veliki egipatski muzej, kao naj-
veća ustanova posvećena jednoj civiliza-
ciji, sa stalnom izložbenom postavkom na 
24.000 kvadratnih metara, najverovatnije 
će i nakon otvaranja nastaviti da čeka na 
čuveni Kamen iz Rozete i na bistu kraljice 
Nefertiti. U pitanju su najznačajniji ar-
tefakt za razumevanje egipatske civiliza-
cije i, sa druge strane, verovatno najveće 
sačuvano remek-delo egipatske umetnosti.

Kamen iz Rozete je granodioritska ploča 
na kojoj je 196. godine pre nove ere urezan 
dekret na tri pisma: starogrčkom, egipat-
skom demotskom i na hijeroglifima. Pore-
đenjem ova tri teksta dešifrovani su hijero-
glifi. Vrednost Kamena iz Rozete uočili su 
već članovi Napoleonove ekspedicije 1799. 

godine, koji su ga otkrili u blizini grada Ra-
šida, a o ovom otkriću se odmah pisalo kao 
o mogućem ključu za dešifrovanje drevnog 
slikovnog pisma. Ubrzo, 1801. godine, bri-
tanske trupe zauzimaju Aleksandriju i tako 
kamen dospeva u njihov posed, nakon pre-
pirki da li pripada Francuskoj ili Britaniji. 
O Egiptu ni govora. 

Kamen je bio prevezen u Britanski 
muzej, gde je izložen, sa manjom pauzom 
zbog rata, neprekidno do danas, i jedan je 
od najpopularnijih eksponata. Egipatske 
vlasti ga aktivno traže od 2003. godine, 
ali London odbija da vrati ovaj istorijski 
spomenik. Najviše što je Britanski muzej 
uradio do sada je to što je Egiptu poslao 
repliku, a kao argument da ima pravo da 
zadrži original navodi se – da ga je Brita-
nija zakonski stekla sporazumom. Među-
tim, nije reč o sporazumu sa Egiptom već 
sa Francuskom. 

Dole:  
Deo Partenonskog friza
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Grčka je nezavisnost stekla 1832. 
godine i od tada pokušava da svoj 

Partenon ponovo „sastavi“ 

Zašto danas ovakve predmete muzeji i 
dalje ne žele da vrate? Ako je u 19. veku 
odbranu predstavljao argument da će Evro-
pljani to bolje čuvati, danas njegov smisao 
sve više bledi. Van Zapadne Evrope postoje 
mesta na kojima bi ove dragocenosti mogle 
da se čuvaju u podjednako dobrim ili bo-
ljim uslovima, a ne fale im ni stručnjaci. 
Dodatnu vrednost bi dalo to što bi poseti-
oci ove važne delove istorije mogli da sa-
gledaju bliže kontekstu u kom su nastali, i 
u prirodnom okruženju. 
*
Dobar primer je budući muzej u Egiptu, 
ali i Novi akropoljski muzej koji je otvoren 
2009. godine u Atini, a kojem nedostaje 
mnogo toga da bi bio potpun. Nisu u pi-
tanju samo delovi ovog „Grada na brdu“ 
koji su tokom istorije uništeni, već i oni koji 
su odneti u različite muzeje širom sveta, 
a prvenstveno opet u Britanski muzej, u 
kojem se nalazi gotovo polovina onoga što 
je ostalo od svetilišta Partenon. Na zva-
ničnom sajtu Britanskog muzeja se izri-
čito navodi da oni ne misle da grčke vlasti 
ove skulpture ne bi čuvale kako treba, i da 
imaju puno poverenje u svoje tamošnje ko-
lege i muzej na Akropolju, ali da smatraju 
da je „veća korist za javnost“ da ostanu u 
Londonu. S obzirom na to da predstavnici 

Grčke ne prestaju da traže svoje kulturno 
blago, nedavno je britanski premijer Boris 
Džonson izjavio da je sve stečeno u skladu 
sa tadašnjim zakonima i da ostaje u Lon-
donu, napomenuvši usput kako je on odu-
ševljen grčkom istorijom. 

Mermer iz Partenona, takozvani Mer-
mer Elgina, naziv je za skup skulptura koje 
su bile deo hrama posvećenog boginji Atini 
i drugih građevina na Akropolju, a koje su 
napravljene pod nadzorom slavnog vajara 
Fidije. Od 1802. do 1812. godine Tomas 
Brus, grof od Elgina, prebacio je u London 
oko polovine ovih skulptura, a kao argu-
ment da u tome nije bilo ničeg nelegalnog 
navodi se da je dobio ferman, zvaničan do-
kument osmanskih vlasti pod čijom okupa-
cijom je tada bila Grčka. Međutim, takav 
dokument nigde nije pronađen, a grčke 
vlasti uporno napominju da je država bila 
„pod okupacijom“ i da je upitno da li bi 
uopšte bio validan. 

Osmanska vladavina Atinom argument 
je koji koristi britanska strana koja ne želi 
da se ovih statua odrekne tvrdeći da ih je 
grof spasao od propasti. Činjenica je da je 
Partenon u prošlosti trpeo brojna ošteće-
nja, da je pretvaran i u hrišćansku crkvu i 
džamiju, u ratu između Osmanskog car-
stva i Mletačke republike bio korišćen kao 
skladište baruta i gađan minobacačem, da 
su u 18. veku tokom svojih putovanja čla-
novi bogatih evropskih porodica obavezno 
ovde svraćali i odnosili poput suvenira šta 
god su mogli, smatrajući da će svakako biti 
uništeno, ali sve je to stvar prošlosti. 

Danas ova dela mogu biti bezbedna u 
Atini, kao što i zvaničnici Britanskog mu-
zeja potvrđuju. Pojedine ankete poslednjih 
godina pokazuju da znatan broj građana 
Velike Britanije smatra da skulpture treba 
vratiti, a s njima se slažu i mnogi istoričari 
umetnosti, arheolozi. Uostalom, u 19. veku 
je isti stav imao i lord Bajron, koji je osudio 
donošenje skulptura u svojoj poemi Hodo-
čašće Čajlda Harolda, za razliku od Džona 
Kitsa koji je bio oduševljen što su završile 
u Londonu. Prenošenje ovog blaga nije bilo 
lako, a procenjuje se da je grof na to po-
trošio oko milion dolara u današnjoj vred-
nosti, dok ih je muzeju prodao po manjoj 
ceni zbog finansijskih neprilika u kojima 
se našao. Da nije bilo tako, držao bi ih u 
svojoj kući, kako je planirao. Štaviše, po-
nuda da državi proda ove skulpture naišla 
je na mnogo protivnika. U parlamentu je 
bilo tesno izglasano da se predlog prihvati, 

Drugi najvredniji egipatski predmet 
koji se nalazi u inostranstvu, bista kra-
ljice Nefertiti, najverovatnije je nastao oko 
1340. godine pre nove ere i delo je vajara 
Tutmozisa. Otkrio ju je 1912. nemački tim 
istraživača koji je predvodio Ludvig Bor-
hart. Mada je u Egiptu tada već važilo pra-
vilo da ako naiđete na do tada neotkrivenu 
grobnicu, ništa iz nje ne možete da iznesete 
iz zemlje, Borhart je najverovatnije lagao o 
značaju ove statue i predstavljao lažna do-
kumenta. Nakon povratka u Berlin, odnosi 
je kolekcionaru Džejmsu Simonu, koji je 
ekspediciju finansirao, a on je pozajmljuje 
berlinskom Novom muzeju uz molbu da je 
čuva u tajnosti. Desetak godina statua za-
ista nije bila izložena nigde, a onda gostuje 
u više nemačkih muzeja i Egipat odmah 
počinje da je traži nazad. Međutim, i danas 
se nalazi u Novom muzeju, za koji nemačke 
vlasti kažu da je njen zakoniti vlasnik i da 
je ne treba seliti jer je ovaj muzej „najbo-
lji ambasador Egipta“. Najbliže vraćanju je 
bila tridesetih godina kada je u nemačkim 
vlastima bilo pojedinaca koji su smatrali da 
bi to bio dobar diplomatski gest, ali Hitler 
je navodno odbijao predlog, govoreći da 
će zbog nje sagraditi nov muzej u kom će 
„ovo čudo“ biti u središtu i da je se nikada 
neće odreći.B
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Naime, i ovaj muzej je član takozvane 
Benin dijalog grupe, zajedno sa muzejima 
iz drugih zapadnih zemalja i predstavni-
cima Nigerije. Od 2007. godine oni rade 
na rasvetljavanju slučaja beninskih bronzi, 
odnosno više hiljada uglavnom mesinga-
nih ploča i statua koje su britanske snage 
ukrale iz nekadašnjeg Kraljevstva Benin 
kada su 1897. uništile grad. Ova umetnička 
dela su nastajala između 13. i 18. veka, a u 
doba kolonijalizma je čak vladalo uverenje 
da je lokalno stanovništvo tehniku njihove 
izrade videlo i preuzelo od portugalskih tr-
govaca, što je kasnije opovrgnuto. 

a čuveni Džordž Kruikšank je karikaturom 
predstavio kako grof pokušava da ih proda 
Džonu Bulu, personifikaciji Britanije, dok 
deca plaču: „Ne kupuj ih, tata, ne želimo 
ih. Dajte nam hleba.“ Grčka je nezavisnost 
stekla 1832. godine i od tada pokušava da 
svoj Partenon ponovo „sastavi“ i to ne 
samo ovim skulpturama, već i predmetima 
iz drugih svetskih muzeja, ali priča dobija 
međunarodni karakter tek osamdesetih go-
dina prošlog veka.

Navodno iz pijeteta prema antičkoj grč-
koj umetnosti, zvaničnici Britanskog mu-
zeja neprestano ponavljaju, kao i u slučaju 
blaga drugih naroda, da ga treba predstaviti 
„u svetlu celokupne istorije ljudske civili-
zacije“, a da ova ustanova, kao takozvani 
univerzalni muzej, pruža priliku da vidite 
sve na jednom mestu. Međutim, kome 
pruža priliku? Ako bi se vratili na mesto 
gde su nastali, posetioci bi dobili priliku da 
ih vide u ambijentu u kom je grčka kultura 
i razvijana, a svaki poznavalac ovog istorij-
skog razdoblja trebalo bi da poseti Atinu, 
baš kao što bi stručnjak za Šekspirova dela 
trebalo da poseti London. 

„Britanski muzeji moraju da se suoče 
sa stvarnošću da je britanski kulturni im-
perijalizam mrtav“, piše za Gardijan umet-
nički kritičar Džonatan Džons, i kaže da je 
sa njim mrtvo i doba kulturnog plena.
*
Na stepeništu Britanskog muzeja guver-
nerka Uskršnjeg ostrva Tarita Alarkon 
Rapu je 2018. održala konferenciju za me-
dije na kojoj je zatražila da se vrati skul-
ptura koja je uzeta 1868. godine i poklo-
njena kraljici Viktoriji. Ova skulptura, pod 
nazivom Hoa Hakananai’a, tipičan je pri-
merak čuvenih statua koje pored neobič-
nog izgleda imaju i veliki duhovni značaj 
za lokalno stanovni štvo. Prema rečima 
guvernerke Rapu, njen narod veruje da je 
džinovska glava reinkarnacija njihovih pre-
daka, pa je zvaničnicima muzeja poručila: 
„Uzeli ste našu dušu.“ 

Velika Britanija u rešavanju ovih pita-
nja svakako pokazuje neke od najkonzerva-
tivnijih postupaka i stavova, a i nekadašnji 
premijer Dejvid Kameron svojevremeno je 
rekao kako „ne veruje u returnizam“, odno-
sno da „misli da to nije razumno“. Kao čest 
argument se navodi i to da britanski za-
koni ne dozvoljavaju da se predmeti uklone 
iz muzejskih kolekcija. Međutim, čak je i 
Britanski muzej u jednom slučaju morao 
da popusti. 

Procenjuje se da danas ovih predmeta 
ima oko četiri puta manje u Nigeriji nego 
u inostranstvu, a pored Londona najviše 
ih je u Berlinu. Međutim, u okviru dija-
loga uspostavljaju se dogovori o vraćanju 
i otvaranju nacionalnog muzeja u Lagosu. 
Nemačka će biti prva koja će predmete vra-
titi, po trenutnim planovima, 2022. godine. 

U međuvremenu, francuski predsednik 
Emanuel Makron je 2017. godine prilikom 
posete Burkini Faso izjavio: „Ne mogu da 
prihvatim da se veliki deo kulturnog na-
sleđa iz nekoliko afričkih zemalja nalazi u 
Francuskoj.“ Mada se već postavlja pitanje 
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šta je od tada konkretno urađeno kako bi se 
blago vratilo tamo gde pripada, Makron je 
napravio značajan korak, posebno time što 
je naručio izveštaj koji su sastavili francu-
ski istoričar umetnosti Benedikt Savoa i se-
negalski pisac Felvin Sar. Autori ove studije 
preporučuju da se trajno vrate umetnička 
dela iz podsaharske Afrike koja je Francu-
ska prisvojila iz svojih nekadašnjih kolo-
nija. Uslov je da zahtev pošalje relevantna 
država sa preciznim podacima o poreklu 
predmeta i da obrazloži da li ima uslove 
za čuvanje.

Prema rečima 
guvernerke Rapu, 
njen narod veruje 
da je džinovska 

glava reinkarnacija 
njihovih predaka, 

pa je zvaničnicima 
muzeja poručila: 
„Uzeli ste našu 

dušu.“

U Parizu je 2015. godine renoviran 
Muzej čoveka. Tim povodom Džonatan 
Džons, britanski novinar i kritičar umet-
nosti, u Gardijanu piše da je ovo sada mo-
deran muzej i dobar primer da antropo-
loški muzeji ne moraju da budu „rasistička 
mesta sa sramnim eksponatima“, što je ova 
ustanova u prošlosti svakako bila. Uporedo 
sa renoviranjem odatle su u Afriku vraćeni 
posmrtni ostaci Sartjie Bartman, takozvane 
Hotentot Venere, kako bi se dostojanstveno 
sahranili. 

Ova nesrećna žena iz Istočnog Kejpa 
početkom 19. veka upoznala je brodskog 
lekara Vilijema Danlopa, koji joj je save-
tovao da krene u Evropu gde će se obo-
gatiti zbog svog nesvakidašnjeg izgleda, 
isturene zadnjice i velikih genitalija. Naj-
pre je poput cirkuske nakaze prikazivana 
u Londonu gde se gola kretala dok joj je 
„čuvar“ naređivao šta da radi. Tadašnja 
društva koja se bore protiv ropstva uspe-
vaju da ovakve predstave zabrane, a Ve-
nera svoj nesrećni život nastavlja u Parizu 
gde je bila deo putujećeg cirkusa nekoliko 
godina do svoje smrti. Nakon toga glavni 
Napoleonov hirurg dobija njene posmrtne 
ostatke, izdvaja u posude mozak i genita-
lije a ostatak tela izliva u gipsani kalup. 
Organi u posudama bili su izloženi čak do 
2005. godine, a u prošlosti su korišćeni 
za pseudonaučne radove o superiornosti  
„bele rase“.

Gore i levo:  
Hoa Hakananai’a
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Ako je Muzej čoveka naveden kao pri-
mer ispravljanja ružne prošlosti, u Bel-
giji je renoviranje kontroverznog Afrič-
kog muzeja 2018. godine imalo drugačije 
odjeke. Otvaranje su pratili protesti i zah-
tevi iz Konga da se mnogi ukradeni pred-
meti vrate. Mada zaposleni u ovoj ustanovi 
tvrde da nova postavka kritikuje kolonija-
lizam, i dalje je izložena statua evropskog 
misionara koji drži afričko dete i na kojoj 
se nalazi ploča sa natpisom „Belgija donosi 
civilizaciju Kongu“. 
*
U toku sveopšte pljačke tokom Drugog 
svetskog rata, nacisti ne samo da su pljač-
kali već su i sami bili pokradeni. Tako 
trupe Crvene armije nakon pada Berlina 
sa sobom odnose brojna umetnička dela 
čije je poreklo teško utvrditi. Deo je vra-
ćen nakon rata, a dosta toga Rusija uzima 
u ime „kompenzacione restitucije“ za sva 
umetnička, kulturna i verska blaga koja su 
tokom rata na njenoj teritoriji uništena. 
Osim što se postavlja pitanje da li je ovo 
pravedno, za mnoge predmete ostaje neja-
sno kome su zaista pripadali. Dok Nemačka 
traži da im se ovo blago vrati, velika je ve-
rovatnoća da ga treba vratiti nekome dru-
gom. Nemačko-ruski kulturni dijalog je 
pokrenut 2005. godine kako bi stručnjaci 
obe zemlje ostvarili saradnju u razrešava-
nju slučajeva. 

Tako je 2016. godine u Ermitažu prona-
đena statua Viktorija, koja predstavlja bo-
ginju Niku na globusu i koja je godinama 
u skladištu bila pogrešno katalogizovana. 
Iz Berlina ju je odnela Crvena armija, ali je 
na most koji povezuje muzeje Altes i Neues 

doneta iz Italije gde su je farmeri iskopali 
1836. godine. Eksperti iz nemačkih i ruskih 
muzeja još uvek istražuju šta je sve Crvena 
armija odnela, a među do sada pronađenim 
predmetima ima onih koji nesumnjivo pri-
padaju nemačkoj istoriji, što ne znači da je 
to uvek slučaj. Najpoznatiji je primer Pri-
jamovog blaga koje je u doba Hladnog rata 
bilo sakriveno od svih, a onda je 1994. go-
dine javno objavljeno da se nalazi u Puš-
kinovom muzeju u Moskvi. Zlatan nakit i 
drugi predmeti koje je pronašao kontro-
verzni nemački pionir arheologije Hajnrih 
Šliman ovde su zaista doneti iz Berlina, ali 
kome pripadaju? Ponesen Homerovim epo-
vima, Šliman sedamdesetih godina 19. veka 
opsednuto traga za ostacima Troje, i na na-
lazištu Hisarlik u današnjoj Turskoj isko-
pava ovo blago za koje je verovao da je pri-
padalo Prijamu, poslednjem kralju Troje. 
Međutim, kasnije se ispostavilo da je ovaj 
nakit stotinama godina stariji ako je Prijam 
umro oko 1200. godine pre nove ere. Tačno 
poreklo blaga još uvek nije utvrđeno, ali je 
gotovo sigurno da ga je Šliman prokrijum-
čario, a kada mu je osmanska vlada ukinula 
dozvolu za istraživanja, manji deo je vra-
tio kako bi mogao da nastavi. Ti predmeti 
se danas nalaze u Arheološkom muzeju 
u Istanbulu, a ostatak je iz Berlina odnet 
u Moskvu kao nadoknada za nacistička 
razaranja. 

I Konji Svetog Marka, koji se nalaze u 
Veneciji, doživeli su sličnu seriju krađa. 
Danas se više ne nalaze ispred ove bazilike 
već su uneti zbog zagađenja vazduha. Če-
tiri bronzana konja ukradena su u 4. veku 
verovatno negde u Grčkoj i odneta u Cari-

grad gde su bili sve do 1204, kada su kr-
staši osvojili i opljačkali grad. Tada su do-
neti na svoje navodno pravo mesto, ispred 
Bazilike Svetog Marka, ali ih i odatle od-
nose Napoleonove trupe krajem 18. veka i 
postavljaju na Trijumfalnu kapiju, verujući 
da je njihovo carstvo legitimni naslednik 
nekadašnjeg Rima. Posle Bečkog kongresa 
1815. doneta je odluka da se impozantne 
statue vrate – ali Veneciji. Prvobitno mesto 
njihovog porekla više se nije ni tražilo.

Napoleonova pljačka evropskih umet-
ničkih dela nailazila je na osporavanja i 
njegovih savremenika, a on je svoja dela 
pravdao namerom da osnuje takozvani uni-
verzalni, ili enciklopedijski muzej. Ovakvi 
muzeji bili su deo prosvetiteljske mode, 
a neki poput Luvra i Britanskog muzeja i 
dalje sebe smatraju ovakvim kosmpolit-
skim kolekcijama, što navode kao argu-
ment protiv vraćanja predmeta. Mada su 
eksponati u njima nesumnjivo imali veliku 
ulogu u obrazovanju, u razvijanju umetnič-
kog senzibiliteta i upoznavanju prostorno i 
vremenski dalekih kultura kod opšte javno-
sti, kao što su bili i nadahnuće za umetnike 
i naučnike, postavlja se pitanje da li su nam 
danas potrebni. Ove ustanove ne misle da 
je njihovo vreme prošlo, pa je početkom 21. 
veka 18 ustanova donelo čak i Deklaraciju 
o značaju i vrednosti univerzalnih muzeja, 
što je dovelo do negodovanja međunarodne 
muzejske zajednice koja u tome vidi poku-
šaj da se spreči repatrijacija. 

Ovaj dokument potpisale su samo usta-
nove iz Severne Amerike i Evrope, i većina 
je na engleskom govornom području. Me-
đutim, poslednjih godina kada sve više ze-
malja pokreće zahteve da se kulturno blago 
vrati tamo gde pripada i čiji je deo istorije, 
postavlja se i pitanje da li je doba univerzal-
nih muzeja prošlo zajedno sa kolonijaliz-
mom. Ako je zadatak muzeja da učini ono 
što je vredno dostupnim svima, zašto ne 
približiti najpre onima kojima su ovi pred-
meti posebno bliski? Zašto svi mi, kojima 
su ove kulture daleke i egzotične, istoriju 
učimo istrgnutu iz konteksta? 

Levo:  
Bista kraljice Nefertiti
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Mada između ova dva entiteta 
postoji ogroman politički i 
društveni jaz, kad je reč o 

udžbenicima istorije đaci u Srbiji 
i na Kosovu izloženi su sličnim 

oblicima dezinformisanja o 
sukobima 1998–1999.

K ako srpski, a kako albanski đaci  
uče o krizi na Kosovu, uzrocima  
i posledicama nato bombar-
dovanja danas, više od 20 go-

dina nakon tih događaja? Da bismo odgo-
vorili na ovo pitanje, zavirićemo u aktuelne 
srpske i kosovske udžbenike, i razmotriti 
da li njihov sadržaj odgovara onim stra-
teškim ciljevima koje bi, barem u teoriji, 
nastava i obrazovanje iz istorije trebalo da 
ostvare.
*
Najpre, strateški dokumenti u Srbiji ističu 
da je cilj nastave istorije „sticanje humani-
stičkog obrazovanja i razvijanje istorijske 
svesti; razumevanje istorijskog prostora 
i vremena, istorijskih događaja, pojava i 
procesa i uloge istaknutih ličnosti; razvi-
janje individualnog i nacionalnog iden-
titeta“, kao i „kritičkog i kreativnog mi-

šljenja, sposobnosti izražavanja i 
obrazlaganja sopstvenih stavova, 

razumevanja multikulturalnosti, 
razvijanje tolerancije i kulture 

argu men tovanog dijaloga“. 
U tom duhu, takođe, Pri-

ručnik za nastavnike istorije 
za drugi razred gimna-

zije opšteg i društveno- 
-jezičkog smera Šuice 

i Krstića doslovce 
citira ove ciljeve, 
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škola istog izdavača, čiji su autori Kosta 
Nikolić i drugi, mada bismo od udžbenika 
namenjenog za praktično punoletne sred-
njoškolce očekivali detaljniju, složeniju i 
nijansiraniju interpretaciju ovih događaja. 

Ni udžbenici istorije druga dva glavna 
konkurenta ne razlikuju se bitno u svom 
predstavljanju ovih događaja. Mire Ra-
dojević, u izdanju izdavačke kuće Klett, 
ovako opisuje krizu na Kosovu i nato 
bombardovanje: 

„Provokacije terorističke Oslobodila-
čke vojske Kosova (ovk) pretočene su u 
oružane sukobe u koje se uključila i me-
đunarodna zajednica. Podjednako kao i u 
prethodnim ratovima, 'međunarodna za-
jednica', koju su predvodile sad, pružila je 
punu političku i vojnu podršku albanskim 
teroristima. U sukobima na Kosovu i Me-
tohiji pored policije učestvovale su i vojne 
jedinice. Posle neuspelih pregovora u Ram-
bujeu i Parizu i odbijanja srpske strane da 
pristane na ultimatum koji je predviđao po-
vlačenje sa Kosova i Metohije i slobodan 
prolaz nato snaga preko teritorije Srbije, 
otpočela je agresija nato pakta.“

I u udžbeniku Ljušića i Dimića za 8 ra-
zred osnovne škole srpskog izdavača Fre-
ska nalazimo isto objašnjenje. Ljušić i 
Dimić su takođe objavili udžbenik za 3/4 
godinu srednje škole, u kom takođe nala-
zimo tipično kratke i suvoparne teze da su 
Albanci zahtevali secesiju od Srbije i s tim 
u vidu formirali ovk koja je konstantno na-

dok srodan Priručnik za nastavnike istorije 
za osmi razred osnovne škole ističe: „Na-
stava istorije treba da doprinese razume-
vanju istorijskog prostora i vremena, isto-
rijskih događaja, pojava i procesa, kao i 
razvijanju nacionalnog i evropskog iden-
titeta i duha tolerancije kod učenika.“ 

Međutim, kako se sa ovih strateških 
dokumenata pomeramo ka samom sadr-
žaju srpskih udžbenika, slika se drastično 
menja, posebno kada je reč o predstavlja-
nju događaja iz najnovije srpske istorije kao 
što su raspad Jugoslavije i ratovi 90-ih go-
dina. Radi ilustracije, citiraću nekoliko re-
levantnih pasusa koji đacima objašnjavaju 
sukob između Srba i Albanaca na Kosovu 
1998. i 1999. godine i nato bombardova-
nje. Otkako je 2003. godine Srbija ukinula 
državni monopol na udžbenike, niz privat-
nih izdavača, čak i stranih, pojavio se na 
tržištu sa posebnim udžbenicima – koji, 
dakako, moraju da prođu akreditaciju od 
strane državnih organa kako bi bili zva-
nični. Ovde razmatram verovatno najpopu-
larniji udžbenik istorije u Srbiji u posled-
njoj deceniji, Istoriju za 8. razred osnovne 
škole Đorđa Đurića i Momčila Pavlovića, 
u izdanju državnog Zavoda za udžbenike, 
a zatim ga poredim sa konkurentskim 
udžbenicima istorije u izdanju privat-
nih izdavača, domaće Freske i nemačkog  
Kletta.

Iz objašnjenja koje Đurić i Pavlović daju 
za srpsko-albanski konflikt i nato bom-
bardovanje koje je usledilo, teško je videti 
ijedan od tih deklarativnih ciljeva kakvi su 
kritički pristup, multikulturalizam, evrop-
ski i globalni identitet, tolerancija, ili razu-
mevanje šireg istorijskog konteksta: 

„Svakodnevne oružane akcije albanskih 
terorističkih grupa, pod nazivom Oslobo-
dilačka vojska Kosova, razbojništva i su-
kobi sa snagama reda, u kojima je stradalo 
sve više civila, izuzetno su zaoštrili stanje 
na Kosovu. Konačno su se i zapadne dr-
žave, posebno sad, umešale, dajući otvo-
renu podršku Albancima. Posle neuspelih 
pregovora u Rambujeu i Parizu i odbijanja 
srpske strane da potpiše ultimativne zah-
teve o povlačenju vojske i policije sa Kosova 
februara 1999. usledila je agresija nato-a  
koja je trajala od 24. marta do 10. juna 
1999. godine.“ 

Umnogome slično tumačenje ovih do-
gađaja nude i drugi srpski udžbenici. Na 
primer, bukvalno istovetan tekst nalazimo 
u Istoriji za 3/4 razred gimnazija i stručnih 

Srpski i kosovski udžbenici 
daju uprošćeno, jednostrano 

i međusobno dijametralno 
suprotstavljeno tumačenje 

događaja iz devedesetih godina 
prošlog veka

padala vojsku i policiju, a uživala podršku 
sad i nekoliko članica EU. Srpska strana 
dobila je ultimatum, čije je odbijanje do-
velo do početka vazdušnih napada nato-a.
*
Nemam pri ruci kosovske strategije obra-
zovanja, ali ne sumnjam da oni jednako, 
ako ne i više, insistiraju na multiperspek-
tivnosti, toleranciji i kritičkom pristupu 
istoriji. Međutim, jednostranost nasuprot 
kritičkom pristupu u predstavljanju ovih 
događaja verovatno se najjasnije vidi kada 
se uporede srpski i kosovski udžbenici. 
Tako su, recimo, kršenja ljudskih prava ko-
sovskih Albanaca od strane srpskog režima 
tokom 90-ih u kosovskim udžbenicima 
predstavljeni kao masakri srpskog režima 
širom Kosova, što je „podstaklo nastanak 
uçk radi zaštite naroda Kosova“ (udžbe-
nik Rexhepi & Demaj). Srpski udžbenici 
ne daju nikakve podatke o ovim zlostav-
ljanjima Albanaca od strane Miloševićevog 
režima, i predstavljaju pogoršanje situacije 
na Kosovu kao posledicu pljačke i sukoba 
albanskih terorističkih grupa, deklarisanih 
kao Oslobodilačka vojska Kosova, sa srod-
nim frakcijama, što se još i više odrazilo 
na civile. 

Drugo, kao što je Škeljzen Gaši, autor 
obimne uporedne studije o srpskim i ko-
sovskim udžbenicima, jasno pokazao: 
udžbenici dveju strana predstavljaju samo 
zločine „drugih“. Na primer, srpski udž-
benici ne pominju nijednog Albanca koga 
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su ubile srpske, odnosno jugoslovenske 
snage tokom oružanog sukoba na Ko-
sovu, dok u kosovskim nema pomena 
ni o jednom Srbinu koga su ubili uçk ili 
nato snage tokom ovog konflikta. Tako, 
dok srpski udžbenici ističu kako je nakon 
dolaska nato snaga na Kosovu „ubijeno 
899 a oteto 834 osobe“, kosovski pomi-
nju samo period pre dolaska nato-a, u 
kom je „samo tokom 1998. ubijeno preko 
2000 Albanaca, ne računajući ovde veliki 
broj nestalih osoba“. Dalje, prema kosov-
skim udžbenicima, tokom dva i po me-
seca nato bombardovanja „srpska vojska 
ubila je oko 15.000 Albanaca“, dok, recimo, 
Kosovo Memory Book 1998 – 2000 sadrži 
podatke o ukupno 7864 albanskihe žrtve 
stradale u periodu od januara 1998. do de-
cembra 2000. godine. Prema tome, zaklju-
čuje Gaši, kosovski i srpski udžbenici pre-
uveličavaju zločine „druge strane“ i time 
stvaraju prostor za iskrivljeno razumevanje 
ovih događaja. 

Kada je reč o civilnim žrtvama nato 
bombardovanja na prostoru srj, tokom 
78 dana nato bombardovanja, prema 
srpskim udžbenicima, „ubijeno je između 
1200 i 2500 civila“, kako navode Đurić i 

Pavlović. Međutim, u tabeli o civilnim žr-
tvama koja je data uz tekst navedeno je 347 
stradalih civila. Od toga, samo za njih 60 
koje su ubile nato snage u blizini Đakovice 
kaže se da su u pitanju Albanci, dok se za 
50 civila ubijenih u selu Lužane kod Podu-
jeva, 30 u blizini Peći i 87 u selu Koriša kod 
Prizrena, ne navodi njihov albanski etnici-
tet. Slično tome, nema pomena ni o napadu 
nato snaga na zatvor Dubrava, u kojem 
je ubijeno 112 albanskih zatvorenika. Ovaj 
događaj bi mogao biti isključen i zbog toga 
što je, prema Fondu za humanitarno pravo, 
njih 29 stradalo od nato bombi bačenih na 
zatvor 19. i 20. maja, dok su ostale usmrtile 
srpske snage 21. i 23. maja 1999. godine. 
Izveštaj Hjuman rajts voča o stradanju ci-
vila tokom nato intervencije, međutim, 
pominje između 489 i 528 civila kao žrtve 
bombardovanja. Prema ovom izveštaju, ve-
ćina civila poginula je na području Kosova 
(između 279 i 318 osoba). Broj civila koje 
su ubile nato snage stoga je više nego dvo-
struko uvećan u srpskim udžbenicima. Uz 
to se neke albanske žrtve ne pominju kao 
albanske, dok se u kosovskim udžbenicima 
ove žrtve – ni među Srbima ni među Al-
bancima – ne pominju uopšte. Takođe, u 

kosovskim udžbenicima nema pomena o 
Albancima koje su, pre, tokom a naročito 
nakon nato bombardovanja, ubili pripad-
nici ovk, a zbog kojih se protiv nekih od 
njihovih čelnika trenutno vodi proces u 
Hagu.
*
Srpski i kosovski udžbenici daju upro-
šćeno, jednostrano i međusobno dijame-
tralno suprotstavljeno tumačenje doga-
đaja iz devedesetih godina prošlog veka. 
Pritom, oni su i u suprotnosti sa praktično 
svim ključnim propisanim ciljevima koje 
nastava istorije treba da ispuni, te dakle ne 
razvijaju ni duh tolerancije, ni kritičko mi-
šljenje, ni kulturu dijaloga. Prethodni ana-
litičari, poput Marijane Tome iz Centra za 
humanitarno pravo, uz to dodaju da srpski 
udžbenici nude selektivno i uprošćeno tu-
mačenje događaja i izbegavaju da pripišu 
bilo kakvu odgovornost predstavnicima 
srpskog naroda. 

Zaključak Dubravke Stojanović, profe-
sorke Filozofskog fakulteta u Beogradu, 
još je oštriji: „može se reći da udžbenici 
istorije razvijaju jedan paranoidan model 
istorijske svesti koji može dati solidnu 
osnovu za mržnju i prezir prema susednim 
narodima, čime mogućnosti za dalje ne-
sporazume, sukobe i revanše ostaju trajno 
otvorene.“ Ovaj me sumorni zaključak opo-
minje na jednu Andrićevu misao o tome 
„da li je duh većine balkanskih naroda za-
uvek otrovan i da, možda, nikad više neće 
ni moći ništa drugo do jedno: da trpi na-
silje ili da ga čini?“. Gorepomenute strate-
gije pokazuju da mi znamo kako i kakvoj 
istoriji treba da učimo našu decu, ali smo 
slabi i neodlučni da te strategije i prime-
nimo. A čini mi se da će samo ako budu 
podstaknuta da posmatraju stvari iz više 
uglova, da uče na našim greškama, razli-
kuju dobre od loših vođa i shvate da smo, 
kao i svi balkanski narodi, kroz istoriju 
bili potčinjavani i oslobađani, trpeli i činili 
nasilje, da i naši najbolji izdanci i najgori 
zločinci imaju imena i prezimena i ličnu 
odgovornost, naša deca postati bolji ljudi i 
građani i da će rasti u kulturi bez mržnje i 
krvne osvete. 
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FOKUS

LANSIRANJE TELESKOPA DŽEJMS VEB 
 
Istorija se piše, po svemu sudeći, sporo. Teleskop Džejms Veb 
koji, pod okriljem Nase, Evropske i Kanadske svemirske agencije, 
treba da zameni već vremešni teleskop Habl kao naš glavni prozor 
u dubine svemira, najzad počinje sa radom 22. decembra 2021. 
godine. Umesto planiranih deset, proveo je dvadeset i pet godina u 
mučnom procesu finansiranja, osmišljavanja, dizajna i proizvodnje. 
A sada će biti jedan od osnova astronomskog rada najmanje deset 
godina, „usidren“ u Lagranžovu tačku 2, jednu od pet orbitalno 
stabilnih pozicija između Zemlje i Sunca, na gotovo nezamislivoj 
udaljenosti od milion i po kilometara od Zemljine površine – gotovo 
četiri puta dalje nego Mesec. (N.Z.)

N
A

S
A



54 — Odiseja  #06

VIZURE

1 Neopozivo  
ukidanje  
budućnosti
P I Š E :  Andrej Dolinka

NOĆ 
 
Filip Drije

Izdavač:  
Stalker 
Godina:  
2021.

S redinom jula 2021. godine no-
voosnovana izdavačka kuća 
Stalker iz Debrca u Mačvi 
objavila je strip-album Noć 

Filipa Drijea. Taj događaj izazvao je uzbu-
đenje u ovdašnjoj zajednici ljubitelja stripa. 
Reč je o prvom objavljivanju ovog svetski 
poznatog autora na prostoru bivše Jugo-
slavije, i to 45 godina nakon što je izvornik 
(La nuit, 1976) inicijalno uzburkao duhove 
u Francuskoj i šire. Reč je takođe o stripu 
kojim se može ilustrovati karakter Drijeo-
vog rada uopšte, ali se on istovremeno iz 
tog opusa izdvaja kao singularan zbog bi-
ografskih okolnosti koje su ga neposredno 
odredile. O činjenicama koje okružuju Dri-
jeovu Noć imali smo prilike da čitamo u 
više tekstova i intervjua s urednikom Stal-
kera Milanom Jovanovićem.

Svi ti tekstovi ističu ono što je vidljivo 
ugrađeno u strukturu i naraciju albuma, ali 
i druge partikularnosti kojima se Filip Drije 
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situira u budućnost koja nastupa nepo-
sredno nakon objavljivanja Noći, u godinu 
1977. Za njega je jedan od prepoznatljivih 
pokliča pank pokreta No future! uverljiv 
signal za paradigmatsku promenu odnosa 
zapadnog čoveka prema budućnosti. 

(Kad smo kod popularne muzike, zani-
mljivo je da se u Drijeovom stripu pesma 
Brown Sugar grupe Rolingstouns poja-
vljuje u sceni ritualnog plesa pred pola-
zak gradskih bandi u juriš na Plavi depo. 
Krnje tumačenje te pesme kao ode heroinu 
u potpunosti zanemaruje njen kolonijalni i 
patrijarhalni, silovateljski siže. To nije jedini 
zbunjujući deo Drijeovog narativa, koji se 
na nekim mestima jedva drži na okupu.) 
Nakon kode iz himne grupe Seks Pistols God 
Save the Queen, koja je kao singl objavljena 
27. maja 1977, Berardi nabraja događaje iz 
iste godine kojima pokušava da potkrepi 
svoju tezu. Pominje otmicu i ubistvo indu-
strijalca Hansa Martina Šlajera koje su izveli 
pripadnici Frakcije Crvene armije, kao i po-
sledičnu kontroverznu smrt u zatvoru troje 
vodećih članova te organizacije Andreasa 
Badera, Jan-Karla Raspea i Gudrun Enslin. 
Iste godine Crvene brigade u Italiji započi-
nju krvave akcije i Berardi ih dodaje spisku. 
Naizgled nepovezano s tim, Stiv Voznijak i 
Stiv Džobs registruju korporaciju Epl, što 
Bifo smatra prelomnim simboličkim doga-
đajem u razvoju sredstava za širenje infor-
macionih tehnologija, čiji će efekti na fi-
nansijalizaciju kapitalizma i njen uticaj na 
preispitivanje statusa budućnosti biti odlu-
čujući. Da bi stvar ostala i u svetu knjige, 
napominje se da u to vreme Žan-Fransoa Li-
otar objavljuje Postmoderno stanje: izvještaj 
o znanju (1979; na našem jeziku objavljena 
2005. u Zagrebu), gde analizira novu orga-
nizaciju znanja i nestanak sveobuhvatnog 
narativa napredne modernosti. Svi primeri 
koje Berardi navodi kao ilustraciju zgušnja-
vanja osećaja „ukidanja budućnosti“ posle-
dica su procesa dužeg trajanja čijem toku 
pripada i Noć. Ona se brojnim karakteristi-
kama kvalifikuje za počasno mesto među 
znakovima tog epohalnog loma.

Za Berardija je (skraćeni) dvadeseti vek 
– vek vere u budućnost. To njegovo uve-
renje potkrepljeno je podacima iz istorije 
kulture koji se, ispostaviće se, na zanimljiv 
način reflektuju i u Drijeovoj Noći. Reč je 
pre svega o revolucionarnom karakteru 
avangardnih pokreta formiranih počet-
kom veka. Kao inicijalnu paradigmatsku 
tačku Bifo uzima pojavu Futurizma 1909. 

čitaocima i ponovo strpljenju, da bi dodao 
još dve stvari koje na zanimljiv način otva-
raju prostor za interpretaciju ovog stripa 
izvan okvira zadatih nesrećnom činjenicom 
da je njegova supruga Nikol obolela i pre-
minula od raka dojke. Iako slomljen i tek 
na afektivnom početku dugog putovanja 
onkraj noći gubitka, on uspeva da iznađe 
projektivni aspekt svog stanja i pored osta-
log posveti Noć vremenu i pobuni.

*
Kritika statusa smrti na Zapadu koju 

Drije iznosi u uvodnom tekstu privlačna 
je tema. Međutim, ukoliko začas odolimo 
njenom zovu i obratimo pažnju na pitanja 
vremena, budućnosti i pobune u kontek-
stu druge polovine sedamdesetih godina 
dvadesetog veka, poći ćemo drugom ana-
litičkom stazom. Za čitateljku koja je imala 
prilike da se sretne s tim štivom, pobrojana 
pitanja mogla bi da prizovu u sećanje tek-
stove filozofa, teoretičara i aktiviste-auto-
nomiste Franka Bifa Berardija.

Na više mesta u svojim delima Berardi 
ističe pojavu „ukidanja budućnosti“ i do-
nekle arbitrarno je na vremenskoj lenti  

pozicionira u svetu stripa. Kao dve najvaž-
nije činjenice pominju se sledeće: 1) da je 
Drije jedan od osnivača izuzetno značaj-
nog časopisa Métal hurlant (sa Mebijusom, 
Žan-Pjerom Dioneom i Bernarom Farka-
som) i 2) da je Noć nastala kao izraz lič-
nog sloma koji je Drije doživeo zbog smrti 
mlade supruge Nikol 1975. godine. 

Ukratko, Noć ima romanesknu struk-
turu koja je smeštena između zalaska i na-
rednog izlaska sunca. Najčešće se tumači da 
ta poslednja noć pada na postapokaliptični 
svet ili grad kroz koji glavinjaju međusobno 
zavađene bande, plemena, čopori – orga-
nizacije preživelih. Ono što ih vodi kroz 
ovaj svet, posmatran pre svega kroz vizuru 
bande motociklista, jeste potraga za dopom 
koji će ih održati u životu dok im u prostoj 
samoreprodukciji smrtno prete dve stvari – 
fašistoidni režim Lobanja, bića koja ih nemi-
losrdno kasape, i nadolazeći dan, donosilac 
konačne apokalipse. U uzaludnoj poslednjoj 
bici ujedinjenih snaga gradskih bandi protiv 
čuvara Plavog depoa, centralnog izvorišta 
dopa, svet Noći kao da počinje da gličuje. 
U svoj strip, crtan i komponovan sirovim, 
izglobljenim i oštrim linijama koje kao da 
su proizvod naizgled beskrajnog manič-
nog, nihilističkog afektivnog napada, Drije 
ubacuje prizore zasnovane na fotografijama 
na kojima su prikazani Nikol i detalji iz nji-
hove svakodnevice. Ova cut-paste interven-
cija prodor je supostojećeg režima slika u 
svet Noći. Ona sugeriše religijska „rajska“ 
priviđenja i mnogobrojni pisci usvajaju 
to gledište. Čini se ipak da stvari u ovom 
strip-albumu stoje nešto drugačije i da se 
kroz unekoliko izmenjenu optiku pred čita-
teljkom otvara drugačije polje mogućnosti.

Zanimljivo je da album Noć otvara au-
torov gotovo manifestalni uvod maskiran 
u posvetu koja, poput samog stripa, u ma-
ničnom taktu poskakuje između gneva, 
osećaja bezizlaznosti i nade. Smrt koja je 
poslužila kao izvor pogonske sile za nasta-
nak ovog albuma njegovo je nezaobilazno 
mračno jezgro od koga je teško otrgnuti se. 
Pitanje je do koje je mere to ikada uspelo i 
samom Drijeu. Pored toga što u uvodu pro-
liva svoj gnev po (patrijarhalnoj i eksplo-
atatorskoj) medicini i stanju savremenog 
sveta, on posvećuje Noć ljubavi, strpljenju, 

Smrt koja je 
poslužila kao 

izvor pogonske 
sile za nastanak 

ovog albuma 
njegovo je 

nezaobilazno 
mračno jezgro
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godine i odnos tog pokreta prema buduć-
nosti i industrijalizovanoj mehanicističkoj 
stvarnosti zapadnog sveta. U manifestu Fu-
turizma Filipa Tomaza Marinetija postav-
ljaju se osnovne estetske vrednosti mašine, 
dinamizma i brzine, mladosti, militarizma i 
agresije. Hajnc, Frenki i Leon – predvodnici 
motociklističke bande koje Drije predstavlja 
na početku stripa – oličenje su tih principa. 
Marineti želi da opeva pobunjenog čoveka, 
vozača automobila „osovina čijeg volana 
prelazi Zemlju koja i sama vitla na svojoj 
osi“. Tokom poslednje zemaljske revolucije 
oko te ose, ka Plavom depou umesto auto-
mobila jure motocikli, a za horizontom pred 
njima nikako ne leži herojska budućnost.

Još jedan avangardni pokret koji Be-
rardi izdvaja je Zaum, nereferencijalni 
fonetički eksperiment ruskih futurista 
u gradnji novog jezika. Za Bifa je utopi-
stički projekat Zauma „mešavina tehno-
logije, transmentalnosti i psihodelije“ i 
važan je za promišljanje revolucionarnih 
kapaciteta čoveka u pobuni protiv zate-
čenih opresivnih društvenih i ekonom-
skih struktura. Jezik kojim se služe akteri 
u svetu Drijeovog stripa još nije dosegao 
stepen nereferencijalnosti Zauma, ali kao 
da se kreće u tom smeru. On je sveden na 
minimalne gradivne jedinice smisla, koje 
neretko zvuče kao sirova poezija ljudi ko-
jima nije ostalo ništa sem gneva: „Do sada 
sam uvek srao u čizme smrti… A sada se 
bojim.“ Svet Noći je izrazito tekstualan, do 
te mere da likovi na čelima imaju istetovi-
rane reči na raznim jezicima, kao što su: 
baisee (sjeban), tuee (ubijen), ende (kraj) ili 
mors (smrt). Jezik tog sveta je nihilističan, 
on je Zaum u mračnom ogledalu.

Ono što antijunaci Noći u konačnoj bici 
imaju da izgube nisu okovi. Ukidanje (re-
volucionarne) budućnosti već je nastupilo. 
Sve što im je preostalo jeste poslednji urlik 
besa pred nestankom sveta lišenog upravo 
utopijskog projekta. Kao poslednji podset-
nik na takav projekat i epohalni gubitak, 
učesnicima u poslednjoj bici ukazuje se lik 
Drijeove preminule supruge Nikol u formi 
psihodeličnog odjeka avangardne tradi-
cije kolaža. Kod Berardija su tehnološke 
i medijske utopije avangardnih pokreta 
još jedan važan činilac vere u budućnost. 
Pred Nikolinim likom remedijatizovanim 
iz višeg registra tehnologije reprodukcije 
slike čuvari Plavog depoa moraju da ustu-
knu i daju se u beg: „Vizije! Slike! Drugi 
svetovi, tužni i lepi! Bežimo, bežimo.“  

Na slici The Lightho-
use at Two Lights 
Edvarda Hopera 
usamljeni sveti-

onik vreba na ivici klisure. Sem kućice u 
njegovoj senci, okružen je jedino pustim 
i tmurnim pejzažom iznad kojeg se pro-
teže nebo toliko drsko plave boje da pred 
sumornom vedrinom prizora ostajemo 
zbunjeni. 

U skladu sa sopstvenom tradicijom, 
ovaj američki slikar ne daje ni odgovore 
ni sugestije, već nas primorava da sami 
popunimo praznine koje nedostaju. Mi 

2
Svetionik  
u buri – bura  
u svetioniku

Međutim, utočišta nema. Svet ovog stripa 
nije preživeo smak, njegovo vreme nije 
post-, ono je predapokaliptično. On se 
upravo zaleće ka sopstvenom kraju, dok ga 
posedaju vizije nerealizovane alternative.

Možda je pogrešno tragati za jednim 
jedinstvenim trenutkom kada se odigrava 
Događaj kao što je ukidanje budućnosti. 
Puč u Čileu, sukob na Bliskom istoku i 

svetska naftna kriza 1973, objavljivanje sin-
gla God Save the Queen 1977. godine, po-
beda konzervativaca na izborima u Britaniji 
i dolazak Margaret Tačer na mesto premi-
jerke 1979, svaki od tih događaja se u odre-
đenim krugovima smatra prelomnim. Ima 
ih još i deluju kumulativno. U slučaju Noći 
Filipa Drijea došlo je do poklapanja duha 
epohe tokom koje će (zapadni) svet doži-
veti paradigmatsku promenu i stvaralač-
kog napona jednog društveno senzitivnog 
autora progonjenog ličnom, partikular-
nom nesrećom. Ta podudarnost i svojevr-
sno istorijsko zrcaljenje ovom strip-albumu 
toliko dodaju na snazi i značenjskoj slože-
nosti da je nakon prvog čitanja gotovo ne-
moguće ne vraćati mu se. 

P I Š E :  Olivera Mitić

POD OBA SUNCA 
 
Ognjen Spahić

Izdavač:  
Kontrast izdavaštvo 
Godina:  
2020.
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ne znamo da li je svetionik napušten ili u 
njemu neko živi. Ne znamo ko su i kakvi 
su ti ljudi, kao što nismo sigurni ni koje je 
to more koje verno ili manje verno čuvaju. 
Preostaje nam jedino da zamišljamo – pa, 
zašto onda, na kraju krajeva, ne bismo za-
mislili Jadran?

Čini se da je upravo to uradio crnogor-
ski autor Ognjen Spahić. U svom najnovi-
jem romanu Pod oba sunca, sa sve slučajnim 
ili namernim omažom nazivu Hoperovog 
velikog dela, ovaj pisac smešta nas u sce-
nografiju napuštenih obala, paranoje i izo-
lacije posleratnog Crnogorskog primorja. 
Osim talasa, smokava, potisnutih uspo-
mena i sunca, tamo nas čekaju i dva bračna 
para čije će se sudbine odigrati podjednako 
burno kao šah-mat u četiri poteza. 

Spahić svoje šturo pripovedanje počinje 
iz perspektive Branimira Bata Lončara, ra-
žalovanog kapetana jna koji sa suprugom 
Danicom po kazni živi u svetioniku. Osim 
povremenog spasavanja zalutalih brodo-
lomnika, u njihovim se životima, čini se, 
ne odvija mnogo šta više od besciljnih 
svađa davno zamrlog braka i proklinjanja 
prošlosti. 

Bežeći od sebe samog koliko i od ne-
uspelog pokušaja pacifizma koji se nad 
Batom, a samim tim i nad Danicom, nadvija 

kao oblak pred oluju, čitaocima se raspreda 
delić priče o zlostavljanju dubrovačkih rat-
nih zarobljenika u logoru u Morinju. Ovaj 
često zataškavani istorijski događaj odje-
kuje u delu poput eha, podsećajući nas, 
barem u ovih 140 strana, na tragičnost 
ljudskih sudbina o kojima se do danas ne 
govori dovoljno.

Mada Spahić nastoji da kroz lik Bata 
progura upornu estetiku balkanskog nasi-
lja na kakvu smo u ovdašnjoj književnosti 
isuviše navikli, u romanu Pod oba sunca 
preovlađuje i jedna druga, znatno ličnija 
i potencijalno podjednako bolna tematika 
– sterilitet, pobačaj i brak bez željenog po-
tomstva. Pojavljivanjem Nevene i Mitra u 
drugoj polovini knjige, dvoje kampera koji 
se poslednjim snagama trude da spasu svoj 
naizgled idealni odnos, motiv jalovosti do-
datno se produbljuje, postavši tako kata-
lizator kataklizmičke završnice kakva se 
samo mogla naslutiti. 

Kroz ova četiri lika, koji jedni drugima 
služe kao odraz u ogledalu, Spahić neo-
čekivano nastoji i da odgovori na pitanje 
šta se to nalazi u ljudskoj prirodi što nas 
tera da jedni za druge ostajemo vezani, 
čak i onda kada je čvor možda lakše pre-
seći nego razmrsiti. Govoreći o različitim 
vrstama ljubavi koje njegovi protagonisti 

proživljavaju, a za koje se, kada jednom 
prođemo kroz sve perspektive, ispostavi 
da su jedna te ista, susrećemo se sa Batom 
i Danicom, Nevenom i Mitrom koji, svako 
u svom paklu, muče iste muke. 

„Volim ja mog Bata“, započinje Danica 
svoju naraciju, koju u nešto izmenjenom 
obliku ponavlja svako od naših antiheroja. 
„Nije da ga ne volim. Ne mrzim ga. Ne mrzi 
ni on mene. Davno je to bilo kad smo se 
voljeli u isto vrijeme. Sad je drugačije. On 
mene voli dok ga pijanog liječim u postelji, 
dok previjam rane i stavljam hladne obloge 
na čelo. Ja njega volim dok ga gledam kako 
spava.“

U ovim retkim trenucima ranjivosti, 
koji se kroz knjigu pojavljuju u nepravil-
nim intervalima, tek da nas podsete kako 
je ipak moguće saosećati sa korenito nesa-
vršenim i nedopadljivim likovima, isijava 
posebna draž neophodna da svarimo gor-
činu Spahićevog dela. Uz ovakve trenutke, 
koji poput čašice rakije ostavljaju osećaj 
topline u stomaku, pre nego što nas već u 
narednoj sceni preplavi teskoba, možemo 
mu čak oprostiti i to što je Nevena karika-
tura toga kako Spahić zamišlja femme fatale 
i što, i pored nekoliko korektnih pokušaja, 
nije u stanju da napiše potpuno uverljivu 
protagonistkinju.

Kao peti lik, koji sve vreme vreba iz po-
zadine dešavanja, uspravan i impozantan 
stoji stari jadranski svetionik. Dok je nje-
gova funkcija mahom dekorativna, pod-
sećajući nas svakom svojom pojavom na 
zapuštenost ovog parčenceta primorja 
osuđenog da van vremena trune unedo-
gled, ovaj obalski stražar služi i simboličnoj 
svrsi. Kao i mnogi Spahićevi prethodnici, 
tako i sam Spahić svoj svetionik koristi za 
orijentisanje kroz glavne motive paranoje 
i izolacije u kojima tonu svi njegovi akteri. 
Na kraju, nalik Hoperovoj slici, ostajemo 
nasamo sa turobnim krajolikom iznad 
kojeg, bez obzira na sve što se u njemu de-
silo, i dalje sija sunce. 

Ili možda dva. 



E S O  –  G e r h a r d  H u d e p o h l

FOKUS

KALIBRACIJA VEOMA VELIKOG TELESKOPA 
 
Veoma veliki teleskop je kompleks od četiri teleskopa sa ogledalima od 8,2 m  
u prečniku, koji pripadaju Evropskoj južnoj opservatoriji, a nalaze se u pustinji 
Atakama u Čileu. Na fotografiji se vidi laserski snop koji pobuđuje atome 
natrijuma na 90 km udaljenosti i na taj način stvara novi izvor svetlosti u 
atmosferi. Posmatranjem te svetle tačke dobija se informacija o načinu na 
koji atmosfera utiče na prelamanje svetlosti, što se dalje koristi kako bi se 
korigovala i upotpunila slika koju teleskop dobija iz svemira.
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DA LI JE UNIVERZALNI 
OSNOVNI DOHODAK  
MOGUĆ U SRBIJI?

skog mentaliteta sa zapada sad pa sve do 
„oplemenjenih“ evropskih varijanti, poči-
vaju na glorifikaciji „samostalnosti“ koja se 
stiče sopstvenim radom. Stoga se u nekim 
društvima – kakvo je, na primer, britan-
sko – sa moralnim prezirom gleda na one 
koji od „svog rada“ ne žive, a konzerva-
tivci sisteme socijalnog staranja svugde 
dosledno i žustro preuređuju u skladu sa 
ovim načelom. 

Iako univerzalni osnovni dohodak (u 
daljem tekstu: uod), u nekom obliku, figu-
rira kao ideja svojstvena utopijskom mišlje-
nju od Tomasa Mora naovamo (Tomas Pejn, 
Džon Stjuart Mil, Bertran Rasel, Virdžinija 
Vulf…), za njegovu nedavnu aktuelizaciju 
i popularizaciju zaslužni su sasvim jedin-
stveni savremeni problemi. uod se pred-
laže kao rešenje ne samo za rastuću nejed-
nakost i nesposobnost razvijenijih društava 
da izađu na kraj sa relativnim siromaštvom, 
već i za neprohodnost i velike troškove zva-
ničnih sistema socijalne podrške, posledice 
četvrte tehnološke-industrijske revolucije 
i uznapredovale automatizacije, pokretlji-
vost i fluidnost radne snage i migracije. On 
u tom pogledu upućuje i na sasvim realan 
strah od budućnosti. Princip „ko ne radi, 
taj ne jede“ u automatizovanoj budućnosti 
(ukoliko nas iz tog slatkog dremeža ne pro-
budi zaglušujuća buka klimatskih promena) 

UNIVERZALNI osnovni dohodak (Uni-
versal Basic Income – ubi), kao sredstvo za 
rešavanje čitave lepeze društvenih boljki, u 
poslednjih nekoliko godina ušao je u modu, 
te više nije predlog i zahtev isključivo pro-
gresivnih organizacija i pokreta sa leve 
strane političkog spektra. Uprkos tome, 
on i dalje izaziva kontroverze jer deluje 
da interveniše, a vrlo verovatno i prekida, 
jedan od temeljnih odnosa svih hijerarhijski 
ustrojenih društava u uslovima materijalne 
oskudice kao prirodne činjenice: da svako 
mora živeti od plodova svog rada (izuzev, 
naravno, privilegovanih slojeva). Ko ne radi, 
taj ne jede – toj devizi je naše narodno stva-
ralaštvo posvetilo celu jednu pripovetku, a 
možemo je verbatim naći i u Drugoj posla-
nici Solunjanima apostola Pavla. 

Nastanak i razvoj savremenih kapi-
talističkih društava, sposobnih za efika-
snu, masovnu proizvodnju izobilja robe i 
usluga, istovremeno je produbio ovu na-
petost i uopšte omogućio da se razmišlja o 
preživljavanju bez privređivanja. Ideja da 
se može živeti i mimo plodova svog (ne-
posrednog) rada i dalje zvuči radikalno 
za društva koja u svojoj osnovi svakod-
nevno koriste materijalno uskraćivanje kao 
osnovni mehanizam discipline, poretka, pa 
i vaspitanja. Preovlađujuće konzervativne 
ideologije, od individualističkog, graničar-
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Ideja da se može 
živeti i mimo plodova 
svog rada i dalje 
zvuči radikalno za 
društva koja u svojoj 
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uskraćivanje kao 
osnovni mehanizam 
discipline
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može da znači samo podelu društva na dva 
dela: tanji sloj onih koji imaju „privilegiju“ 
da im se rad ne može ili ne isplati auto-
matizovati, i znatno brojniji sloj onih koji, 
hteli – ne hteli, više nemaju pristup tržištu 
rada. Tamo gde je rad osnovni medijum ne 
samo materijalnog opstanka, već i moral-
nog vrednovanja i uključenosti u društvo 
in toto, hipertehnološka budućnost vesnik 
je jedino velikog društvenog nazadovanja.

Imajući to u vidu, lakše je razumeti 
zašto ideja o dohotku koji se bezuslovno 
dodeljuje svim građanima jedne zemlje, bez 
obzira na veličinu njihovih prihoda, zvuči 
tako privlačno. Od postojećih oblika soci-
jalne pomoći uod se razlikuje, pre svega, 
po tome što se isplaćuje pojedincima, a ne 
domaćinstvima, ne zavisi od ostalih doho-
daka, kao ni od istorije zaposlenja, niti od 
spremnosti da se prihvati ili traži posao. 
Dakle, kroz prozor lete neke od osnovnih 
komponenti savremenih sistema socijalne 
pomoći, pa se može govoriti i o određenoj 
„debirokratizaciji“ tih sistema. S obzirom 
na to, očigledno je zašto se za neki oblik 
uod-a mogu založiti i Andre Gorc, Dže-
remi Korbin, Janis Varufakis i papa Franja, 
ali i Ilon Mask, Džef Bezos, Mark Cuker-
berg i neki nemački demohrišćani. 
*
Varijanti uod-a ima taman koliko i njego-
vih zagovornika. U osnovi se mogu razliko-
vati tri glavne koncepcije, određene izno-
som dohotka:

1. Minimalni univerzalni dohodak – u ovoj 
iteraciji, iznos dohotka nije dovoljan za 
preživljavanje, već se radi o dopunskom 
dohotku;

2. Delimični univerzalni dohodak – doho-
dak iznosi više nego u prethodnom slu-
čaju, ali i dalje nije dovoljan za preživlja-
vanje, iako omogućava veću nezavisnost 
od tržišta rada;

3. Potpuni univerzalni dohodak – u ovom 
scenariju, najamni rad nije ukinut, ali 
zbog iznosa dohotka koji omogućava 
određeni životni standard sam po sebi, 
on gubi svoj središnji položaj i postaje 
stvar izbora.

Na tom mestu uod spremno dočekuju 
kritičari: ako je svima zagarantovan soli-
dan dohodak, ko će onda raditi uopšte, ili 
barem ko će raditi slabo plaćene, loše po-
slove? Ostavimo po strani činjenicu da se 
time prećutno priznaje da je element pri-

nude i ucene materijalnom deprivacijom 
često jedini način da se obezbedi popuna 
na takvim poslovima. Razumno je očekivati 
da bi uvođenje uod-a u tom slučaju de-
limično imalo dejstvo čuvene „plime koja 
diže sve brodove“ i dovelo bi do popravlja-
nja uslova u tim sektorima.

Na pitanju uod-a očigledno se lome 
mnoga koplja i ukrštaju osnovne političke 
i društvene orijentacije i vizije poželjnog 
društva: o ulozi i veličini države, o indivi-
dualnom spram kolektivnog, o svrsi rada 
i obrazovanja, a negde sigurno i o poenti 
ovozemaljskog života (još ne znamo kakvi 
su socioekonomski aranžmani u modi s 
druge strane). Ograničeni pokušaji uvo-
đenja uod-a i, još više, eksperimenti sa 
ciljem da se sagledaju posledice takvog 
predloga u realnom okruženju, uglavnom 
su bili obojeni tim obzirima. Kratak osvrt 
na rezultate takvih eksperimenata, koji su 
u nekom obliku izvođeni još od šezdesetih 
i sedamdesetih godina 20. veka u Americi 
i Kanadi, ne daje potporu bojazni o nega-
tivnim posledicama uod-a. U većini opita 
nije bilo krupnijih negativnih posledica, 
ponuda radne snage nije značajnije opala, 
ali su uočeni pozitivni rezultati, uglavnom 
u oblasti mentalnog zdravlja i samoper-
cepcije učesnika eksperimenta. U jednom 
takvom opitu u Kanadi 70-ih godina proš-
log veka, u rad se usled primanja uod-a 
nisu uključile dve grupe ljudi: mlade majke 
i stariji maloletnici, koji su se umesto tra-
ženja posla posvetili obrazovanju. 
*
Zanimljivija su i relevantnija, pak, iskustva 
na drugom kraju sveta – u Iranu i Indiji. 

Iranske vlasti su 2010–2011. godine spro-
vele reformu sistema subvencija doma-
ćinstvima za neke osnovne potrepštine, i 
umesto njih su uvele osnovni dohodak na 
nacionalnom nivou u iznosu od oko 40 do-
lara mesečno po osobi (29 odsto tadašnjeg 
medijalnog prihoda domaćinstva). Opseg 
reforme i iznos novca su godinu dana ka-
snije ipak ograničeni, navodno zbog nega-
tivne reakcije javnosti i strahova da ljudi 
manje rade zbog takvog dohotka. Među-
tim, kasnija istraživanja nisu mogla da po-
tvrde tu bojazan i, kao u prethodnim slu-
čajevima, nije uočen pad u ponudi radne 
snage; u nekim slučajevima je čak uočen 
i rast, proizašao iz dužeg radnog vremena 
nekih radnika. U eksperimentu u Indiji 
(izvedenim u saradnji sa unicef-om u ru-
ralnim područjima savezne države Madja 
Pradeš) uočen je čitav niz pozitivnih rezul-
tata: veća potrošnja na zdravstvo, higijenu i 
hranu, veća angažovanost dece u školskim 
aktivnostima, utrostručivanje privatne 
štednje i češće osnivanje firmi, kao i odsu-
stvo potrošnje na stvari kao što su alkohol, 
duvan i sve ono čega se plaše konzerva-
tivni moralisti. Rezultate je u Delhiju 2013. 
godine saopštio i predstavio Gaj Stending, 
britanski naučnik poznat po popularizaciji 
pojma prekarijata, ali i po zagovaranju po-
trebe za uvođenjem uod-a.

Iskustva država globalnog Juga i Istoka 
relevantnija su jer su ujedno u pitanju i si-
romašnija društva, bez razvijenih socijal-
nih institucija, bez monetarne suverenosti, 
sa krupnim problemima u razvoju i često 
pod pritiskom međunarodnih finansijskih 
tela, a ponekad i pod sankcijama. Nije isto 

U većini opita nije bilo krupnijih negativnih posledica, 
ponuda radne snage nije značajnije opala, ali su uočeni 
pozitivni rezultati, uglavnom u oblasti mentalnog 
zdravlja i samopercepcije učesnika eksperimenta
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govoriti o održivosti i uspehu uod-a u 
sad, gde je centralna banka u mogućnosti 
da dekretom u privredu „upumpa“ bilion 
dolara, i Iranu u kome izdaci za socijalu 
zavise od kretanja na tržištu naftnih de-
rivata i koji je u vreme svoje reforme bio 
pod sankcijama. Čak i one zapadne zemlje 
koje nemaju tu privilegiju da, rečima jed-
nog bivšeg predsednika američkih Fede-
ralnih rezervi, pritiskom na kompjuterski 
taster „izmisle“ još novca, i dalje imaju 
monetarnu suverenost i snažniju privredu 
koja im omogućava znatno veći manevarski 
prostor u fiskalnoj politici bez rizika od in-
flacije i gubitka međunarodnog kreditnog 
rejtinga, tj. povećanja kamatnih stopa na 
javni dug. Svojevremeno je i Banka Engle-
ske potvrdila da se novac može „stvarati“, 
posredno potvrđujući zaključke moderne 
monetarne teorije (mmt).
*
Kod nas do sada, nažalost, nije bilo siste-
matičnije komparativne analize koja bi se 
pozabavila primenljivošću nekog oblika 
uod-a u Srbiji. U pogledu recepcije, ona 
se uglavnom svodila na nekritičko pre-
nošenje iskustava drugih zemalja, teško 
uporedivih sa Srbijom (s velikom pažnjom 
je propraćen finski eksperiment iz 2017–
2019. godine), ili na puko prepisivanje me-
dijskih napisa i formula prema kojima se 
svaki medij ili autor naknadno opredelji-
vao u skladu sa svojim pogledom na svet. 
Izazovi koji su podstakli popularizaciju i 
razradu ideje o uod-u u svetu i te kako su 
prisutni kod nas: Srbija se suočava sa viso-
kim stopama kako apsolutnog tako i rela-
tivnog siromaštva (skoro četvrtina stanov-
ništva se nalazi u riziku od siromaštva!), 
stope nejednakosti su među najvećima u 
Evropi, a korisnici socijalne pomoći i dru-
gih oblika socijalnog staranja suočavaju se 
sa birokratskim lavirintom čija je poenta 
verovatno jednim delom da tražioce po-
moći obeshrabri u svom naumu. Već či-
tavu deceniju, ako ne i duže, najavljuje se 
izrada tzv. „socijalnih karata“ koje bi tre-
balo da omoguće pravedniju (pre)raspo-
delu ovakvih davanja i njihovo usmerava-
nje ka onima kojima je zaista neophodna, 
dok se u isto vreme za korisnike socijalne 
pomoći uvode mere prinudnog rada. Usled 
nepovoljne demografske situacije (kombi-
novani uticaj starenja stanovništva i viso-
kih stopa emigracije) smanjuje se osnovica 
za oporezivanje rada, pa je održivost pen-
zionog sistema dovedena u pitanje, što se 

delimično pokušava sanirati pooštrava-
njem uslova za odlazak u penziju. Taj pro-
blem dodatno usložnjava i značajan opseg 
neformalnog tržišta rada. Uporedo s tim, 
izdaci za socijalnu zaštitu čine značajan 
deo nacionalnog budžeta, a ne deluje da 
se njima postiže neki dugoročan efekat, 
osim, možda, prevencije totalne socijalne  
katastrofe. 

Zato bi se dalo zaključiti da je Srbija 
plodno tle za uvođenje uod-a koji bi mogao 
da reši bar neke od navedenih problema. 
Ako se ostave po strani tabloidni naslovi o 
„parama za dž“ u Finskoj, razradom uod-a 
kod nas su se bavile uglavnom progresivne 
organizacije poput Zajedničko.org i druge 
kojima su u fokusu javna dobra i politike 
u skladu s takvim pristupom. Sa druge 
strane, bilo je određene rasprave o tome u 
akademsko-stručnjačkim krugovima, kao 
što je slučaj sa organizacijom Monitoring 
socijalne situacije u Srbiji (mons), ali ona 
nije rezultirala sistematičnijim istraživa-
njima ili trajnijem javnom angažmanu na 
ovu temu. Do sada nije bilo većeg uticaja 
na one koji donose ključne odluke u po-
gledu budžetiranja, potrošnje i socijalne 
zaštite, a oni sami do sada nisu pokazali 
da ih tako nešto interesuje. Štaviše, s ob-
zirom na mahnite reakcije predsednika na 
skromne predloge o zabrani rada nedeljom, 
sve su šanse da bi takva ideja bila spremno 

dočekana na nož u ime „radišnosti“, „pre-
galaštva“ i „uspeha“. 

Jedina organizacija koja je otišla korak 
dalje od teorijske i načelne razrade pro-
blema je Razvojni program Ujedinjenih na-
cija (undp). undp je 2017. godine okupio 
tim stručnjaka koji su sproveli istraživanje 
kako bi procenili uslove za uvođenje uod-a 
u Srbiji i podstakli interesovanje javnosti 
za eventualno sprovođenje ovakvog ekspe-
rimenta na domaćem terenu. Kako se na-
vodi u saopštenju undp-a tim povodom, 
„relevantni zvaničnici Vlade i predstavnici 
nvo-a prisustvovali su prezentacijama 
ključnih rezultata istraživanja i, zajedno 
sa undp-om, učestvovali na konferenciji 
o uod-u koju je organizovala Londonska 
škola ekonomije i političkih nauka u febru-
aru 2018. u Londonu“. 

Istraživački tim je predstavio četiri 
ciljne grupe i scenarija, koji se prvenstveno 
fokusiraju na pozitivne i negativne posle-
dice uod-a na tri ključna aspekta smanjenja 
siromaštva: učešće na tržištu rada, ishode 
po zdravlje pojedinaca i finansijsko blago-
stanje domaćinstva. U saopštenju se navodi 
još i da se razmatra realizacija eksperimenta 
nalik onima u drugim zemljama, a u opti-
caju je bila niška opština kao mesto za takav 
opit. Međutim, od 2018. naovamo nije bilo 
dodatnih informacija o ovom projektu, niti 
je moguće pronaći relevantnu publikaciju 
undp-a. Više informacija o osmišljavanju 
samog eksperimenta moguće je pronaći u 
trećem broju zbornika Instituta za urbane 
politike Ka drugačijem gradu. Ipak, usme-
renje na uod očigledno ostaje jedan od 
prioriteta undp-a, jer je ista organizacija 
u avgustu prošle godine, u kontekstu pan-
demije, saopštila da bi upravo privremeni 
uod mogao da uspori pandemiju i sanira 
neke od njenih posledica.

Da li odsustvo „lokalizacije“ uod-a i 
nezainteresovanost političkih funkcio-
nera, akademske javnosti i drugih javnih 
delatnika znači da je uod u Srbiji nemo-
guć? Skoro je sigurno da to nije slučaj – ali 
je isto tako istina da bi uod bio teško pri-
menljiv u Srbiji, te da možda i nije sasvim 
poželjno rešenje. Zašto?
*
Na prvom mestu, uvođenje uod-a podra-
zumeva povećanje izdataka za socijalnu 
pomoć i zaštitu. To je tačno, ukoliko se ra-
čunici priđe isuviše jednostavno: na pri-
mer, ako se iznos uod-a pomnoži sa brojem  
stanovnika jedne zemlje. Zagovornici 

UNDP je 2017. godine 
okupio tim stručnjaka 
koji su sproveli 
istraživanje kako 
bi procenili uslove 
za uvođenje UOD-a 
u Srbiji i podstakli 
interesovanje javnosti
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uod-a tvrde da bi se ovo svakako deli-
mično pokrilo ukidanjem, odnosno zame-
nom postojećih novčanih transfera i oblika 
pomoći. S obzirom da je prilično izvesno da 
bi kod nas iznos uod-a bio mali (u undp-
ovom potencijalnom eksperimentu u Nišu 
pominjao se iznos od 15.416 dinara, što 
je 2017. bila granica relativnog siromaš-
tva), korisnici „targetirane“ socijalne po-
moći mogli bi da na kraju dobiju i manje 
nego što su ranije primali. Jedini scenario 
u kome bi se ovo moglo izbeći, a troškovi 
uvođenja uod-a znatno smanjiti, bilo bi 
uvođenje istinskog progresivnog oporezi-
vanja, jer bi tada većina građana kroz pro-
gresivni porez deo uod-a vratila u budžet 
u kratkom roku. Međutim, u Srbiji dohoci 
mahom nisu progresivno oporezovani, pa 
je ovakvo rešenje nemoguće bez ozbiljnije 
poreske reforme, koja je, opet, i sama teško 
izvodljiva sve dok Srbija učestvuje u trci 
do dna za stranim investitorima. U vezi s 
tim, rasprostranjenost sive ekonomije i ne-
formalnih oblika rada otežava dosledniju i 
efikasniju fiskalnu politiku koja bi mogla 
podržati uvođenje uod-a. 

Drugo, ukoliko pođemo od pretpo-
stavke da je verovatnije da bi se kod nas 
implementirao minimalni ili delimični uod 
umesto potpunog, to bi efektivno bio (još 
jedan) oblik državne subvencije poslodav-
cima. Dakle, pošto bi radnici od države 
primali neki vid minimalnog dohotka, po-
slodavci bi, u najgorem slučaju, smanjili 

zarade u tom iznosu, ili bi, u najboljem, 
ulagali u druge faktore proizvodnje, a cena 
rada bi stagnirala ili opadala. Ovakva oče-
kivanja imaju svoje istorijsko uporište u 
položaju i tretmanu tzv. „polutana“, to jest 
stanovništva koje živi na selu, a radi u fa-
brikama. U toku originalnih procesa urba-
nizacije i industrijalizacije, polutani su in-
dustrijalcima odgovarali kao radna snaga 
jer su mogli da im daju manje nadnice na 
ime prihoda u novcu ili naturi od poljo-
privredne delatnosti; seoski radnik je ipak 
bio u boljem položaju od gradskog radnika 
kome je nadnica bila jedini izvor prihoda. 
Isti izazovi ponovljeni su i kod nas, prili-
kom posleratne jugoslovenske industrija-
lizacije, kada su mnogi teoretičari i ruko-
vodioci muku mučili sa ovom klasom ljudi 
– ni tamo ni ovamo, ni seljaci ni proleteri, 
uhvaćeni u prelaznom stanju. S obzirom na 
spremnost aktuelne srpske države da daje 
subvencije poslodavcima, vrlo je verovatno 
da bi se uod pretvorio u neki vid indirek-
tnog subvencionisanja, čime ne bi postigao 
nameravani efekat.

Treće, vezanost dinara za evro i nešto 
slabiji kreditni rejting Srbije znače da ne 
postoje uslovi za heterodoksnu monetarnu 
i fiskalnu politiku ekspanzivnog tipa koja 
bi obezbedila novac za uod od koga bi se 
zapravo moglo živeti. Svako „doštampava-
nje“ dinara moglo bi izazvati kako infla-
torna kretanja tako i rast kamatnih stopa 
na javni dug. Ovde nije u pitanju ograni-

čenje samo u pogledu uod-a, već se radi 
o opštijoj prepreci za bilo kakvu progre-
sivnu politiku (npr. garantovani posao u 
javnom sektoru). U tom slučaju, uod bi se 
mogao realizovati jedino kroz antisocijalnu 
politiku oporezivanja široke potrošnje (npr. 
povećanje pdv-a) ili ukidanje drugih soci-
jalnih beneficija.

Četvrto, u ime jednog neizvesnog kon-
cepta čija je implementacija još neizvesnija, 
produbila bi se komodifikacija sistema so-
cijalne zaštite – njegovi elementi i prava 
koja ih garantuju, bar načelno, svakom 
državljaninu bili bi oduzeti kao osnovna 
ljudska (socijalna) prava, te bi bili svedeni 
na nešto izborno, kao što je u mnogim ze-
mljama slučaj sa penzionim i zdravstvenim 
osiguranjem. Nestalo bi javnog finansiranja 
ovakvih usluga, a došlo bi do dalje indivi-
dualizacije kolektivnih sistema podrške, što 
je ravno njihovom razbijanju i uklanjanju iz 
društvenog ugovora (kao što je već slučaj 
sa sindikatima).

Peto, u našim uslovima su sistemi soci-
jalne zaštite politički plen, kao što je i ce-
lokupan državni aparat sredstvo za nami-
rivanje političkih interesa i dugova, čime 
se može objasniti proliferacija i uvećanje 
represivnih državnih aparata, a zaposta-
vljanje i zanemarivanje onih usmerenih 
na ljudsko blagostanje. U takvim uslovima 
realno je očekivati veliki otpor upravljača 
ovim sistemima: ne nužno zato što bi pro-
mena bila loša, već zato što bi ih ona lišila 
moći i uticaja, iako upravljaju nečim što bi 
trebalo u potpunosti revolucionisati.

Naposletku, sudbina uod-a u Srbiji je 
slična sudbini mnogih drugih predlože-
nih progresivnih politika. O njoj uopšte 
ne treba raspravljati dok se ne ispune tri 
osnovna preduslova: razbijanje državnog 
aparata, povratak monetarne i fiskalne 
suverenosti i prevrednovanje ekonomskih 
prioriteta. Do tog trenutka, univerzalni 
osnovni dohodak će u najboljem slučaju 
ostati van domašaja, a u najgorem biće 
sproveden na štetu domaćeg stanovništva,  
a u korist njegove vladajuće klase. 

Ukoliko pođemo od pretpostavke da bi se kod nas 
implementirao minimalni ili delimični UOD umesto 
potpunog, to bi efektivno bio (još jedan) oblik državne 
subvencije poslodavcima
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kafići i restorani. Nimalo neobično. Hrana 
i piće u društvu jeste deo ljudskog nasleđa 
– naše kulture, kao i naše prirode (više o 
tome kasnije). I zato je izuzetno važno obja-
sniti, odnosno razumeti zašto kafići i resto-
rani toliko doprinose širenju korona virusa.
*
Jednostavno, (pri)prosto, pa i prostački re-
čeno, ključni razlog je – pljuvačka. Slina, 
bala, pljuva ili sluz koju posve prirodno lu-
čimo, sa ili bez korona virusa. Tvar koju 
kijamo i kašljucamo iz usta, grla i nosa. 
Dakle, i providna tekućina koju ostavljamo 
nakon što u zajedničku činiju kikirikija 
umočimo prste koje smo pre toga prima-
kli svojim ustima. Nevidljive zarazne ka-
pljice koje iz usta i nosa eksplozivno širimo 
tokom zaraznog kafanskog smeha nakon 
vica, šale i nostalgične anegdote. Opasna 
stvarnost slinjenja ili indirektnih francu-
skih poljubaca koje preduzimamo kada ku-
šamo zanatsko pivo iz tuđe čaše ili krigle. 
Kolegijalno lizanje izlučevina ako svojom 
viljuškom u restoranu degustiramo krom-
piriće iz tuđeg ili koleginog tanjira. 

Zbog nezgodnog sveprisustva pljuvačke 
u zatvorenom prostoru, kafići i restorani 
bili su nedvosmislen uzrok smrtonosnog 
širenja kovida 19 u proleće 2020. godine. 
U naučnom radu iz uglednog časopisa Na-
ture analizirano je kretanje čak 98 miliona 

VEĆINU svojih kolumni, pa i naučnih ra-
dova, napisao sam u kafiću. Uz cigaretu, 
kafu i/ili zanatsko pivo, u (nije plaćen oglas) 
Tehnologsu, Pivoteci, Mazutu, Dobrom 
dimu i Anđelima kod zlatnog ježa. Bilo je tu 
malo šmirantskog uživljavanja u ulogu tzv. 
kreativne klase za laptopom u kafeu, ali i 
one stvarne produktivnosti i iskrenog uži-
vanja u kreativnoj atmosferi koja je oboga-
ćena muzikom, hranom, pićem i – drugim 
ljudima. Zatim je izbila pandemija kovida 
19. Morao sam da promenim radno okru-
ženje, što je bila minimalna „žrtva“ u mojoj 
ličnoj i profesionalnoj borbi sa (n)ovim ko-
rona virusom. Dođavola, ljudi masovno 
oboljevaju i umiru – mogu ja pisati to što 
redovno pišem i za radnim stolom u svom 
stanu na devetom spratu solitera. Odlazak 
u kafić ili kafanu je postao opasan. 

Godinu dana kasnije, jedna od posled-
njih epidemioloških mera koja se olabav-
ljuje ili pak ukida upravo je mera o zatva-
ranju kafana, kafića i restorana. Globalni 
simbol pobede vakcinacije bili su snimci 
punih bašta kafića u Tel Avivu, kao i opšta 
radost zato što Pariz i Peta republika od 
proleća ponovo liče na sebe – pošto su 
najzad bili otvoreni pariski kafei. A umesto 
pozorišta ili škola, topos (navodne) borbe 
između tzv. stručnog i političkog dela Kri-
znog štaba u našoj Republici takođe su bili 

ZAŠTO SU KAFIĆI  
I RESTORANI OPASNI? 
ZBOG PLJUVAČKE,  
ETO ZAŠTO
P I Š E :  Aleksej Kišjuhas

ARGUMENT

"Zašto smo spremni 
da rizikujemo zdravlje 
(pa i život) zbog par 
piva, srednje pečenog 
bifteka, mešanog mesa 
ili Cezar salate?
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(ili 1 od 3) Amerikanaca, upotrebom po-
dataka sa njihovih mobilnih telefona. I, u 
društvenoj mreži svakodnevne mobilno-
sti ili pokretljivosti, veoma mali broj „čvo-
rova“, susreta ili tačaka interesovanja bio je 
(i ostao) odgovoran za većinu svih zaraza. A 
ti čvorovi su restorani, teretane, kafići, ho-
teli i crkve ili bogomolje. Drugim rečima, 
istraživači su definitivno identifikovali (za-
tvorene) prostore kao one koji su najod-
govorniji za širenje virusa. I ograničavanje 
rada ovakvim prostorima neuporedivo je 

efikasnije od opšteg ograničavanja kretanja 
svim građanima. 

Zatim, u jednom opsežnom istraživanju 
američkog Centra za kontrolu i prevenciju 
bolesti iz septembra 2020, među ljudima 
koji su testirani kao pozitivni na kovid 19 
postojala je dva puta veća verovatnoća da 
su nedavno jeli u restoranu, po njihovom 
svedočenju. To jest, poseta prostorima 
koji nude hranu i piće na licu mesta bila je 
dvostruko učestalija kod kovid-pozitivnih 
osoba. Zato što nepopularno nošenje maski i 

socijalno distanciranje naprosto nisu izvod-
ljivi kada pijemo i jedemo u društvu. Slično 
tome, i kako svedoči naučni rad iz Lanseta iz 
novembra 2020, razgovor sa nekim ko ima 
kovid 19, u trajanju od samo 30 minuta, ud-
vostručuje verovatnoću da ćemo se zaraziti 
i sami. A ovih 30 minuta je otprilike vreme 
provedeno u razgovoru između predjela i 
glavnog jela, odnosno između prvog i dru-
gog (eventualno trećeg) piva. 

Opasnosti od zatvorenog prostora su 
jasne. Prema jednom istraživanju iz Ja-
pana, verovatnoća da će zaražena osoba 
u zatvorenom prostoru preneti virus na 
drugu osobu je 18,7 puta veća u poređenju 
sa otvorenim prostorom. I tu se iznova vra-
ćamo na pljuvačku, zato što su i neki zatvo-
reni prostori opasniji od drugih. A to su oni 
slinaviji, sluzaviji i znojaviji prostori, u ko-
jima ljudi zajedno jedu, piju, razgovaraju, 
viču, pevaju, grle se, ljube ili su zadihani 
(za razliku od npr. dragstora na ćošku). 
Mrski sars-cov-2 širi se vazduhom i 
kapljično, pa je udisanje tog kapljavog 
vazduha sa drugim ljudima tokom dužeg 
vremenskog perioda, naprosto, veoma ri-
zično. Čak ni nošenje maski ne štiti mnogo 
ukoliko provedemo više sati zajedno u ne-
provetrenoj prostoriji. 

Podaci svedoče da su i mala, privatna 
i neformalna okupljanja (poput večera, 
kartanja ili gledanja utakmica kod prija-
telja nakon zamora od distance) znatno 
doprinela širenju kovida 19 u jesen 2020. 
godine. Po izbijanju pandemije u proleće, 
ključna rizična mesta bili su prostori poput 
domova za stara lica, vrtići za decu i noćni 
klubovi za omladinu i sve koji se tako ose-
ćaju. Međutim, kako su ovi prostori postali 
kontrolisani ili zatvoreni, širenje virusa se 
preselilo za trpezarijske stolove ili stočiće 
za kafu u dnevnoj sobi, a njih je nemoguće 
kontrolisati. Pritom, razgovaranje, jedenje 
i pijenje u društvu ne postaju misteriozno 
bezbedni ako se odvijaju u bakinoj kući na 
selu, kod kumova na večeri ili u bezbedno-
sti našeg doma, slatkog doma. 
*
Dakle, najbolje je izbegavati susrete u za-
tvorenim prostorima uopšte, a posebno 
susrete koji podrazumevaju hranu i piće. 
Zašto onda to ne radimo? Ili zbog čega nam 
to tako teško pada? Zašto smo spremni da 
rizikujemo zdravlje (pa i život) zbog par 
piva, srednje pečenog bifteka, mešanog 
mesa ili Cezar salate? Ne radi se samo o 
zaveraškom neverovanju u virus. Kafići, 

Ig
o

r 
M

a
n

d
ić



Odiseja / ARGUMENT — 67 

kafane i restorani su prijatna, ugodna i po-
znata mesta, što doprinosi (lažnom) ose-
ćanju sigurnosti i bezbednosti. Kako može 
da nam naudi nešto što je toliko lepo? Uz 
opštu pristrasnost ka optimizmu i jednoj 
kvarnoj logici „neće valjda mene“, ljudska 
bića su kognitivno sklona i tzv. „kompara-
tivnom optimizmu“, što implicira mentalnu 
grešku prema kojoj se loše stvari češće de-
šavaju – drugim ljudima. A ukoliko su po-
ruke zvaničnika o ugostiteljskim objektima 
kontradiktorne, skloni smo da prihvatimo 
one poruke koje nam više prijaju. 

Jer, od naših lovačko-sakupljačkih pre-
daka koji su delili meso kraj vatre, plemen-
skih potlača kao gozbi u kojima poglavica 
deli hranu, preko ranih poljoprivrednika 
koji kolektivno melju brašno i fermentiraju 
ječam za hleb i pivo u Mesopotamiji, sve 
do otkrića prvih kafea (u islamskom svetu, 
odnosno Meki u 15. veku) i prvih moder-
nih restorana (u Parizu krajem 18. veka) – 
ljudi su oduvek jeli i pili zajedno. I danas 
su retki oni koji jedu sami po restoranima, 
a oni koji piju sami za šankom, obično su 
predmet negativnih tabua. Gozbe su bile 
podjednako centralni društveni događaj i 
za „civilizovane“ Grke i Rimljane i za nji-
hove neprijatelje, „varvare“. Samo što im 
je Platon bio pripisao i izvesnu filozofiju. 

Na kafiću i restoranu zapravo možemo 
da zahvalimo Darvinu. Iz dobrih evolucio-
nih razloga, deljenje hrane, kao nekada (ili 
do juče) oskudnog resursa, obezbedilo je ve-
liku adaptivnu prednost za ljudsku životi-
nju. Lov i sakupljanje hrane su prakse sa ne-

što se nalaze izvan našeg bliskog kruga pri-
jatelja i srodnika (tzv. jake veze), upravo 
od naših slabih veza možemo da dobijemo 
ključne informacije o npr. poslu i zaposle-
nju, zdravlju, politici, kulturi, pa čak i bu-
dućim romantičnim i/ili seksualnim par-
tnerima. Jer, naše jake veze ionako (po)
znaju sve ono što već dobro znamo i sami, 
pa nam i nisu od naročite koristi. 
*
I sad, ove slabe veze su gotovo uvenule 
nakon zatvaranja lokala koji su ih i činili 
mogućim, odnosno podmazivali hranom 
i pićem. Kafane i restorani su i društveni 
prostor koji se u sociologiji naziva „tre-
ćim mestom“ (prvo mesto je kuća ili po-
rodični dom, a drugo mesto je posao, tj. 
njiva, fabrika ili firma) i koji je u samom 
temelju modernog, građanskog društva. 
Poput trga, agore ili foruma, u pitanju su 
relativno neutralna, otvorena ili slobodna 
mesta mimo kuće i posla. Kafei su opasni 
i zato što su svrgavali kraljeve i imperije, 
ali su danas opasni i po lično i po javno 
zdravlje. Zato što u njima kapljična kon-
verzacija, mljackavo udružena sa hranom 
i pićem, čini ključnu društvenu aktivnost. 

Uz kakofoniju saveta i mera, od higijeni-
čarskog prskanja ruku i stolova alkoholom, 
preko rutinskog merenja temperature na 
ulazima u javne prostore, sve do maničnog 
izuvanja patika ispred domaćinstva, biće 
da je (uz nošenje maski) jedno pravilo naj-
važnije i najzlatnije od svih: Nemojmo pro-
voditi vreme u zatvorenom prostoru sa dru-
gim ljudima. A ukoliko baš moramo, neka to 
bude što kraće. Hajde da dobro zapamtimo 
ovu ključnu meru bezbednosti, i sada i za 
ubuduće. Zato što je pandemija daleko od 
okončane, uprkos našim željama i bez ob-
zira na to što političari žure da odsviraju 
kraj. Modifikujmo način na koji razmiš-
ljamo o virusu, i shvatimo da naše odluke 
i naše ponašanje utiču na bukvalno sve sa 
kojima delimo – vazduh. Fizički i društveni 
prostor. I pre svega razmišljajmo o našoj 
i tuđoj pljuvački, koliko god ta misao bila 
jeziva i gadna. Upotrebimo ovu prirodnu 
emociju gađenja u svoju korist, i zamislimo 
tuđe pljuvačne čestice po zidovima, tanji-
rima i čašama kafića i restorana. To nam 
može spasti život. 

izvesnim ishodom – danas smo nešto ulovili 
mi, a sutra će neko drugi iz našeg plemena. 
Međutim, za sve nas kolektivno je razbo-
ritije i kaloričnije da (pre otkrića frižidera 
i zamrzivača) podelimo ovaj ulov. Oni ko-
gnitivno i društveno sebičniji pojedinci koji 
su hranu čuvali za sebe, prvo su bili suo-
čeni sa tračem i lošom reputacijom, a zatim 
i proterani iz društva i zajednice. A njihovi 
geni brisani iz populacije. Naši umovi, ili mi 
sami, jesmo potomci onih predaka koji su 
delili hranu. Istovremeno, kolektivno iće i 
piće je društvena praksa koja nam obezbe-
đuje identitet i status po kojima se razliku-
jemo od drugih, dok istovremeno pruža ose-
ćaj zajednice za kojim žudimo. A one osobe 
koje jedu i piju zajedno s nama jesu i osobe 
koje su u društvenoj vezi s nama. 
*
U tom smislu, pandemija je izbrisala i jednu 
veoma značajnu kategoriju društvenih od-
nosa među ljudima, a to su površna po-
znanstva ili tzv. „slabe“ društvene veze. Ne 
mogu da tvrdim, ali – biće da nam nedo-
staju i oni ljudi koje uopšte nismo poznavali 
toliko dobro. Dakle, ne (samo) bliski srod-
nici i prijatelji, već i komšije sa kojima smo 
eventualno zastajkivali ispred lifta i pitali ih 
za zdravlje. Kolege sa posla sa kojima smo 
periodično odlazili u restoran ili razgovarali 
i tračarili kraj ikoničkog aparata za vodu. 
Omiljene konobarice naše omiljene kafe za 
poneti. Osobe koje su uvek u teretani kada 
i mi, pa smo počeli da se javljamo jedni dru-
gima. Dežurna pozorišna publika ili redovni 
pankeri koje poznajemo jedino sa pozoriš-
nih predstava ili sa pank svirki. Kao i lo-
kalna ekipa sa kojom gledamo utakmicu u 
prepunoj kafani. Ili ekipa lokalnih alkosa sa 
kojom ločemo i sami. Svi oni kojima znamo 
samo ime, a ne nužno i prezime i biografije. 
Drugim rečima, ljudi sa kojima se možda 
nikada i nismo formalno upoznali, ali sa 
kojima opet delimo nešto veoma značajno 
– idemo na iste koncerte, živimo u istom 
kvartu, posećujemo iste lokale. 

Veliki deo javnozdravstvenih napora u 
pandemiji beše usmeren na problematiku 
onog društvenog života koji je orijentisan 
oko jezgra naše bliske porodice i prijate-
lja. Međutim, briljantni američki socio-
log Mark Granoveter sa Stanforda još se-
damdesetih godina govorio je o tzv. „snazi 
slabih veza“. Naše slabe veze (ili naše po-
znanike) čine osobe sa periferije našeg 
društvenog života. A to su ljudi koji su ne-
obično važni za taj društveni život. Zato 

Ne mogu da tvrdim,  
ali biće da nam 
nedostaju i oni ljudi  
koje uopšte nismo 
poznavali toliko dobro
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"Gotovo bez izuzetka, 
profili na Instagramu 
su biznis, koji ima za 
cilj da privuče pažnju 
klijenata i potrošača 
govoreći im ono što 
oni žele da čuju

Zamislite onda šta se dogodi sa aktiv-
nošću na društvenim mrežama jednoj pro-
sečnoj ženi koja, recimo, pokušava da ostane  
u drugom stanju, ili je upravo saznala da je 
trudna, ili je upravo postala majka. Otvara 
joj se čitav jedan univerzum sadržaja fo-
kusiranog isključivo na to: majčinstvo i 
bebe. Ovo je jedna od najrasprostranjenijih 
tema na ovoj društvenoj mreži jer obuhvata 
veoma širok spektar – od fotografija slat-
kih beba do vrlo usko fokusiranih stručnih 
tema u vezi s roditeljstvom.

Pokušala sam, za početak, da kategori-
zujem Instagram profile posvećene majčin-
stvu u nekoliko osnovnih tema prema tipu 
sadržaja i njihovoj svrsi.
*
Na prvom mestu su ubedljivo najdominan-
tniji – lični blogovi majki sa decom. I tu 
postoje dve osnovne kategorije: doterani 
profili i realni profili. Da se razumemo, svi 
profili na Instagramu su na neki način do-
terani profili, pitanje je samo u kojoj meri 
i koju poruku žele da pošalju. Pod dotera-
nim ovde podrazumevam one profile čiji je 
cilj da izgledaju besprekorno. Njih vode u 
najvećem broju slučajeva bogate belkinje 
sa Zapada, koje uglavnom imaju više od 
jednog deteta (ponekad čak i desetoro pla-
vokose dečice), neobjašnjivo vitku liniju, 
jednako neobjašnjivo blistavo čistu kuću i 

KAKVE su ti misli, takav ti je život. Kakav 
ti je život, takav ti je sadržaj na Instagramu. 
Algoritam tako radi, to mu je zadatak – 
prati tvoja interesovanja i kroji teme u 
skladu s njima. Recimo, neko voli konje. 
Pratiće možda neku stranicu koja se bavi 
konjima ili će prosto češće lajkovati slike 
konja. Ubrzo će primetiti da češće i viđa 
slike konja, reklamiraju mu se stranice koje 
se bave konjima i sl. Malo-pomalo, klik po 
klik, otvoriće mu se čitava jedna zajednica, 
doduše virtuelna, koja se bavi isključivo 
tom tematikom na svaki mogući način. 

A tema i interesovanja je zaista bez-
broj, pa je i kombinacija bezbroj – za sva-
koga ponešto. Voliš da kuvaš? Evo profila 
sa prelepim fotografijama hrane i recep-
tima. Samo vegansko? Ima i toga. Zanima 
te ples? Stendap komedija? Stripovi? Ilu-
stracije? Politika? Ronjenje? Ilustrovana 
stendap komedija u obliku stripa o politici 
i ronjenju? Bilo koja tema (koja može da 
ima vizuelni prikaz) ima svoju nišu na In-
stagramu. Naročito ako može da se kombi-
nuje sa video-formatom. I sa svakom pro-
menom interesovanja algoritam postaje 
sve precizniji – tako da mi kao korisnici 
ne moramo ni da aktivno tražimo ono što 
nas zanima, već nam se sadržaj sam nudi. 
Na nama je samo da skrolujemo, gledamo i 
lajkujemo ono što nam se dopadne.

INSTAGRAM MAJKE  
I INSTAGRAM  
ZA MAJKE

ARGUMENT
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pregršt nevidljive pomoći sa druge strane 
objektiva. 

Neke od tih žena se trude da održe bar 
kakav-takav odnos sa svojim pratiocima 
(publikom), što rezultira urnebesnim fo-
tografijama na kojima je, recimo, očigledno 
doterana žena (sa sve veštačkim trepavi-
cama), čiste kose, u svilenoj kućnoj haljini 
sedi na savršeno nameštenom krevetu i 
drži usnulu bebu u jednoj ruci a u dru-
goj tablu na kojoj piše, primera radi, „ne 

sećam se kad sam se poslednji put istuši-
rala / naspavala“; nešto sa čime bi druge 
majke sa bebama trebalo da se identifi-
kuju. Profili ovog tipa suštinski ne šalju 
nikakvu poruku osim „vidi me“, i deca 
su tu više rekvizit nego sadržaj. Na povr-
šini, to su „lajfstajl“ profili koji navodno 
služe da motivišu i inspirišu – mada mi 
kao posmatrači ne vidimo zapravo ništa o 
lafstajlu tih žena – sve što vidimo je foto-
šopirana slika sreće i bogatstva koja nam je  

servirana, kao u dobroj staroj reklami u 
modnom časopisu.

Da se razumemo – svi popularni profili 
na Instagramu prodaju nešto, i sama bit 
društvenih mreža je upravo prodaja. Svaki 
profil sa velikim brojem pratilaca je biznis, 
a svaka reklama se plaća. Kod profila koji 
se konkretno bave temom dece i koriste 
slike dece u ove svrhe dolazi naravno do 
pregršt etičkih problema – postoje deca 
koja su zahvaljujući veštom roditeljskom 
menadžmentu profila postala internet 
senzacije pre svoje prve godine i već za-
radila dovoljno para da žive sasvim ugod-
nim životom. No, da se vratimo našim 
kategorijama.

Nasuprot glanc-lepim doteranim pro-
filima, tu su oni koji rade upravo obrnuto 
– njihov metod privlačenja pažnje ne osla-
nja se na lažne predstave o savršeno sre-
đenom životu sa prekrasnom dečicom, 
već na „realan“ prikaz „običnog“ života, 
muka, haosa, nereda i poteškoća, naravno 
uz pregršt fotografija slatke dečurlije (to je 
u opisu zadatka). Ovi profili su prijemčiviji 
prosečnoj ženi jer se lakše sa njima identifi-
kuje – njihov cilj nije da inspirišu, ali jeste 
da motivišu i da stvore osećaj familijarnosti 
sa publikom.

Popularnost obe ove vrste profila omo-
gućuje im da reklamiraju određene pro-
izvode i da tako zarađuju – ono što im je 
zajedničko jeste da najčešće ne prodaju 
sopstveni proizvod, već su plaćeni od 
strane nekih trećih lica da na svom profilu 
promovišu bilo šta, od odeće do slatkiša. 
Tu dolazimo do posebne kategorije profila 
– tzv. edukativni profili, ali bi se pre mogli 
opisati kao oni koji promovišu i prodaju 
sopstveni proizvod. Za razliku od pret-
hodne dve kategorije, koje se po pravilu ne 
opredeljuju ni za kakav „stav“ o roditelj-
stvu, jer se ne bave zapravo roditeljstvom, 
ove profile uvek definiše jasna pozicija na 
bilo koju temu vezanu za trudnoću, porođaj 
i odgoj dece. Često se pozicije preklapaju, 
ali su teme uglavnom svedene na jednu 
glavnu kojom se dati profil bavi – i nužno 
su suprotstavljeni profilima koji zastupaju 
drugačije stanovište, dok slične među-
sobno promovišu.

Tako, recimo, postoje profili koji su po-
svećeni dojenju i pomoći ženama koje doje 
svoju bebu. Tema dojenja je, zahvaljujući 
društvenim mrežama, u savremenom dobu 
takoreći kontroverzna, pa za nove majke 
i veoma bolna, jer im se nameće stanovi-
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šte da je dojenje neopisivo bolje za njihovu 
bebu od flašice, te da su na neki način one 
same krive ako nemaju mleka ili se od-
luče da ne doje. Profili koji se bave doje-
njem često direktno ili indirektno nameću 
ovu poziciju, i nude alternativnu „stručnu 
pomoć“ koju ženama navodno pedijatri i 
patronažne sestre nisu pružili.

Iako je bezbroj razloga zbog kojih neka 
nova majka optira da koristi flašicu, ovi 
profili nužno naglašavaju da nisu žene 
„krive“ što ne mogu da doje, već ih je 
izneverio čitav sistem. Činjenica jeste da 
u Srbiji, pa i u susednim zemljama, postoji 
problem nedostatka adekvatne nege, zlo-
stavljanja trudnica i majki, akušerskog na-
silja i mizoginije u medicini, kao i naravno 
ogromnog siromaštva zbog kojeg je stanje 
u državnim bolnicama ništa manje nego je-
zivo. Međutim, nuditi ženama preko druš-
tvenih mreža alternativnu podršku u vidu 
saveta koji se veoma često kose sa savetima 
koje dobiju od lekara lako može da ode u 
veoma pogrešnom pravcu. Takva vrsta 
skepse otvara vrata ka nepoverenju u čitav 
zdravstveni sistem u situacijama kada je 
ženi najpotrebnije poverenje u lekare. 

Agenda dojenja kao idealnog načina 
hranjenja beba na društvenim mrežama 
ide ruku podruku sa demonizacijom drugih 
medicinskih tekovina savremenog društva 
– demonizacijom formule, odnosno si-
stema koji prelako optira za formulu, često 
podrazumeva i demonizaciju carskog reza. 
Carski rez se predstavlja ne kao medicinski 
zahvat koji spasava živote i majki i beba, 
već kao brutalna (i bezrazložna) demon-
stracija moći medicinskog osoblja nad že-
nama koje u ovom narativu nemaju pravo 
da se pobune. Zamislite da nije kompli-
kovan porođaj u pitanju, već upala slepog 
creva. Zamislite da postoje hiljade profila 
na društvenim mrežama koje prate stotine 
hiljada ljudi, a koji im govore da ne treba da 
veruju dijagnozi lekara, već da se pobune 
protiv operacije – ili da se osećaju kao da 
su izdali sopstveno telo time što su pristali 
na operaciju. Zvuči kao crni humor, a za-
pravo je realnost sa kojom se buduće majke 
susreću svakodnevno ukoliko koriste druš-
tvene mreže.

Problem sa ovakvom vrstom saveta 
preko društvenih mreža je nedostatak kon-
trole i regulacije sadržaja – svako može da 
napiše bilo šta na bilo koju temu i da se 
predstavi kao stručnjak. Gotovo bez izu-
zetka, profili na Instagramu su biznis, koji 

ima za cilj da privuče pažnju klijenata i po-
trošača govoreći im ono što oni žele da čuju 
(ne samo šta ih interesuje, već sa čime se 
unapred slažu: tako im, uostalom, algori-
tmi i otkrivaju te profile).

Na vrlo sličan način funkcionišu pro-
fili koji se bave npr. nemlečnom ishranom 
dece (šta je dobro davati deci, šta nije), spa-
vanjem (deljenje kreveta ili sobe sa bebom 
vs. spavanje u krevecu), igrom, igračkama, 
komunikacijom, vaspitanjem. Većina nas 
ne bi nikad čula za nameštaj ili igračke 
Montessori da nije društvenih mreža. I sve 
su ovo zapravo ponuđeni proizvodi u vidu 
treninga, kurseva, video-materijala, sasta-
naka jedan na jedan, edukativnih knjiga – 
svaki profil koji se na Instagramu bavi edu-
kacijom o deci (i edukacijom dece) zapravo 
ima cilj da nam nešto proda.

Upravo zbog toga često dolazi do ironič-
nih situacija – primera radi, postoji jedan 
veoma popularan američki profil koji se 

bavi širokom temom pravilnog odgaja-
nja dece (igrom, vaspitanjem, spavanjem, 
ishranom) i vodi ga jedna žena kojoj je to 
posao sa punim radnim vremenom. Ona 
prodaje savetovanje i kurseve. To je njen 
biznis, i to uspešan – ona ima više stotina 
hiljada pratilaca širom sveta. Da bi bila 
uspešna u tom poslu, ona mora stalno da 
bude dostupna, stalno da stvara sadržaj i da 
ga objavljuje, interaguje sa pratiocima, čita 
poruke i organizuje savetovanja i kurseve 
koje potom naplaćuje. Sve ovo ona radi 
od kuće, i koristi svoje dete i svoj odnos 
sa detetom kao primer. Pored toga što je 
svakodnevno život tog deteta eksponiran 
stotinama hiljada nepoznatih ljudi, to dete 
je u službi majčinog posla. Ono takođe za-
rađuje novac, mada nema svest o tome niti 
može da bude saglasno. Na stranu sve to, 
ta žena kojoj je posao da daje savete o do-
brom roditeljstvu provodi vreme sa svojim 
detetom tako što ga svakodnevno snima za 
društvene mreže.

Instagram postoji svega 11 godina. Edu-
kacija žena o roditeljstvu postoji oduvek. 
Ali tamo gde je nekada postojao jedan 
izvor, kao što je doktor Spok, čija je knjiga 
Nega beba i dece iz sredine prošlog veka 
jedna od najprodavanijih u istoriji, inter-
net je omogućio postojanje izbora kroz 
otvoreni protok informacija i njihovu ši-
roku dostupnost. Takođe, omogućio je, 
kroz raspravu i komunikaciju među isto-
mišljenicima, i osećaj pripadanja nekakvoj 
većoj zajednici. Nije, naravno, loše samo 
po sebi postojanje ogromne zajednice na 
društvenim mrežama koja služi da pomo-
gne mladim majkama, da ih edukuje i me-
đusobno umreži. Naprotiv, ovakva vrsta 
komunikacije je širom otvorila vrata podi-
zanju svesti i dijalogu o brojnim temama 
koje su decenijama bile na apsolutnoj druš-
tvenoj margini, ako ne i tabu. Instagram je 
dom profilima koji se bave decom sa poseb-
nim potrebama, retkim bolestima, temama 
poput neplodnosti, abortusa, spontanih 
pobačaja i veštačke oplodnje, postnatalne 
depresije, prevremeno rođene dece, i dru-
gim izazovima takvog života. 

Međutim, ono što je problem jeste ne-
dostatak kontrole, provere informacija i 
stručnosti, što stvara veoma plodno tlo za 
manipulacije, antinaučne i antimedicinske 
savete koji mogu da budu veoma opasni. 
I, naravno, za eksploataciju. 

Carski rez se 
predstavlja ne kao 
medicinski zahvat 
koji spasava živote 

i majki i beba, 
već kao brutalna 
(i bezrazložna) 

demonstracija moći 
medicinskog osoblja 

nad ženama koje 
u ovom narativu 

nemaju pravo da se 
pobune



Nove varijante virusa Sars-Cov-2 uskoro bi mogle da nose 
nazive sazvežđa.

Od početka pandemije, imenovano je 11 mutacija novog 
korona virusa – svaka po jednom slovu grčkog alfabeta. 
Trenutno dominantna delta varijanta jedna je od četiri vari-
jante klasifikovane kao zabrinjavajuće, uz alfu, betu i gamu. 
Ovim tempom, navodi Svetska zdravstvena organizacija, 
ubrzo će se „potrošiti“ sva 24 slova alfabeta.

Od alfe do omege, preko Oriona i Velikog medveda, 
davanje imena mutacijama virusa ne zamenjuje naučne 
oznake, ali se polazi od pretpostavke da bi generalnoj pu-
blici bilo lakše da umesto zbunjujućih šifri koristi slova ili, 
izvesno, nazive sazvežđa.

Pojednostavljeni sistem imenovanja pak ima i politički 
korektnu konotaciju, s obzirom na to da je donedavno ge-
ografsko označavanje varijanti uzrokovalo stigmatizaciju 
stanovnika država u kojima je mutacija otkrivena. Pored 
ksenofobnih izjava o „kineskom“ virusu, zabeleženi su slu-
čajevi prikrivanja novih lokalnih žarišta u strahu od stereo-
tipnog etiketiranja.

Novinar CNN-a Džon Akosta dao je satiričan predlog da 
se nove varijante nazivaju po osvedočenim antivakserima i 
teoretičarima zavere.

Skorašnje izmene naziva kovid vakcina, poput Vaxzevria 
za Oxford/AstraZeneca ili Comirnaty za Pfizer/BioNTech, 
postale su internet mimovi, dok široko prihvatanje novih 
imena nisu dobile. Da li će biti dovoljno sazvežđa da pokriju 
nazive za nove varijante – najviše je na nama, ne na virusu. 

Sva koronina 
imena

MARGINE
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Gledano po broju stanovnika, svetski prosek je veći od kineskog gotovo 

467× 
i ta razlika nastavlja da se povećava.  

(2020. bio je 200 puta veći)

Da je globalni bilans zaraženih nalik kineskom,  
tokom 2020. i 2021. godine broj zaraženih širom sveta 

ne bi bio

268.000.000 

550.000
već samo

KINA SVET

Procenat stanovništva  
zaraženog virusom kovid 19

Procenat stanovništva umrlog od posledica 
zaraze virusom kovid 19

Stopa zaraze virusom kovid 19  
po broju stanovnika

0,00033%0,00033% 0,028% 0,028% 
0,00033% 0,066%

Perspektive radi, uporedili smo kineske i globalne brojke za 
2020. i 2021. godinu 

KOVID BROJKE
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O jednom 
načinu na 
koji abortus 
pomaže 
mizoginiji

U zemljama sa polnim disbalan-
som novorođenčadi biće 4,7 mi-
liona devojčica manje u narednih 
deset godina, navodi istraživanje 
objavljeno u onlajn časopisu BMJ 
Global Health. Više od 95 odsto 
prenatalne polne diskriminacije 
beleži se u zemljama sa kulturo-
loškom tradicijom veličanja muš-
kih potomaka, poput Kine i Indije, 
a poznat je slučaj „neželjenih de-
vojčica“ u Crnoj Gori i Albaniji.

Iako je legalizacija abortusa 
omogućila veća reproduktivna 
prava žena, u slučaju prenatalne 
selekcije pola reč je o jasnoj zlo-
upotrebi prekidanja trudnoće 
zavisno od pola fetusa. Roditelji u 
pomenutim državama koriste ne-
invazivne prenatalne skrining te-
stove sa jednim ciljem – donoše-
nje odluke o terminaciji trudnoće 
ukoliko je u pitanju devojčica. Po 
oceni Ujedinjenih nacija, selek-
tivni abortusi ženske dece se po 
štetnosti uticaja izjednačavaju sa 
maloletničkim brakovima i žen-
skim genitalnim sakaćenjem.

U pojedinim društvima pri-
sutna je negativna tradicija u kojoj 
su ćerke manje željene od sinova.

Socioekonomske posledice 
ovog zabrinjavajućeg trenda još 
uvek nije moguće predvideti, ali 
se očekuje rast rodno usmerenog 
nasilja i antisocijalnog ponašanja. 
Dugoročno, jedna trećina muške 
svetske populacije mogla bi biti 
„višak“. 
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O novom 
izveštaju IPCC

Nedavno objavljeni izveštaj Međunarodnog panela za kli
matske promene (IPCC) daje jasnu poruku: klimatska kriza je 
neodvojiv deo života na Zemlji. Šesti po redu IPCC izveštaj 
predstavlja sintezu klimatskog napretka u poslednjih osam 
godina. Sveukupno, izveštaj iznosi rezultate preko 14.000 stu
dija i tehnički po prvi put zvanično i nedvosmisleno okrivljuje 
humani uticaj i fosilna goriva za klimatske promene: 

• Glavni ljudski uticaj na klimu su sagorevanje fosilnih goriva 
i emisija ugljendioksida uzrokovana nasilnom promenom 
namene zemljišta, poput deforestacije;
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• Sagorevanje fosilnih goriva direktno je uzrokovalo 
86 odsto rasta ugljenične emisije u poslednjih deset 
godina;

• Postoje jaki dokazi da je nedavni rast emisije metana 
u velikoj meri posledica eksploatacije fosilnih goriva, 
gajenja stoke i hiperprodukcije otpada. 

Ipak, klimatske promene nisu novina. Za njihovo postoja
nje se znalo i pre nego što je Džejms Hansen, vodeći NASA 
klimatolog, 1988. godine skrenuo pažnju na problematiku 
globalnog zagrevanja. Štaviše, naučnici i naučnice upo
zoravaju na negativnu ulogu gasova sa efektom staklene 
bašte od 1856. godine.

Danas, 165 godina kasnije, kada je planeta toplija za 
1,1 stepen, novi IPCC izveštaj zaključuje: „poslednje četiri 
decenije bile su sukcesivno toplije od bilo koje dekade od 
1850ih do danas“. Ipak, u poslednjih nekoliko godina, glo
balno zagrevanje je prešlo sa puke statistike u perpetualno 
stanje savremenog života. Optimizam i vera zvaničnika u 
promene i dalje postoji, navodi se u izveštaju, ali one moraju 
biti brze i snažne. Iskustvo iz tekuće pandemije, doduše, ne 
uliva nam poverenje u kolektivnu, individualnu, ali ni u pro
fesionalnu odgovornost globalne zajednice – do sada. 

UZBUNE

P OS L EDICE
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Rodom drugačiji

Srednjovekovna grobnica istaknute finske ratnice ili vladarke iznenadila je arheologe pola veka 
kasnije: sahranjena osoba ipak nije bila žena, već izvesno – rodno nebinarna.

Arheolozi su 1968. godine pronašli 900 godina star grob, sa posthumnim ostacima osobe u 
odelu od vunene tkanine koja je sahranjena s mačevima, nakitom i ovalnim broševima. Kako se 
navodi u recenziranoj studiji objavljenoj u Evropskom arheološkom časopisu (European Journal of 
Archaeology), reč je o kostimu karakterističnom za stil imućnih žena ranosrednjovekovne Finske. 
Tim tragom, bez dublje genetske analize, smatralo se da je grobnica pripadala moćnoj ženi tog doba.

Međutim, naknadno obavljene DNK studije pokazale su da je osoba biološki muškog pola sa 
Klinefelterovim sindromom. Dodatni X hromozom uzrokovan ovim sindromom najčešće uzrokuje 
promene polnih karakteristika, povećanje grudi, neplodnost i hipogonadizam.

Novi nalazi studije sugerišu da je osoba bila rodno fluidna, čime se u velikoj meri osporavaju 
prethodne ideje o strogim i stereotipnim rodnim ulogama i rodnom izražavanju tadašnje 
Skandinavije.

Iako istraživači u svojoj studiji koriste termin nebinarno, uzimamo u obzir da ljudi biraju 
da li će se identifikovati kao rodno fluidni ili nebinarni, što nije moguće utvrditi u konkretnom 
slučaju iz Finske. Takođe, veliki broj pojedinaca sa Klinefelterovim sindromom ne smatra sebe 
nebinarnim. 
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Iz ugla  
Barbike

Barbi Milesent Roberts iz savezne države Vi
skonsin već 62 godine je planetarni fenomen. 
Ona je lutka i za milione devojčica širom sveta 
Barbi je i dalje originalna „influenserka“. U 
poslednjim godinama, Barbi je bila astrofizi
čarka, sutkinja, novinarka, rediteljka, aktivist
kinja, pa i kosmonautkinja. Učestvovala je i u 
različitim disciplinama na nedavno održanim 
Olimpijskim igrama u Tokiju.

U novom „aktivističkom“ poduhvatu, Barbi 
pokušava da dâ svoj doprinos pandemiji. 
Početkom avgusta, kompanija Matel najavila 
je lansiranje šest novih Barbi lutaka u okviru 
projekta #ThankYouHeroes. Svaka barbika na
pravljena je po ugledu na jednu od zdravstve
nih radnica koje su značajno doprinele borbi 
protiv kovida.

Nove Barbi heroine su: Sara Gilbert, pro
fesorka sa Univerziteta Oksford i vakcinološ
kinja koja je pomogla u razvoju vakcine protiv 
korona virusa Oksford/Astra Zeneka, doktorka 
Ori Su Kruz i medicinska sestra Ejmi O’Sali
van iz SAD, kanadska lekarka koja je protiv 
sistemskog rasizma u zdravstvu Čika Stejsi 
Oriuv, brazilska biomedicinska istraživačica 

dr Žaklin Goez di Žesuz i Kirbi 
Vajt, australijska lekarka koja je 
tokom pandemije pokrenula ini
cijativu za proizvodnju višekratne 
zaštitne medicinske uniforme.

Ostaje nepoznato, a podložno 
kritici, da li su kriterijum za novu 
liniju Barbi lutaka ispunjavale i 
neke od mnogobrojnih medicin
skih radnica iz zemalja koje su 
se do sada uspešno (iz)borile sa 
korona virusom.

Po analizi Eurostata iz marta, 
žene čine 78 odsto svih radnika u 
zdravstvu. Na ovaj način, Barbi i 
Matel „iskazuju zahvalnost njiho
voj profesionalnoj požrtvovanosti, 
u nadi da će naredne generacije 
biti inspirisane da pođu stopama 
novih Barbi heroina“.

Tekuća pandemija negativno 
je uticala i na opšti položaj žena 
i njihovu socioekonomsku rav
nopravnost – zatvaranjem škola 
i vrtića, dugotrajnim radom od 
kuće, ali i zabrinjavajućim pora
stom nasilja u porodici. Sa manje 
od 30 odsto naučnih istraživačica 
u svetu (47,8 odsto u Srbiji), svaki 
doprinos, pa i Barbi lutke, broji se 
u promeni paradigme. 

GESTOV I

A RHEOLOGIJA



Odiseja postoji zbog svojih čitalaca. 

Ukoliko imate komentar na neki od 
tekstova ili želite da ukažete na propust 
koji smo napravili, pišite nam na adresu: 
  
redakcija@odiseja.rs  
 
Ne zaboravite da se potpišete, poželjno 
bi bilo uz još neku informaciju kao što je 
prebivalište, radno mesto ili zvanje, kako 
bismo mogli to da iskoristimo ako vaš 
komentar bude objavljen.

U međuvremenu, pratite nas na: 
 
www.odiseja.rs  

         @odiseja

         @casopis_odiseja

         @casopis_odiseja
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PRILIKE | Razgovor sa dr Tanjom Bosak 
(NASA)⁸ Oscilacije magnetnog polja1² 
Predviđanje zemljotresa1³  
Sa Gradskim zelenilom na Velikom 
ratnom ostrvu1⁵ Prokletstvo tržišnih 
medija u doba kovida1⁹    
TEME | Projekat Nooskop²⁴ Epizoda 
o Frenelu i Koperniku³⁰ Pljačkom do 
muzeja³⁶ Šta je zajedničko srpskim  
i albanskim udžbenicima?⁴⁶    
VIZURE | Noć, Filip Drije⁵² Pod oba 
sunca, Ognjen Spahić⁵⁴    
ARGUMENTI | Univerzalni dohodak: 
dobar vic?⁵⁸ Pljuvačka, eto zašto⁶³ 
Biti majka na Instagramu⁶⁶ 


